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 سعید درویشی
 دو ســال پیش بیشتر آنهایی که امروز نماینده مردم 
در مجلس شورای اسلامی هستند، از  اینستاگرام برای 
تبلیغات انتخاباتی خود استفاده کردند و با جلب اعتماد 
رای دهنــدگان خود در فضای  مجــازی به مجلس 

رسیدند.
همین الان صفحه اینســتاگرام رئیس مجلس ۵۵3 
هزار  دنبال کننده دارد و صفحه اینســتاگرام یکی از 
نواب رئیس که قبــلا وزیر بود، با ۱9۸6  دنبال کننده 
فعال اســت. پس نتیجه می گیریم که شــبکه های 
اجتماعی محبوب مثل  اینستاگرام ابزار بسیار مناسبی 

برای رسیدن به اهداف سیاسی هستند. 
آیــا در زمان تبلیغات، به فکر آقای قالیباف و ســایر 
نمایندگان خطور کرده بود که از  شبکه های اجتماعی 
داخلی برای کســب آرا و رسیدن به مجلس استفاده 
کننــد؟ احتمالا  خیر. اما تمام تلاش خود را در همین 

اینستاگرام به کار گرفتند تا به هدف شان برسند. 
نتیجه رای این شد که امروز همان نامزدها با »طرح 
صیانت از حقوق کاربــران در  فضای مجازی« قصد 
دارند به نحوی دسترسی افراد به شبکه های محبوب 
خارجی را  محدود کنند. در حالیکه دو ســال پیش از 
طریق اینســتاگرام که مخاطبان زیادی دارد با  مردم 
حرف زدند و از برنامه هایشان گفتند. مردم هم زیر پست 
نامزدها برای شان پیام  گذاشتند و خواسته های شان را 
بیان کردند؛ هیچ مانعی هم میان نامزدهای انتخابات 
 مجلس و مردم نبود. در نهایت نامزدها به هدف شان 
رسیدند و نماینده شدند اما امروز  شاید بیشتر مردمی 

که به اینان رای دادند پیشمان شده اند. 
اگر فضای مجازی و شبکه های اجتماعی برای جامعه، 
امنیــت ملی و اعتقادات دینی مردم  مضر و خطرناک 
هســتند، این مسئله باید دو ســال پیش و در زمان 
انتخابات به مردم گفته  می شــد. مردم در اینستاگرام 
به شعارهای نامزدهای دیروز و نمایندگان امروز اعتماد 
 کردند و با این امید آنها را به مجلس فرستادند که با 
تصویب قوانین گره گشا، رونقی به  کار و زندگی مردم 

بدهند.
آقای قالیباف چهارشــنبه 3۰ بهمــن 9۸ )۱9 فوریه 
۲۰۲۰( یعنــی  دو روز قبــل از انتخابات مجلس، در 

اینستاگرام شان نوشتند: 
 «درباره راه اندازی و اداره کســب وکارها، چند ده هزار 
حکم قانونی وجود دارد!! این یعنی  لطفا کسب وکاری 
راه نیندازید که نمی گذاریم قدم از قدم بردارید. کسب و 
کارهای آزاد و  کوچک مردم به چندین مجوز و دستور 
نیازمند است ولی کســب وکارهای رفقا با امضاهای 
 طلایی پیش می رود. گره کسب و کارها را باز کنیم تا 
کسانی که توانایی دارند بتوانند  کارشان را بدون دغدغه 

موانع پیش ببرند .  « 
شــاید آن روز که یکی از شعارهای آقای قالیباف باز 
کردن گره کسب و کارها بود، تصور  نمی کرد دو سال 
بعد باید برای محدود کردن کسب و کارها در اینترنت 
به مردم جواب  بدهد. این مســئله در خصوص بیشتر 

نمایندگان عینیت دارد. 
اگر دسترســی مردم به فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی پرطرفدار محدود شود، آیا  نماینده ها حاضرند 
قســم بخورند دو ســال بعد برای انتخابات مجلس 
دوازدهم از فیلترشکن  برای وارد شدن به اینستاگرام 
و تبلیغات انتخاباتی اســتفاده نخواهند کرد؟ اگر این 
ریسک  را می پذیرند، اینستاگرام را محکم تر از تلگرام 

فیلتر کنند.  

 شروط همکاری احزاب 
با دولت سیزدهم

کمالی همکاری احزاب با دولت سیزدهم را مشروط به خواست 
رئیس دولت بعدی دانست.

حســین کمالی، دبیرکل حزب اســلامی کار در گفت و گو با 
ایسنا، در پاسخ به پرسشی درباره نحوه همکاری احزاب با دولت 
سیزدهم اظهار کرد: در مورد سوال شما پیرامون نحوه  کمک 
بــه دولت آینده و راهنمایی دولت در زمینه های تخصصی در 
ابتدای بحث می بایست عرض کنم که همراهی، اظهارنظر و 
مشارکت در حل و فصل گرفتاری ها و مشکلات آتی دولت به 
تمایــل دولت آینده به تعامل و بهره مندی از نظرات احزاب و 
گروه های  سیاســی و اقتصادی و اجتماعی موجود در کشور  

بستگی دارد. 
وی ادامه داد: خانه احزاب ایران طی  ســالهای گذشته اعلام 
آمادگی کرد تا در زمینه های مختلف  و برای حل مشــکلات 
کشور به دولت کمک فکری و  مساعدت نماید. اینکه دولت 
متقاضی راهنمایی ها، همراهی و  مساعدت احزاب باشد یا نه 
به سیاســت هایی که در این زمینه  ریس دولت اتخاذ خواهد 

کرد بستگی دارد. 
رئیس خانه احــزاب ادامه داد: دولت قبل تا حدودی به احزاب 
کمک کرد؛ اما هیچ گاه به صورت جدی از کمک های فکری 

احزاب بهره نگرفت. 
وی در همین راســتا گفت: در جلســات مختلفی که پیش از 
این در خانه احزاب برگزار شده است احزاب مختلف در زمینه 
های گوناگون پیشــنهاداتی ارائه کردند که این پیشنهادات به 
نظر من می توانست کمک کننده و تسهیل کننده برنامه های 

دولت  باشد.
وی توضیح داد: این نظرات در زمینه های اقتصادی، سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی و حتی زیست محیطی ارائه شده است ولی 
آقای روحانی فقط از چند نفر مورد پســند خود در احزاب نظر 
خواهی می کرد؛ که نتیجه آن همین وضعیت موجود اســت 
کمالی افزود: بنابراین دولت آینده  می تواند از احزاب مختلف 

کمک گرفته و در برنامه های خود آنها را همراه داشته باشد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین گفت: تشکیل دولت 
فراجناحی که توســط  رییس  دولت آینده مطرح شده است؛ 
می تواند به افزایش مشارکت اجتماعی بیانجامد که البته در این 
صورت آقای رئیسی موجبات ناراحتی بخشی از اصولگرایان و 
محافظه کاران همــراه خود را فراهم خواهد کرد؛ ولی وی به 

رئیس جمهوری ملی تبدیل خواهد شد.
وی افزود: در صورت تشــکیل کابینه ای متشکل از جوانان 
متخصص و  کارآزموده  این دولت می تواند در پیشــبرد امور 
کشور بسیار موثر واقع شود و همینطور می تواند در صورت بهره 
مندی از همه گروه های اجتماعی موجب مشارکت همگان و 

کاهش برخی از دغدغه های سیاسی را ایجاد کند.

 اینستاگرام را به یک شرط 
فیلتر کنید!

رفع دغدغه مسکن و معیشت 
 اصحاب فرهنگ و هنر 

در اولویت باشد

محدودیت فعالیت خودروسازانی 
که در زمان تحریم ما را تنها 

گذاشتند

 سامانه طرح
  اقدام ملی مسکن 

در حال بازیابی مجدد است

بررسی مسائل و راهکارهای 
حمایت از تولید در صنعت نفت 

و گاز

ربیعی: تلاش کردم در دوران 
سخنگویی، توجیه گر اقدامات 

دولت نباشم
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با اشاره به کاهش 
شــدید ســطح درآمدی اصحاب فرهنگ و هنر، 
خواستار توجه جدی به رفع دغدغه های معیشت و 

مسکن هنرمندان و دیگر اقشار مرتبط با...

 مدیرکل صنایع خــودرو و نیرومحرکه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت گفت: آن دســته از 
خودروسازان خارجی که در زمان تحریم ها ما 
را تنها گذاشتند، نمی توانند به شکل سابق در...

وزیر راه و شهرسازی گفت: سامانه طرح اقدام 
ملی مسکن در حال بازیابی و نوسازی است و 

کسی مشکل ثبت نام مجدد نخواهد داشت.
محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی در...

مرکز پژوهش های مجلس طی گزارشــی به 
بررسی مسائل و راهکارهای حمایت از تولید در 
صنعت نفت و گاز پرداخت.به گزارش ایسنا، به 

نقل از روابط عمومی...

ســخنگوی دولت با بیــان اینکــه در دوران 
سخنگویی دولت باید توصیف درست و دقیقی 
از آنچه که رخ داده بود می کردم، گفت: تلاش 

من در دوران سخنگویی، بر ...

موسوی لاری:یکدست شدن حاکمیت یک شوخی است
تحلیل وزیر کشور خاتمی از دولت سیزدهم و حذف برخی جریانات سهم خواه از کابینه

 واکنش ها به طرح ناگهانی مجلس درباره اینترنت ادامه دارد

 طرح صیانت، محدودکردن آزادی های اجتماعی است

ارز دیجیتال ملی ایران حالا با توجه به اتمام بررسی 
پروژه توسط بانک مرکزی امکان انتشار و رونمایی 
دارد اما سئوال مهم اینجاست که این ارز دیجیتال 

ملی یا ریال دیجیتال چه ویژگی هایی دارد؟
 با استقبال گسترده از ارزهای دیجیتال در سال های 
اخیر بانک های مرکزی در سراسر دنیا اقداماتی را 
جهت ساخت و عرضه این ارزهای دیجیتال صورت 
داده اند؛  چین یکی از کشورهایی است که در سال 
های اخیر در تولید و عرضه یوان دیجیتال بســیار 
موفق عمل کرده اســت و اخیرا نیز قرار شده است 
بانک مرکزی این کشور به مبلغ 6٫۲ میلیون دلار، 
پول دیجیتال چینی به شهروندان خود در پکن بدهد.

در میان ســایر کشــورهایی که در چند سال اخیر 

نســبت به خلق ارز دیجیتال ملی اقداماتی صورت 
دادند می توان به کشور های اکوادور، سنگال، سوئد، 
روسیه، ژاپن و ونزوئلا اشاره کرد؛ گزارش های سی 
ان بی ســی حاکی از آن است که اکوادور در سال 
۲۰۱۵ اولین کشــوری در دنیا بود که ارز دیجیتال 

ملی را در شیوه های پرداخت خود ثبت کرد.
بحث ارز دیجیتال ملی این روزها در ایران نیز بسیار 
داغ است. سعید خوشبخت، کارشناس از دیجیتال، 
در پاسخ به این پرسش که آیا از نظر فنی ایران قادر 
است به ارز دیجیتال ملی دست یابد؛ به خبرآنلاین 
گفت: این پروژه در ســال گذشــته توسط شرکت 
خدمات انفورماتیک بانک مرکزی انجام شــد و به 

پایان رسید و حال ما در ...

ایران به جرگه دارندگان ارز دیجیتال می پیوندد

 نسل جدید پول ایرانی دیجیتال
 از راه می رسد

2

5

8 6 4 26

روحانی در ستاد کرونا:

ستاد ملی مقابله با کرونا تعطیل نخواهد شد
رئیس جمهور بــا بیان اینکه ســتاد ملی مقابله با 
کرونا تعطیل نخواهد شــد و باید فعالیت خودش 
را در دولت آینده ادامه دهد، گفت: ۷۸ جلســه در 
دولت دوازدهم برگزار شد و جلسه بعدی در دولت 

سیزدهم خواهد بود.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام حســن 
روحانی رئیس جمهور صبح امروز )شنبه( در آخرین 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا در دولت دوازدهم 
اظهار کرد: ما از آغــاز کرونا تاکنون، بطور منظم 
همه هفته ها، جلســات ســتاد ملی مقابله با کرونا 
را تشــکیل دادیم. در این جلسات مباحثی که در 
کمیته ها محل بحث و بررســی قرار گرفته بود را 
مطرح می کردیم. این جلســه به ستادهای استانی 
متصل بود و همه استانداران و رؤسای دانشگاه های 
علوم پزشکی به صورت برخط در این جلسه حضور 

داشتند.
روحانــی افزود: مــا در هر هفتــه تصمیماتی که 
احســاس می کردیــم ضــروری اســت را اتخاذ 
می کردیــم. مجموعاً در ۷۸ جلســه، ۵۷3 مصوبه 
را گذراندیم و این مصوبــات همگی ابلاغ و اجرا 

شده است.
وی تاکید کرد: این جلسه جزو نهادسازی های نظام 
بــود، یعنی نظام ما از آغاز درگیری با این بیماری، 
احســاس کرد که یک نهاد جدیدی را برای مقابله 
با این ویروس نیاز دارد. این نهاد از طریق شورای 
عالی امنیت ملی مورد بحث و بررسی قرار گرفت و 
تصویب شد و مقام معظم رهبری آن را تائید کردند 
و اختیارات این جلسه را مساوی اختیارات شورای 
عالی امنیت ملی قرار دادند. این مساله کمتر اتفاق 

می افتد. البته مواردی این چنینی را داشتیم.
رئیس جمهور ادامــه داد: مثلًا در ماجرای عراق در 
سال ۲۰۰3، شورای عالی امنیت ملی مصوبات یک 

جلسه ای در دبیرخانه را مساوی شورا تلقی کرد.
روحانی گفت: مصوبه شــورای عالی امنیت ملی 
برای تأســیس ســتاد ملی مقابله با کرونا در سوم 
اسفند 9۸ به تصویب رســید. در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا، هم نیروهای مســلح و هم قوای 
دیگر حضور داشــتند یعنی در این جلسه تنها قوه 
مجریه نبود. ایــن هماهنگی و همفکری که بین 
ســه قوه در این جلســه وجود داشت، یک چیزی 
شبیه ترکیب خود شورای عالی امنیت ملی بود. این 

نهادسازی به موقع و سریع انجام شد.
وی تاکید کرد: وزارت بهداشت در خط مقدم بود و 
در کنار آن وزارت کشور با تأسیس قرارگاه عملیاتی 
ستاد کرونا، فعالیت می کرد. تصمیمات ما همواره بر 
پایه خرد جمعی بوده است. این تصمیمات در سه 
تا چهار رده پخته می شد. ما تصمیمی را نمی بینیم 
که برخلاف اصــول علمی و روندی که در جهان 

وجود دارد، باشد.

رئیس جمهور گفت: ما از آغاز شــیوع این بیماری 
چاره ای نداشتیم که بر توان داخلی خودمان تکیه 
کنیم زیرا کسی به ما کمک نمی کرد. البته در آن 
اوایل هیچکسی به دیگری کمک نمی کرد. برای 
ماسک هم کسی به کسی کمک نمی کرد و حتی 
در هوا ماســک را می قاپیدند. در دارو نیز کســی 
حاضر نبود ما را یاری کند. در ماســک های ویژه 
هم کسی نبود که به ما بدهد. ما فقط به امکانات و 

توان داخلی خودمان تکیه کردیم.
روحانی گفت: ما در زمینه مواد شــوینده هیچگاه 
کمبود نداشــتیم، در ماســک هم خیلی سریع به 
سطح قابل قبولی رســیدیم و با قیمت مناسب در 
اختیار مردم گذاشتیم. وزارت صمت و شرکت های 

دانش بنیان در این زمینه وارد عمل شدند.
وی گفت: در مواردی که نیاز ارزی داشتیم، علیرغم 
تحریم، بانک مرکزی و سایر بانک ها یاری کردند. 
وزارت امور خارجه در این زمینه فعال بود و کمک 

می کرد.
رئیس جمهور اظهار کرد: نهادهای نیروهای مسلح 
با همه توان به صحنه آمدند. ســتاد کل به صحنه 
آمد و قرارگاه ویژه ای به نام قرارگاه امام رضا )ع( 
را تشکیل داد. سپاه، ارتش و بسیج هم در این راستا 
کمک های زیادی کردند. ناجا هم بار سنگینی در 

اجرای مصوبات بر دوش داشت.
روحانی تاکید کرد: صداوســیما هم نقش زیادی 
در این زمینه داشــت زیرا هم باید آنچه ما تصمیم 
گرفتیــم را اعلام، منعکس و تبیین کند و هم باید 
حرف های ناروایی که خارج نشــین ها می گفتند و 

ذهن مردم را مشوش می کردند را پاسخ دهد.
وی افزود: در این مــدت دوگانه هایی بوجود آمد. 
اولیــن دوگانه ، دوگانه علم و دین بود که بســیار 
خطرناک بود. البته عدد کسانی که به این دوگانه 
دامــن زدند زیاد نبود ولی بــه هرحال عده ای این 
دوگانه را ایجاد کردند. ما هم توسلی به اهل بیت 
و اتکال به خداوند داریــم و هم باید از یافته های 
علمی اســتفاده کنیم. در رفع این دوگانه، حرف و 
عمل مقام معظم رهبری بسیار کمک کرد. ایشان 
مصوبات ســتاد را تشــویق می کردند و حتی خود 
ایشــان می گفتند که من تابع مصوبات هستم. در 
عمل هم این چنین بودند. اگر روضه و جلســه ای 

بود، ایشان پروتکل ها ر رعایت می کردند.
رئیس جمهور گفــت: مراجع عظام و بزرگان حوزه 
و دانشــمندان و فرهیختگان هم به صحنه آمدند. 
یک عالم و مرجع نبود که بخواهد این دوگانگی را 
ایجاد کند. البته عده ای در سطوح پایین حرف هایی 

می زدند اما نگذاشتیم این دوگانگی شکل بگیرد.
روحانــی با بیــان اینکــه دوگانه دیگــر، دوگانه 
سلامت و معیشــت بود، گفت: در این راستا یک 
راهی تصمیم گیری شد مبنی بر اینکه سلامت در 

اولویت و در عین حال معیشــت هم مهم اســت. 
تمام تولیدگرهای ما کار خود را انجام دادند و یک 
روز هم کار خودشــان را تعطیل نکردند. در بخش 
خدمات، همه کارها انجام می شــد اما گاهی هم 
لازم می شــد که یک تا دو هفته مغازه ها، مشاغل 
خاصی و سفرها تعطیل می شد. به هرحال ما اجازه 
ندادیم این دوگانه نیز شــکل بگیرد و از آن عبور 

کردیم.
وی افزود: برخی خواســتند در آئین های مذهبی 
دوگانه درســت کنند که ما تاکید کردیم آئین های 
مذهبــی در محــرم و ماه رمضــان خواهد بود و 
تعطیل نخواهند شــد اما آنها باید بیش از دیگران 
پروتکل های بهداشــتی را رعایــت کنند زیرا این 
پروتکل ها جنبه الزامی و وجوب دارد و آن مناسک 
جنبه مستحب دارد و مستحب و واجب باید در کنار 

هم تلفیق شوند.
رئیس جمهــور تاکید کرد: در بحــث آموزش نیز 
بحث های زیادی صورت گرفت. در این مورد هم 
فضای مجازی و سیســتم ســایبری و صداوسیما 
کمک کرد و دیدیم کــه آموزش میلیون ها دانش 

آموز و دانشجو انجام گرفت.
روحانی با اشــاره به دوگانگی در موضوع واکسن 
گفت: درباره واکســن داخلــی و خارجی و اینکه 
واکســن بخریم یا نخریم نیز یک دوگانگی ایجاد 
شــد. خب ما این دوگانه را برداشــتیم و گفتیم ما 
باید واکســن بخریم و در داخــل هم باید با همه 
توان بسازیم. واکسن داخلی ما هم خیلی از واکسن 
دنیا عقب نبود. واکســن ساختن که کار ۲ ماه و 6 
ماه نیست بلکه واکسن سازی زمان می برد. گاهی 
برخی واکسن هایی بودند که ۱۲ تا ۱۵ سال زمان 

برده تا به نقطه نهایی تولید رسیده اند.
وی افزود: واکســن زدن با نزدن قابل مقایســه 
نیســت. الان یکی از موفقیت هــای ما در دولت 
دوازدهم مساله واکســن و نوع مدیریت آن است. 
بهداشت و درمان خط مقدم بودند و فداکاری کردند 
و شــهید دادند اما همه حضور پیدا کردند و کسی 
عقب نشــینی نکرد و اختلاف و دودستگی ایجاد 
نشد. گاهی حرف هایی گفته می شد اما همه در یک 
مســیر حرکت کردند. احزاب و جناح های مختلف 
ســلیقه های متفاوت داشتند اما در این ماجرا همه 

همصدا بودند.
رئیس جمهــور تاکید کرد: من خیلی خوشــحالم 
در طول این یکســال و نیــم علاوه بر تخت های 
بیمارســتانی که ما قبلًا در این ۸ سال آماده کرده 
بودیم، ۱3 هزار تخت بیمارســتانی و ویژه را هم 
اضافه کردیم. امروز بعدازظهر نزدیک ۲ هزار تخت 
بیمارســتانی افتتاح می کنیم. بزرگترین بیمارستان 
تاریخ ایــران با بیش از هزار تخــت، هم مراحل 
نهایی خود را ســپری می کند و تا چند هفته آینده 

به بهره برداری می رسد. برخی معتقد بودند که این 
بیمارستان را امروز افتتاح کنیم اما من گفتم افتتاح 
را بگذاریــد برای چند هفته بعد تــا همه چیز آن 

تکمیل شود.
روحانی گفت: واکســن یکــی از افتخارات بزرگ 
ماست. پیش بینی که ما برای واکسن می کردیم، 
الان یک قدم جلوتر هستیم. آنهایی که قرار بود به 
ما واکسن بدهند، سر موقع ندادند. کواکس خیلی 
تخلف کرد و به ما نداد. ما هم در زمینه ارز و پول 
یک مشکلاتی داشتیم اما در عین حال ما در کل 
جلو هستیم. قرار ما این بود که تا پایان این دولت 
6۵ ساله ها و کسانی که بیماری های زمینه ای دارند 
واکسینه شــوند اما الان بحث واکسیناسیون ۵۰ 
ساله ها اســت. حتی در برخی مناطق عشایری و 

جزایر، افراد ۱۸ سال به بالا واکسینه شدند.
وی افزود: من خوشحالم در کنار واکسن خارجی، 
واکســن داخلی هم بــه وفور به بــازار می آید و 

دردسترس قرار می گیرد.
رئیس جمهور تصریح کــرد: من از ملت ایران باید 
تشکر کنم که همراهی کردند. ما صف خرید برای 
امکانات بهداشتی و مواد غذایی نداشتیم زیرا همه 

مردم و نهادها در این زمینه کمک کردند.
روحانی گفت: ایستادگی مدافعان سلامت بعنوان 
یک نقطه بارز در تاریخ ما ثبت شده است. آنها در 
شرایط سخت، یکسال و نیم پذیرای بیماران بودند 

و فداکاری کردند.
وی افزود: مردم بدانند عامل اصلی حفاظت در برابر 
این بیماری اجرای پروتکل ها و دستورالعمل های 

پیشگیری است، حتی اگر واکسن زده باشند.
رئیس جمهور گفت: من از کمک های مومنانه هم 
متشکرم که در مقاطع مختلف از نیازمندان حمایت 
کردند. دولت هــم از نظر اقتصادی و مالی در حد 
توانش کمک کــرد. ما در دو مقطع بســته های 
ویژه ای را به 3۴ میلیون نفر پرداخت کردیم. کمک 
دولت توانســت تا حدودی بــر آلام مردم تخفیف 

ایجاد کند.
روحانــی گفت: مردم بدانند که مــا آنچه در توان 
داشــتیم برای مقابله با کرونا انجام دادیم و همه 
در این زمینه تلاش کردیم. مردم و مســئولین در 
کنار هم توانستند در مقابل این بیماری به وظیفه 

خودشان به خوبی عمل کنند.
رئیس جمهور گفت: ان شاءالله همین روند در دولت 
سیزدهم ادامه پیدا می کند و مسئولین دولت آینده 

نیز در همین راستا تلاش خواهند کرد.
روحانی بابیان اینکه ســتاد ملــی مقابله با کرونا 
تعطیل نخواهد شــد و بایــد فعالیت خودش را در 
دولت آینده ادامه دهد، گفت: ۷۸ جلســه در دولت 
دوازدهم برگزار شــد و جلســه بعــدی در دولت 

سیزدهم خواهد بود.

اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

ضرورت توجه به افزایش 
نقش چین در اقتصاد دنیا

توجه به افزایش نقش چین در دنیا، شــناخت روابط ایران 
و چین و توجه به قرارداد ۲۵ ساله این دو کشور به عنوان 
یکی از موضوعات مهم، از جمله مسائلی بود که در پیش 
نشست دومین کنفرانس بین المللی مطالعات چین مورد 
بررســی قرار گرفت.به گزارش ایســنا، حامد وفایی عضو 
کمیته علمی این همایش با انتقاد از شــناخت کم ایران و 
چین از یکدیگر، اظهار کرد: ایران و چین دو کشور شرقی  
هســتند، ولی یکدیگر را از دریچه نــگاه غرب می بینند. 
برقراری رابطه با چین نه یک انتخاب، بلکه یک ضرورت 
است که باید به برقراری روابط راهبردی و بلندمدت برسد.

وی همچنین گفت: علی رغم انتقادهایی که به توافقنامه ۲۵ 
ساله ایران و چین شد، ایران خیلی دیرتر از سایر کشورهای 
منطقه، به فکر امضای توافقنامه با چین افتاد. شرایط فعلی 
و ناآماده بودن افکار عمومی، مسئولیت محافل دانشگاهی 
و علمی را در کسب شــناخت متقابل میان ایران و چین، 
و تبیین فلسفه ارتباط جامع میان دو کشور و انتقال آن به 

جامعه نشان می دهد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارسیاست

ربیعی: تلاش کردم در دوران 
سخنگویی، توجیه گر اقدامات 

دولت نباشم
سخنگوی دولت با بیان اینکه در دوران سخنگویی 
دولــت باید توصیف درســت و دقیقی از آنچه که 
رخ داده بــود می کردم، گفت: تلاش من در دوران 
سخنگویی، بر این مبنا استوار بود که روشنگر باشم 

و نه توجیه گر.
به گزارش خبرگزاری مهر، علی ربیعی سخنگوی 
دولت در یادداشتی با عنوان »سخن آخر« نوشت: 
»این آخرین یادداشتی است که در مسئولیت دستیار 
ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری و ســخنگوی 
دولت در روزنامه »ایران« می نویســم. طی ۲6 ماه 
مســئولیتم، به طور هفتگی و منظم یادداشت های 
»دولت نامه« نوشته شــد که به زودی طبق وعده 
قبلی، مجموعــه آن ها در قالب کتابی از ســوی 
مؤسسه فرهنگی - مطبوعاتی ایران منتشر خواهد 

شد.
در اولین یادداشتم در مقام سخنگویی دولت در ۱۸ 
خرداد ۱39۸ نوشــتم: »ملت خیلی حرف دارد که 
می تواند از معبر سخنگو به رئیس جمهوری بگوید 
و رئیس جمهوری نیز فقط از طریق شنیدن سخن 
ملت می تواند نظم گفتار خود را با ضرباهنگ ملی 
آن تنظیم کند.« در دوره ســخنگویی غافل نشدم 
از این امر؛ نشست وبرخاســت من فقــط با وزرا و 
دولتمردان نبود؛ هم پای درد و دل آسیب دیدگان 
اجتماعی و معلــولان و بیماران نشســتم، هم با 
فعالان سمن های خیریه و اجتماعی مراوده داشتم. 
هم در شبکه های اجتماعی موضع گرفتم هم نظر 

مخاطبین را به اهالی دولت رساندم.
به جــرأت می توانم اقرار کنم کــه دوران تصدی 
سخنگویی دولت دوازدهم، به رغم ظاهر راحت نمای 
آن یکی از دشوارترین دوران کاری من بوده است.

انفجار انتظارات عمومی از دولت که البته شایسته 
ملت ایران اســت و همزمان شــدن پاسخ به این 
مطالبات برحق با تحریم های زورگویانه و بی رحمانه 
ایالات متحده آمریکا از یک سو و هجوم همه گیری 
کرونا از سوی دیگر، هجوم بی نظیر رسانه ای خارج 
و داخل کشــور به یک دولت و گسترش ناامیدی 
مردم، در مجموع اعتماد عمومی به کارآیی دولت 

را به چالش کشید.
حــل بســیاری از بحران ها و چالش هــا وقتی با 
تعصب های سیاسی و جناحی در هم آمیخت، این 
مسیر پر سنگلاخ را برای کارگزاران دولت ناهموارتر 
می کرد و من به عنوان ســخنگوی دولت در برابر 
همه کاستی ها و گاه ســوءمدیریت ها و مهمتر از 
همه عوامل ناگفتــه در پس آن منافع کوته نظرانه 
که مانعی برای تحقــق مطالبات مردم بودند، باید 

پاسخگو می بودم.
ایــن تجربه دشــوار که البته ترکیبــی از روزها و 
خاطرات مطبــوع و نامطبوع بود، این درس بزرگ 
را به همه ما یادآوری کرد که بدون وحدت و اجماع 
ملی به ویژه حول مســائل بنیادین کشور، نه تنها 
هیچ دولتی نمی تواند به رغم برخورداری از اختیارات 
قانونی توفیقی در سامان دادن درخور به امور بیابد، 
بلکه با افــزودن بر شــکاف های داخلی، فرصتی 
بی نظیر را به بدخواهان کشور و ملت ما می بخشد 
که از آن بر دامن زدن به بی اعتمادی و ناامیدی از 
نهاد دولت و در نهایت تعمیق بحران ها بهره بگیرد.

با چنین پس زمینه ای، به عنوان ســخنگوی دولت 
و دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور رسالت 
سنگین تری برعهده داشتم و علاوه بر پاسخگویی 
به ســوالات بی پایان خبرنگاران دلسوز و کنجکاو، 
باید بارقه های امید را در دل این کوران روشن نگه 

می داشتم.
تلاش من در دوران سخنگویی، بر این مبنا استوار 
بود که روشنگر باشم و نه توجیه گر؛ زیرا رسانه های 
خارج از کشور و مخالفان سیاسی داخلی، به خاطر 
هجمه غیرمنصفانه رسانه ای که علیه دولت جریان 
داشت، حتی توصیف درست و دقیقی از آنچه که رخ 

داده بود، نداشتند.
اکنون که به گذشته نگاه می کنم عبور دولت از آن 
طوفان حوادث را واجد درس آموزی های ارزشمندی 
یافته ام که می تواند برای طیف متنوعی از مخاطبان 
همچنان آموزنده باشــد چرا کــه تصور می کنم 
ســال های ســخنگویی من، با فراز و نشیب های 

کم نظیری مواجه شده بود.
زندگی در عصر ارتباطات و آوار اخبار واقعی و جعلی، 
مدیریت رسانه ای به ویژه برای نهادهای دولتی را 
که بر اساس اصول دموکراتیک باید به طور پیوسته 
در معرض پرسشگری و روشنگری باشند به امری 

فراتر از روابط عمومی تبدیل کرده است.
در دهه های گذشته اگر دولت ها نهادهای رازداری 
بودند که باید با کنــکاش و تحقیق خبرنگاران و 
پژوهشــگران، نوری بر ابعاد تاریک سیاستگذاری 
عمومی تابیده می شــد، امروز کمتر رازی است که 
دولت ها به یمن رسانه های همه جا حاضر بتوانند 

برای مدتی طولانی مخفی نگه دارند.
در ســوی دیگر، اگــر در دهه های گذشــته این 
شــهروندان بودند که در برابر اقتدار چالش ناپذیر 
لویاتان دولت به سازوکاری برای مراقبت از حقوق 
شهروندی نیاز داشتند، امروز هرچند آن نیاز مرتفع 
نشده اما آشکار شده است که دولت ها نیز با وجود 
پیچیدگی هرچه بیشتر حکمرانی و سیل اخبار مبهم 
جعلی و نارســا از درون و بیرون جوامع، در معرض 

آسیب پذیری اطلاعات قرار گرفته اند.
در این شــرایط نوظهــور، دولت ها چــاره ای جز 
ســازگاری و ارتقای توانایی های خود در گسترش 
ارتباطــات جمعی مبتنی بر شــفافیت، صداقت و 
دموکراتیک تر کردن فزاینده رویه های تصمیم گیری 
و مدیریتــی نخواهند داشــت.دولت و جامعه در ۲ 
ســال اخیر ترکیبی از سیل های طبیعی و سیاسی 
را تجربه کردند؛ از هم بسته تحریم و کرونا گرفته تا 

خشکسالی و مشکلات اجتماعی.

خبر

 زیرساخت فضای مجازی
 در دولت ما توسعه یافت

معاون اول رئیس جمهور گفت: اگر اینترنت، پهنای 
بانــد و امکانات و زیرســاخت های فضای مجازی 
در این دولت توســعه نیافته بود کشور با مشکلات 

عدیده ای روبرو می شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، اسحاق جهانگیری صبح 
امروز )شنبه( در آئین افتتاح نوزدهمین دوره مسابقات 
ملی مهارت که در ســازمان آموزش فنی-حرفه ای 
کشور و با حضور رؤسای سازمانهای فنی-حرفه ای 
سراسر کشور برگزار شد، به ورود دانش و فناوری های 
نوین در فضای جدید جهانی و ورود به داخل کشور 
اشــاره و تصریح کرد: نباید زمانی که با یک پدیده 
جدید روبرو می شــویم تنها به فکر عوارض سیاسی 
و اجتماعی و ممنوعیت اســتفاده از آن پدیده باشیم.

معاون اول رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه باید از 
گذشــته درس عبرت گرفت، به مقاومت در استفاده 
از همه پدیده های نو نظیر راه آهن، تلویزیون، ویدئو 
و ماهواره اشاره کرد و گفت: در مقطعی از تلویزیون 
به عنوان اتاق شیطان یاد می شد. این در حالی است 
که امروز در همه روستاهای کشور از این تجهیزات 
دنیای ارتباطات استفاده می شود. باید در نظر داشت 
که با علم و فنــاوری نمی توان مبارزه کرد البته این 
مباحــث نیازمند قواعد و قوانیــن حکمرانی دقیقی 

هستند که باید به درستی نوشته شود.
وی افزود: ممکن است شبکه ای در فضای مجازی 
ایجاد و تحت تأثیر سیاســت های جایی از دنیا قرار 
داشته باشد و عوارضی برای کشور به وجود آورد اما 
باید در نظر داشــت که نمی توان با مردم خود مبارزه 
کرد و پیشــرفت کشور در سازگاری، گفتگو و جلب 

مشارکت مردم برای وضع قوانین جدید است.
جهانگیری با تاکید بر اینکه اتــکا بر فناوری هایی 
نظیر آی تی و آی سی تی موجب افزایش شفافیت 
اســت، تصریح کرد: امکانپذیر نیست که در دنیای 
امروز مطلبــی را از مردم مخفی و یا بر آنها تحمیل 
کرد. امروز نمی توان به مردم دروغ گفت. کشــور در 
مرحله ای قرار دارد که نمی توان به مردم چیزی گفت 

ولی کار دیگری انجام داد.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به فعالیت اقتصادی 
چندین میلیون ایرانی در فضای مجازی و اینترنت، 
ادامه داد: اینترنت از مواضع آشکار عدالت خواهی در 
کشور است تا جایی که یک روستایی در منطقه خاش 
در سیستان بلوچستان با استفاده از اینترنت و ایجاد 
کسب و کار توانسته کالاهای خود را با جلب مشتری 
به سراسر دنیا بفروشد که این مهم از مزایای بسیار 
زیاد گسترش اینترنت و پهنای باند در کشور است که 

با تلاش های دولت تدبیر و امید فراهم شده است.
وی همچنین با اشــاره به شــیوع بیمــاری کرونا 
تصریح کرد: اگر اینترنــت، پهنای باند و امکانات و 
زیرساخت های فضای مجازی در این دولت توسعه 
نیافته بود کشور با مشکلات عدیده ای روبرو می شد. 
اگر پهنای باند در کشــور ایجاد نمی شد ۱۴ میلیون 
دانش آمــوز، 9۰۰ هزار معلم، ۴ میلیون دانشــجو و 
اساتید دانشگاه نمی توانســتند از طریق شبکه های 
مجازی و همچنین شبکه شاد در آموزش و پرورش 

کلاس ها و آموزش های خود را برقرار کنند.
جهانگیری تاکید کــرد: در حال حاضر ۲۰ میلیون 
خانوار با بهره گیــری از فضای مجازی و اینترنتی 
می توانند وام قرض الحســنه دریافــت و یا خرید 
الکترونیکی داشته باشند. دنیای مجازی و اینترنت 
و اقتصاد مرتبط با این بخش دنیای متفاوتی خواهد 
بود.معــاون اول رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
هنر مراکز فنی و حرفه ای در کشــور این اســت 
که تحلیلی دقیق نســبت به آینده اقتصاد کشــور 
و جهان داشته باشــند، افزود: افراد باید متناسب با 
تحلیل های اقتصادی به روز آموزش ببینند تا منبع 
درآمد برای خود داشته باشند. به منظور تحقق این 
مهم در جلسات اول شورای آموزش فنی و حرفه ای 
سیاســت های مبتنی بر آینده پژوهی و علم بروز، 
اقتصادی جهانی و حرکت اقتصادی کشــور اتخاذ 
شــد.وی با بیان اینکه اگر مهارت آموزی سنتی و 
مدرن متناسب با شرایط جدید جایگاه خود در کشور 
را پیدا کند مسائل کشور حل می شود، ادامه داد: افراد 
دارای مهارت حتماً می توانند شــغل پیدا کنند و یا 
تبدیل به یک کارآفرین شوند. در یکی از بازدیدهای 
خود از دانشگاه فنی و حرفه ای از رئیس سازمان فنی 
و حرفه ای پرسیدم که چند نفر از فارغ التحصیلان از 
دانشگاه های مرتبط با این سازمان می توانند بعد از 
فارغ التحصیلی صاحب شغل و یا منبع درآمد شوند 
که رئیس این سازمان با اطمینان بالایی اعلام کرد 
که درصد بالایی از فارغ التحصیلان از دانشــگاه ها 
و هنرســتان های مرتبط با این سازمان می توانند 
صاحب شغل شوند.جهانگیری با بیان اینکه افرادی 
که در جامعــه دوره های مهارت آموزی را در مراکز 
فنی حرفه ای طی کرده اند به درجه ای می رسند که 
با اعتماد به نفس بالا می توانند در کشور کار ایجاد 
کنند، افــزود: آموزش مهارت می تواند به بالا رفتن 
اعتماد به نفس فرد کمک بالایی نماید تا جایی که 
خود را کارآفرین بداند و با ریسک بالا به ایجاد اشتغال 
در کشور و سرمایه گذاری مبادرت نماید.معاون اول 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه توانمندی و بالندگی 
ملی کشــور با ایجاد مهارت افزایش می یابد، ادامه 
داد: اگر نیروی بیکار در کشــور وجود داشته باشد، 
سرمایه بزرگی از کشور هدر می رود و نیروی انسانی 
سرمایه ای اســت که به وسیله آن می توان اقتصاد 
بزرگ کشــور را به نقطه ای برسانیم که بیکاری در 
کشــور با توجه به مهارت افزایی کاهش یابد.وی 
تبدیل مهارت آموزی به فرهنگ عمومی و گفتمان 
غالب در جامعه را مهمترین رسالت سازمان فنی و 
حرفه ای توصیف و تاکید کرد: مقام معظم رهبری دو 
مبنای توسعه و تولید علم و فناوری را در کشور بنا 
گذاشته اند که الان تبدیل به گفتمان غالب در کشور 
شــده است و توسعه و پیشرفت ایران بدون توسعه 

علم امکانپذیر نیست.

اخبار

رئیس قوه قضاییه:

 به دنبال شکستن انحصارها خواهیم بود
رئیــس قوه قضاییه با بیان اینکه در اجرای ســند تحول 
قضایی باید در وهله نخست وظایف هر بخش و دستگاه 
و در وهله دوم دســتگاه نظارت کننده و پیگیر موضوع، 
مشخص شود، گفت: کمیسیون ویژه اجرای سند تحول 
قضایی باید مشخص کند کدام راهکارهای تعیین شده در 

سند تحول نیاز به وضع قانون و ابلاغ دستورالعمل دارند.
 به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، نخستین جلسه ستاد 
راهبری سند تحول قضایی پس از انتصاب حجت الاسلام 
والمسلمین محســنی اژای به ریاست دستگاه قضا ظهر 
امروز شنبه )9 مرداد( با حضور رئیس قوه قضاییه برگزار 
شد.حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با بیان اینکه 
در اجرای ســندهای بالادستی »نظارت« امری ضروری 
اســت، گفت: زمانی گفته می شد سیاست های کلی نظام 
قابلیت اجرایی ندارند و به آن ها هم عمل نمی شد، اما وقتی 
که یک هیئت ناظر از درون مجمع تشــخیص مصلحت 

نظام پای کار آمد، این سیاست ها قابلیت اجرا پیدا کردند.
رئیس دســتگاه قضا با بیان اینکه در اجرای سند تحول 
قضایی باید در وهله نخست وظایف هر بخش و دستگاه 
و در وهله دوم دســتگاه نظارت کننده و پیگیر موضوع، 
مشــخص شود عنوان کرد: هیئت نظارت کننده، هم باید 
بر اجرای اقدامات سند و هم بر عدم اجرای اقدامات مغایر 

با سند تحول از سوی دستگاه های متولی نظارت داشته 
باشد.محســنی اژه ای در عین حال گفت که هیئت ناظر 
بر اجرای ســند تحول قضایی باید علاوه بر وظیفه ذاتی 
نظارتی خود، مشکلات دستگاه مجری سند را نیز بشناسد 
و برای حل آن مشــکلات راهــکار ارائه دهد.رئیس قوه 
قضاییه افزود: کمیسیون ویژه اجرای سند تحول قضایی 
باید مشــخص کند کدام راهکارهای تعیین شده در سند 

تحول نیاز به وضع قانون و ابلاغ دستورالعمل دارند.
محسنی اژه ای با بیان اینکه کرامت و عدالت در همه شئون 
قضایی وجود دارد و باید رعایت شود، گفت: متاسفانه هنوز 
مقوله گسترش عدالت که در قانون اساسی بر آن تصریح 

شده، به نحو کامل تبیین و دنبال نشده است.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره به اصل های ۴ و ۵ قانون 
اساسی کشــورمان گفت: نیازمند آن هستیم که بررسی 
کنیم در زمینه مسئولیت ها و وظایفی که در قانون اساسی 
بر عهده دستگاه قضایی گذاشته شده است، چگونه عمل 
کرده ایم.محســنی اژه ای در ادامه موضوع »پیشگیری از 
وقوع جرم« را از جمله موضوعاتی دانست که دستگاه قضا 
در دوره تحول و تعالی با همکاری دولت و مجلس تمرکز 
ویژه ای بر آن دارد، عنوان کرد: برخی انحصارها در کشور 
»شکاف طبقاتی« ایجاد کرده است و ما در قوه قضاییه به 

دنبال شکستن این انحصارها خواهیم بود.
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت تبیین سند تحول 
برای کارکنان دستگاه قضا تصریح کرد: هیئت نظارت کننده 
بر اجرای سند تحول قضایی باید به دستگاهی که نسبت 

به اجرای سند اهتمام کافی را ندارد بلافاصله تذکر دهد.
محســنی اژه ای معاونت راهبردی دستگاه قضا را متولی 
اصلی اجرای سند تحول قضایی دانست و گفت: جلسات 
ستاد راهبری سند تحول قضایی باید هر دو هفته یک بار 
برگزار شود.رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه باید جلوه های 
آزادی مشــروع در جامعه تبیین شــود، گفت: مشخص 
نکردن مصادیق آزادی های مشروع، حالت انفعالی ایجاد 
خواهد کرد.محسنی اژه ای همچنین خواستار آن شد که 
در ســال جاری با توجه به شرایط کرونا و فشار اقتصادی 
همه جانبه دشمنان علیه ایران اسلامی، راهکارهای سند 

تحول قضایی بر اساس اولویت به مرحله اجرایی برسند.
»سید محمد صاحبکار«، معاون راهبردی قوه قضاییه نیز 
در این جلسه با اشاره به موضوعات اولویت دار پیش بینی 
شده در سند تحول قضایی گفت: اطاله دادرسی، کاهش 
ورودی پرونده ها، اتقان آرا، اجرای احکام، نظام ضابطان، 
نظام کارشناسی، مبارزه با فساد، رفع موانع تولید، احیای 
حقوق عامه، معاملات عادی و کاداســتر، کرامت ارباب 

رجوع، ارتقای کرامت و معیشــت کارکنان، اشــتغالزایی 
زندانیان و همچنین نظام وکالت، ۱۴ موضوع اولویت دار 

پیش بینی شده در سند تحول قضایی هستند.
حجت الاسلام والمسلمین منتظری دادستان کل کشور، 
تبیین ســند تحول برای کارکنان قــوه قضاییه را امری 
ضــروری عنوان کرد و گفت: مهمترین مولفه در اجرایی 
شــدن سند تحول قضایی آن است که بدنه دستگاه قضا 
نسبت به این سند آشنایی، اشراف و التزام عملی بالایی 
داشــته باشند.حجت الاسلام والمسلمین مرتضوی مقدم 
رئیس دیوان عالی کشــور سند تحول قضایی را سندی 
جامع و کاربردی توصیف کرد و بیان داشــت: نقش ها و 
وظایف بخش هایی که مســئولیت اجرای ســند تحول 
قضایی را دارند باید به صورت شفاف و موردی برای آن ها 
تبیین شود.غلامحسین اسماعیلی رئیس حوزه ریاست قوه 
قضاییه نیز با بیان اینکه به جای مشخص کردن راهکار، 
باید وظیفه و مسئولیت دستگاه های مسئول در اجرای سند 
تحول قضایی به صورت شــفاف مشخص شوند، گفت: 
دســتگاه های متولی هم باید بدانند که مسئولیت اجرای 
کدام بخش از سند تحول قضایی را بر عهده دارند و هم 
باید مکلف باشند مسئولیتی که بر عهده آن ها گذاشته شده 

را در چه بازه زمانی به صورت کامل انجام دهند.

وزیر کشــور دولت اصلاحــات می گوید: 
آقای رئیســی یک فرصت دارد و آن این 
است که بگوید اینهایی که از من حمایت 
کردند تبلور اراده و فکر و بینش من نبودند 
بلکــه مصالح خودشــان را دیدند و برای 
همین با من هم نوا شدند ولی من مصالح 
کشور را می بینم و از بعضی ها استفاده می 

کنم و از بعضی ها استفاده نمی کنم.
حجت الاســلام و المســلمین موسوی 
لاری، وزیر کشــور دولت ســید محمد 
خاتمی و چهره شاخص مجمع روحانیون 
مبارز بــه آینده جریــان اصلاحات حتی 
در همین روزهایی که به نظر می رســد 
حاکمیت یکدست شده و قدرت در قبضه 
اصولگرایان است امیدوار است و می گوید 
فرصت برای بازســازی این جریان و بدنه 

افکارعمومی وجود دارد.
 *اخیرا دفتر آقای رئیسی تماسی با 
برخی اصلاح طلبان گرفتند، از نگاه 
شــما توصیه ها و مشورت هایی 
که اصلاح طلبان در تمام زمینه ها 
می توانند به آقای رئیسی و دولت 
ایشــان ارائه بدهنــد، تا چه حد 
قابلیت عملی شدن دارد؟ اصلاح 
طلبان تا چه حد امیدوار هســتند 
آن توصیه ها در دولت آقای رئیسی 
محقق شــود؟ آیا با شما تماس 

گرفتند یا خیر؟
 خیر با بنده تماســی نگرفتند. متاســفانه 
یک اتفاق نامیمونی که در کشــور افتاده 
بی اعتمادی است، این بنای بی اعتمادی یا 
اعتمادی که فروریخته باید بازسازی شود. 
اگر این کارهایی که آقای رئیســی انجام 
می دهد به معنای اعتمادسازی باشد بسیار 
خوب است، همین آقایانی که آقای رئیسی 
با آنها تماس گرفته بعضی از آن ها مصاحبه 
کردند، بعضی ها مقاله نوشــتند، ولی از لا 
بــه لای همه این ها، یک امری که کاملا 
مشاهده می شــود این است که حرفهایی 
که آقای رئیسی مطرح کرده است، جدی 

است؟
یعنی ایشان می خواهد نظرات دیگرانی که 
مثل خودش فکر نمی کنند را دریافت کند 
و از آنها اســتفاده کند یا این هم یک شو 
تبلیغاتی بعد از انتخاباتی است، این سؤال 
زبان به زبان می چرخد و آقای رئیسی باید 
برای آن جواب عملی پیدا کند. یعنی اگر 
با آقای احمد زید آبادی مشــورت می کند 
بسیار دوستانه و صمیمانه بگوید که آقای 
زیدآبادی این پنج مطلــب را من گرفتم 
و ایــن چهار مطلب را قبــول ندارم یعنی 
همانطور که او شــفاف و دوســتانه گفته 

است، شما هم باید شــفاف و دوستانه به 
او بگویید، در این صورت معلوم می شــود 
که آقای رئیسی جدی هستید. وگرنه اینکه 
یک کســی آنجا بنشیند و یک تلفن گویا 
هم بگذارد و بگوید پیشنهاداتتان را بگویید 
اما بعد هم هرکســی کار خودش را انجام 

دهد، این، آن نیست.
 من نمی خواهم اصل مســاله را زیر سؤال 
ببرم بلکه می گویم آقای رئیســی باید آن 
پیش فرض های بی اعتمادی را درمان کند 
تا این اقدامش جواب بدهد یکی از راه های 
درمان کردن، این اســت که اینها را جدی 
بگیرد، اگر با آقای زید آبادی تماس گرفتند، 
بنشینند و با او صحبت کنند و بگوید این 
ده پیشنهاد شما است ما از این ده پیشنهاد 
سه تا را قبول داریم و بقیه را به این دلایل 
قبــول نداریم و مثلا آن ســه موردی که 

قبول داریم را عمل می کنیم.
  آقای رئیســی یک فرصت دارد و آن این 
است که بگوید اینهایی که از من حمایت 
کردند تبلور اراده و فکر و بینش من نبودند 
بلکــه مصالح خودشــان را دیدند و برای 
همین با من هم نوا شدند ولی من مصالح 
کشــور را می بینم و از بعضی ها استفاده 
می کنم و از بعضی ها اســتفاده نمی کنم. 
اگر آقای رئیســی بتوانــد این گونه عمل 
کند و بتواند فاصله بین خودش را با دولت  
آقای احمدی نژاد رعایت کند خوب است 
وگرنه این افرادی که دور و اطراف ایشان 
هستند افراد شایســته ای نیستند الان در 
این پُستهایی که در فضای مجازی دارند 
تقسیم می کنند می گویند آقای فلانی که 
وزیر دولت آقــای احمدی نژاد بوده  کجا 

برود، دیگری کجا برود، فلانی کجا برود 
و ...، یعنی مثل اینکه احمدی نژاد شماره 
دو آمده است و تلقی آنها این است و این 
به نظر من بزرگترین خبط و اشتباه آقای 
رئیسی است اگر در دام این نوع نیروها قرار 

گیرد.
 *حضور برخــی از چهره ها مثل 
آقای نیکــزاد، آقای جلیلی و آقای 
زاکانــی یا آقای باقــری کنی در 
کابینه آقای رئیسی چه پیامی می 
تواند برای چهار سال آینده داشته 

باشد؟
 آقای زاکانی کــه در مناظرات خودش را 
نشان داد. شما تصور کنید که این فرد در 
جایگاه وزارت نشسته باشد، یک فردی با 
این مشــخصات آیا واقعا می تواند در آن 
جایگاه قرار گیرد؟ آقای جلیلی جایگاهی 
که بــرای خودش قائل اســت یا دبیری 
شــورای عالی امنیت ملی است یا وزارت 
خارجه. کســی که در سیاســت خارجی 
گفتمان انســدادی دارد و به قول خودش 
می خواهد انقلابی عمل کند و به آنجا برود 
و یک بیانیه بخواند و برگردد آیا می تواند 

زبان مکالمه با دنیا را داشته باشد؟
 من می خواهــم بگویم این نگاه ها، نگاه 
هایی نیست که بتوانند با آن گره ای را باز 
کنند، این نگاه ها، نگاه های خاص است. 
این نگاه ها گره ای را در سیاســت خارجی 
باز نمی کند. در مناسبات دولت و ملت هم 
امثال آقای زاکانی و .. امکان ندارد بتوانند 
یک قدم مثبتــی بردارند. به هر حال یک 
فرد میانــه ای مثل آقای نیکزاد نســبت 
به بقیه متعادل تر اســت قاعدتا اگر آقای 

رئیسی مدل این آقایان را دنبال کند خوب 
اســت یعنی نشــان می دهد نمی خواهد 
ماجراجویی کند ولی رفتن ســراغ امثال 
آقای زاکانی یعنی مطمئنــا آنها دور میز 

دولت دعوایشان می شود.
 *به نظر شما الان چقدر ضرورت 
رایزنی حاکمیت وجــود دارد؟ با 
توجه به اینکه قبل از انتخابات شما 
در مصاحبــه با ما گفتید اگر از من 
بخواهند مــن رایزنی می کنم، آیا 
الان هم همان دیدگاه را دارید یا 
می گویید رایزنی نتیجه ای ندارد و 

یا نا امید شده اید؟
 به ما جــواب ندادند. من و دوســتان من 
همیشــه می گفتیم که ما در یک کشتی 
نشسته ایم و مملکت متعلق به همه است، 
حالا من با یک سلیقه ای می خواهم این 
کشــتی را هدایت کنم و شما با سلیقه ای 
دیگر، ولی اصل مســاله این است که به 
ساحل برســیم، اصل مساله ایی است که 
این کشتی بتواند از تلاطم ها عبور کند و 
به ساحل برســد؛ بنابراین بیایید تا با هم 
صحبــت کنیم. متاســفانه راه گفت و گو 
کردن را بسته اند. دسترسی برای رساندن 
پیام ها به بزرگان نظام تقریبا محدود و حتی 
شاید مسدود شده است. این یک موضوع 
بســیار خطرناکی است؛ به عقیده من بین 
6۰ تا 6۵ درصد جامعه ما گرایش اصلاح 
طلبانه دارند و الان هم مدعی همین حرفم 
هستم، حالا اگر شما می گویید این حرف 
بنده اشــتباه است یا خودخواهی است، اما 
من می گویم بالاخره این جریان اصلاحات 
از یک طیفی در جامعه نمایندگی می کند 

که من می گویم آن طیف 6۰ درصد و شما 
می گویید 3۰ الی ۴۰ درصد است، بالاخره 
راه ارتبــاط همان 3۰ درصــد با تصمیم 
گیرندگان کشــور باید باز باشد به همین 
دلیل می گویم اگر آقای رئیسی با تقاضایی 
که از آقای زیدآبادی و امثال ایشان کرده 
که پیشنهادهایتان را به ما دهید، اگر ایشان 
در این تقاضا جدی باشد باید این را به فال 
نیک گرفت منتهی به شــرطی که ایشان 
جدی باشد و به آن عمل کند نه اینکه به 
عنوان یک شو تبلیغاتی از آن استفاده کند.

 به همین دلیــل من معتقدم متاســفانه 
تــا انتخابات هیچ روزنــه ای برای تماس 
و ارتبــاط باز نشــد ولی حالا کــه اینها 
می خواهند کشــور را اداره کنند این راه را 
باز کنند و دیدگاه های مختلف را بشنوند و 
این تعامل بین جریان منتقد و جریان حاکم 
به نقطه بدی منتهی نشود. اصلاح طلبان 
نشان دادند که مثل طرف مقابل عمل نمی 
کنند و این خودخواهی نیست یعنی اصلاح 
طلبان اگر نقدی کنند نقد علمی می کنند و 

فحاشی نمی کنند.
اصولگرایان آقای ســردار سعید قاسمی، 
آقای عباسی و آقای رائفی پور و .. نیستند، 
حتی من معتقدم خود اصولگرایان هم این 
افــراد را قبول ندارند ولــی الان این افراد 
سخنگوی اصولگرایان شده اند؛ به همین 
دلیــل من فکر می کنم جریان حاکم باید 
راه را برای صحبت با اصلاح طلبان باز کند 
و اصلاح طلبان هم از اینکه بتوانند بدون 
چشمداشــت در قدرت گفت و گو کنند، 

استقبال کنند.
 *شما یکدست شــدن قدرت را 

چگونه می بینید؟
 امکان ندارد تحقق پیدا کند. این شــوخی 
است و در طول تاریخ اتفاق نیفتاده است. 
در هر دوره ای هم که به ســراغ یکدست 
شــدن قدرت رفتند یک گوشــه آن یک 
صدا و ســخن دیگری بود بنابراین اصلا 
امکان ندارد. فردا آقای محســنی اژه ای و 
آقای قالیباف و آقای رئیســی که دور یک 
میز می نشینند حتما ذهنیت های متفاوت و 
اختلاف نظرهایی دارند و دیدگاه هایشان 
با هم متفاوت اســت. آقای قالیباف یک 
نظامی اســت، آقای محسنی اژه ای یک 
قاضی فعال است بنابراین نگاه ها و سابقه 
و تجربه هایشان با هم متفاوت است. من 
این یکدست شــدن به این معنا که همه 
مثل هم اتو کشیده حرکت کنند را سرابی 

بیش نمی دانم.
 *یعنی بر ایــن باورید که اختلاف 

حتما بین آنها وجود دارد....
 بله. تردیدی نیست.

تحلیل وزیر کشور خاتمی از دولت سیزدهم و حذف برخی جریانات سهم خواه از کابینه

موسوی لاری:یکدست شدن حاکمیت یک شوخی است

 رییــس دفتر رییس جمهوری در واکنش به بررســی طرح 
موسوم به صیانت از کاربران در فضای مجازی، تلاش برای 

مقابله با فناوری را محکوم به شکست دانست.
به گزارش روز شنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دولت، محمود 
واعظــی در واکنش به طرح صیانــت از کاربران در فضای 
مجازی گفت: دسترســی به ارتباطات دیتا امروز جزو حقوق 
پایه شــهروندی است، هر گونه تلاش برای تحدید این حق 
محکوم به شکست است.رییس دفتر رییس جمهوری ادامه 
داد: روشــن اســت که مردم هنوز از آنچه طراحان این طرح 
درباره محتوای آن می گویند قانع نشــده اند و هنوز هم متن 
موثقــی از جزییات طرح در اختیار افکار عمومی قرار نگرفته 

است.واعظی،صیانت از کاربران فضای مجازی و وضع قوانین 
در زمینــه حفاظت از امنیت و اخــلاق در این فضا را امری 
طبیعــی و لازم در جوامع مختلف دانســت و گفت: آنچه در 
این زمینه اهمیت دارد،   شــفافیت کامل در مواجهه با مردم 
و اقناع کامل آنان درباره قانون اســت. مردم نامحرم نیستند 
که ما در خفا برای آنها قانون بنویسم و دیوارهای کوتا و بلند 
بســازیم.وی با بیان اینکه »فضای مجازی فقط چند شبکه 
اجتماعی بین المللی نیست که برای عدم انتشار برخی اخبار 
و محتوای نامناسب آن را ببندیم«، تاکید کرد:   اگرچه معتقدم 
که محتوای غیراخلاقی فضای مجازی باید مدیریت شود، اما 
امروز جامعه ایران دانش بنیان شده و از فضای مجازی برای 

کســب علم و آموزش، مهارت یابی، کسب وکار، اشتغال و 
انواع فعالیت های دیگر استفاده می کند. بر همین اساس هر 
گونه ایجاد محدودیت در این فضا پیامدهای قابل توجهی در 
حوزه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خواهد داشت و موجب 
تعطیل شدن کســب وکارهای فراوان خواهد شد و طراحان 
طــرح صیانت باید به آن توجه کنند.وزیر ســابق ارتباطات،  
تلاش برای مقابله با فناوری از طریق مسدود کردن را طبق 
تجربه های قبلی محکوم به شکست دانست و افزود: همه باید 
بدانیم که اگر نیت مان صرفا ایجاد محدودیت یا مانع گذاشتن 
در مقابل توســعه زیرساخت های ارتباطاتی و فضای مجازی 

باشد، موفق نخواهیم شد. 

واعظی: تلاش برای مقابله با فناوری محکوم به شکست است



کارت زرد به فاصله جنوب و شمال شهر

 شعارهایی که فاصله های طبقاتی را کم نکرد
ضعف در نظارت بر عملکرد شهرداری ها منجر 
به بروز مشکلات فراوان در نقاط محروم کشور 
از جمله خوزستان شده و نمونه این ناکارآمدی 
در پایتخت نیز در فاصله فاحش شمال و جنوب 

شهر در حال خودنمایی است.
خبرگزاری مهر؛ گروه جامعه_ ساناز باقری راد: 
هفته گذشــته بود که عبدالرضا رحمانی فضلی 
وزیر کشــور به دلیل ضعف در نظارت بر نحوه 
عملکرد شهرداری ها از مجلس شورای اسلامی 
کارت زرد گرفــت. کارت زردی که در روزهای 
پایانــی دولت به وزیر داده شــد اما عملًا دیگر 
سودی به حال مردم نداشت چرا که تبعات این 
کم کاری های منجر بــه کارت زرد، حال دامن 
مــردم را گرفته و دود آن تنها به چشــم مردم 

مناطق محروم کشور رفته است.
دلیل دریافت این کارت زرد نیز وضعیت موجود 
کشور، عدم نظارت بر انتصاب شهرداران مناسب 
به ویژه برای شهرهای محروم است. شهرهایی 
کــه در حــال حاضر به دلیل ضعــف عملکرد 
مسئولان، با مشکلات فراوانی روبرو هستند و 

مردم را با چالش های متعددی مواجه کرده اند.
یکــی از اصلی تریــن علت هــای فراخواندن 
رحمانی فضلــی به مجلس وضعیــت بحرانی 
خوزستان است. وضعیتی که باید از سوی دولت 
و همچنین سازمان شــهرداری ها و دهیاری ها 
مدیریت می شــد تا به این مرحله نرســد اما به 
دلیل بی توجهی مســئولان مربوطه، مردم را 
گرفتار بی آبی، خشکســالی و هزاران مشکل 
دیگر کرده اســت. به همین دلیل نیز مجلس 
رحمانی فضلی را به دلیل عدم نظارت بر انتصاب 
شــهردار مناسب برای اهواز و همچنین بررسی 
دلایل عدم تخصیص اعتبارات لازم برای حل 

مشکلات این شهر، به مجلس فرا خواند.
مشکلات ریشه ای خوزستان و استان های نظیر 
آنکه ناشی از ناکارآمدی مدیران شهری کشور 
است، همان بحث قدیمی بی عدالت در توزیع 
منابع و نابرابری در فاصله جنوب و شمال شهرها 
و محــلات را یادآوری می کنــد. امری که این 
روزها در خوزستان به شدت دیده می شود. حال 
موضوع نابرابری در شــمال و جنوب شهرها به 
امری فراتر از محله و شــهر و به بی عدالتی در 
سطح ملی تبدیل شده است.اما این نابرابری نه 
تنها در استان محرومی همچون خوزستان بلکه 
حتی در پایتخت نیز به طور واضح دیده می شود 
و مصادیق آن نیز بسیار بارز است. به طوری که 
فاصله جنوب و شمال شهر تهران نیز همین عدم 
وجود عدالت شهری و عدم توزیع متوازن منابع و 

خدمات را نشان می دهد.

کاهش فاصله شمال و جنوب پایتخت 
از شعار تا عمل!

کاهش فاصله جنوب و شــمال شــهر یکی از 
شعارهای شورای شهر فعلی و مدیریت شهری 
پنجم بود. شعاری که اعضای شورای پنجم بر 
روی آن مانور زیادی می دادند اما آمارها و چهره 
شهر حکایت دیگری را نشان می دهد. حکایتی 
که علیرغم ادعاهای شــورای شهری ها مبنی 
بر تحقق شــعار کاهش فاصله جنوب و شمال 
شــهر، گاهی حتی در جلسات علنی شورا و در 
بحث های میان اعضا نیز برخی از اعضای شورا 
بر وجود فاصله فاحش میان شمال و جنوب شهر 

اذعان دارند.
تیر ماه امسال بود که حسن خلیل آبادی رئیس 
کمیسیون میراث فرهنگی شورای شهر در جریان 
بررسی لایحه »الزام شــهرداری به حفاظت از 
میراث طبیعی توچال« گفت: متأسفانه ما در نگاه 
یکسان به شمال و جنوب شهر هنوز به حقیقت 
شعارهایی که داده ایم نرسیده ایم.وی در موافقت 
با مشمولیت کوه بی بی شهر بانو در این لایحه 
افزود: شرایط کوه بی بی شهر بانو و توچال یکی 
است و تنها تفاوت آنها فاصله جغرافیایی جنوب و 
شمال کشور است. به علاوه در کوه بی بی شهر 
بانو میراث تاریخی نیز وجود دارد و تصویب این 
لایحه این امر را به شهروندان منتقل می کند که 
شورای شهر در حال بی توجهی به جنوب شهر 

و توجه صرف به شمال شهر است.

میزان توجه مدیریت شهری به ارائه 
خدمات فرهنگی در جنوب شهر

قطعاً در ۴ سال گذشته برای کاهش این فاصله 
و اجرای طرح های عمرانی، فرهنگی و غیره در 
نقاط جنوبی پایتخت اقدامات مؤثری انجام شده 
اما آمارها و وضعیت شهر نشان می دهد که این 
اقدامات به اندازه شعارهایی که اعضا بر روی این 

موضوع می دادند، نیست.
ســاخت بناهــای فرهنگی و توســعه خدمات 
فرهنگــی در محــلات جنوبی شــهر یکی از 
شــاخص های کاهش فاصله بالا و پایین شهر 
اســت. شــاخصی که متأســفانه در این دوره 
به صورت بســیار محدود مــورد توجه مدیران 
پایتخت قــرار گرفت. به طــوری که به جای 
احداث پروژه های فرهنگی و تفریحی در مناطق 
جنوبی، بیشتر شاهد تأسیس پروژه ها و فضاهای 
سبز محلی و کوچک مقیاسی بودیم که در روند 

مدیریت شهری امری عادی است.
حسن خلیل آبادی در گفتگو با خبرنگار مهر، در 

این باره گفت: متأسفانه در جنوب و شمال شهر 
شکاف های طبقاتی و مشکلات عدیده ای وجود 

دارد که کارها را سخت تر می کند.
وی درباره ساخت پروژه های فرهنگی در مناطق 
جنوبی شهر تهران عنوان کرد: یکی از پروژه های 
فرهنگی در این نقاط مجتمع رازی بود که امسال 
به بهره داری رسید. البته این پروژه در دوره های 
گذشته 6۰ درصد پیشرفت کرده بود و ما در این 
دوره ۴۰ درصد باقی مانده آن را تکمیل کردیم.

عضو شورای شهر پایتخت در پاسخ به این سوال 
که آیا در این دوره فرهنگسرا یا پروژه فرهنگی 
دیگری در محلات جنوب شــهر ساخته شد یا 
خیر عنوان کرد: خیر مهم ترین پروژه فرهنگی 

در جنوب شهر مجتمع رازی بود.
با این اوصاف تکمیل تنها یک مرکز فرهنگی 
در جنوب شهر، در طول ۴ سال مدیریت شهری 
نشــان می دهد کــه موضوع توســعه خدمات 
فرهنگی در این نقاط شهر امری فراموش شده 

برای مدیران شهری بوده است.

خواب زمستانی مدیریت شهری برای 
توســعه ناوگان عمومــی در محلات 

جنوبی
یکی دیگر از موضوعات بســیار مهم در زمینه 
توســعه شــهرها و همچنین برابری شمال و 
جنوب شــهر، توســعه حمل و نقل عمومی در 
نقاط محروم و جنوبی شهر است. طی چهار سال 
گذشته هرچند که شاهد افتتاح ایستگاه های مترو 
در محلات جنوبی شهر بودیم اما باید گفت که 
عملیات اجرایی و عمرانی اغلب این ایستگاه ها 
در دوره های گذشــته مدیریت شــهری تا حد 
زیادی پیشرفته بود و در طول مدیریت شهری 
دوره پنجم، این ایستگاه ها عملًا به بهره برداری 

رسیدند.
در حقیقت توسعه حمل و نقل عمومی به میزانی 
که به شــعار اعضای شورای شهر پنجم تبدیل 
شده بود، پیشــرفت نکرد چرا که با وجود مانور 
فراوان مدیران شهری این دوره بر توسعه ناوگان 
عمومی در نقاط جنوبی شــهر، انتظار می رفت 
که حداقل خطوط مترو در این محلات رشــد 
بیشتری داشــته باشد و طی چهار سال گذشته 
ایســتگاه های جدیدی از پایه و اســاس توسط 
مدیران شهری این دوره بنا شود، که این اتفاق 

رخ نداد.
به عــلاوه در کنار مترو وضعیت تاکســی ها و 
اتوبوس های فرســوده پایتخت نیز حکایت از 
عملکرد ضعیف شــورای و مدیریت شــهری 
پنجم در توسعه ناوگان عمومی دارد. هرچند که 

اعضای شورا عدم پرداخت بدهی های شهرداری 
از سوی دولت را دلیل ناتوانی در نوسازی ناوگان 
عمومی می دانند اما جــای آن بود که با توجه 
به همســویی دولت و مدیریت شهری در دوره 
کنونی، شاهد فشار بیشتر مدیران به بدنه دولت 
برای تسویه حســاب بدهی ها و توسعه ناوگان 

فرسوده شهری باشیم.

چمران: اقدام چشم گیری برای کاهش 
فاصله شمال و جنوب نشد

در همیــن خصوص مهدی چمــران منتخب 
شورای ششــم و عضو ادوار پیشــین شورای 
شــهر در گفتگو با مهر، دربــاره میزان تحقق 
شــاخص های کاهش فاصله شــمال و جنوب 
پایتخت در دوره مدیریت شــهری پنجم گفت: 
در زمینه اقدامات فرهنگی با یک آمارگیری ساده 
می توان به عدم انجام اقدامی مؤثر و چشمگیر در 
این زمینه پی برد. در خصوص پروژه های محله 
محور و کوچک که یکــی از ادعاهای اعضای 
شورای شهر است، باید گفت که اغلب پروژه ها 
در دوره گذشته اجرا شده بود.رئیس سابق شورای 
اسلامی شــهر تهران افزود: به عنوان مثال در 
پایان دوره چهارم مدیریت شــهری ۷۵ زمین 
چمن در شهرری وجود داشت. می توانید بررسی 
کنیــد و ببینید که در طول مدیریت شــهری 
دوره گذشــته چند استخر در منطقه یک و چند 
استخر در مناطق جنوبی ساخته شده است. حتی 
بزرگترین مرکز ورزش جانبازان نیز در شهر ری 

ساخته شد.
عضو ادوار پیشین شورای شــهر بیان کرد: ما 
شعار ندادیم اما عملًا کار کردیم. به عنوان مثال 
احیای بافت فرسوده یکی از موضوعات با اهمیت 
بود که میزان احیای این بافت در شــهر تهران 
از چندین شــهر هم بیشتر است. بافت فرسوده 
دارای آیتم هایی از جمله ناپایداری ســاختمان، 
ریزدانگی بافت ها و باریک بودن معابر اســت.
چمران درباره احیای بافت فرسوده شهر در ادوار 
گذشته اظهار داشت: ما برای این بافت فرسوده 
کار شــجاعانه ای انجام دادیم اما روی آن تبلیغ 
نکردیم. به طوری که عوارض بافت فرســوده 
را صفر کردیم ســپس به دولت پیشنهاد دادیم 
که برای احیای این بافت ۵۰ درصد تسهیلات 
بدهد هر چند که هنوز هیچ ریالی از سوی دولت 
پرداخت نشده است. با صفر شدن عوارض بافت 
فرســوده نیز در همان سال تصویب این قانون، 
میزان ساخت و ساز در بافت فرسوده ۲۵ درصد 
رشد یافت به طور کلی میزان افزایش نوسازی 
در تهران نســبت به وســعت این شهر از تمام 

شهرهای کشور بیشتر است.
وی تصریــح کرد: ما انتظار داشــتیم این دوره 
مدیریت شهری که با دولت نیز همسو بود بتواند 
برای احیای بافت فرسوده وام کم بهره ایجاد کند 

اما این اتفاق نیفتاد.

رؤیای شهر انسان محور برای کاهش 
فاصله طبقاتی پایتخت که محقق نشد

منتخب شورای ششــم در پاسخ به این سوال 
که یکــی از موضوعاتی که اعضــای کنونی 
شورای شــهر در زمینه کاهش فاصله شمال و 
جنوب پایتخت بر آن تاکید دارند، انسان محور 
کردن شهر است و مدعی هستند که پروژه های 
دوره های گذشــته مبتنی بر خودرو محور بودن 
شــهر بوده اســت، بیان کرد: تمامی پروژه ها 
و اقداماتی که در شــهر انجام می شــود برای 
انسان اســت در واقع اتوبان و بزرگراه نیز برای 
استفاده انسان است. اگر همین اتوبان ها که در 
دوره های گذشته ساخته شده، نبود نمی دانستیم 
با ترافیک امروزی چه کنیم به علاوه آلودگی هوا 
نیز چند برابر می شد.چمران خاطرنشان کرد: به 
طور کلی تمامی پروژه هایی که در شــهر انجام 
می شود برای استفاده انسان و با محوریت انسان 
است این در حالی اســت که اعضای این دوره 
با مطرح کردن شعار شــهر انسان محور، عدم 
ساخت یا فعالیت خود در زمینه اتوبان ها را توجیه 
می کنند. اما باید گفت که مدیریت شهری پنجم 
در زمینه ســاخت اتوبان و فعالیت های عمرانی 
برای کاهش فاصله شمال و جنوب شهر، اتوبان 
نساخته و حتی اتوبان نیمه تمام یادگار امام را نیز 

تکمیل نکرده است.
به طور کلی در پنجمین دوره مدیریت شــهری 
برای توسعه شــهر و ارتقا سطح خدمات دهی 
به شــهروندان تلاش های زیادی شــد و قطعاً 
اقداماتی نیز برای کاهش فاصله شمال و جنوب 
پایتخت نیز انجام شــد. اما نکته حائز اهمیت و 
محل نقد نیز تناســب اقدامات انجام شــده با 
شــعارها و وعده های مدیران شهری و شورای 
شــهر اســت. در واقع می توان گفت حداقل در 
شاخص کاهش فاصله شمال و جنوب شهر، به 
میزان شعارهایی که داده شد، شاهد ایجاد تحول 
در شهر نبودیم و اقدامات انجام شده در این راستا 

چندان چشم گیر نبود.
حال باید دید که منتخبین شورای ششم پس از 
در دست گرفتن سکان شهر، برای توسعه شهر و 
همچنین برقراری عدالت اجتماعی و شهری در 
شــمال و جنوب شهر چه اقدامی انجام خواهند 

داد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

 رعایت پروتکل ها 
زیر 40 درصد

ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا با اعلام 
گسترش کرونای دلتا در ۲9 استان کشور و هشدار 
جدی نسبت به پر شــدن تختهای بیمارستانی، 
گفت: رعایت پروتکلها در کشور به زیر ۴۰ درصد 
سقوط کرده اســت و این درحالیســت که دلتا، 
ویروســی است با قدرت سرایت بالا که می تواند 

همه را مبتلا کند.
به گزارش ایسنا، دکتر علیرضا رییسی در حاشیه 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: امروز هفتاد 
وهشتمین جلسه ســتاد مقابله با کرونا با ریاست 
رییس جمهور برگزار شد. این آخرین جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا در دولت دکتر روحانی بود. این 
ستاد تا کنون ۵۷3 مصوبه داشت که با همکاری 
عزیزان عضو ســتاد از ســه قوه مجریه، مقننه و 

قضاییه به مرحله اجرا گذاشته شده است.
وی گفت: جا دارد تشــکر کنیــم از همکاری که 
همه این عزیزان داشتند و در این جلسه هم دکتر 
روحانی تشکر از همه اعضا داشتند؛ از جمله ستاد 
نیروهای مسلح، سپاه، بسیج، دادستانی کل کشور، 
قرارگاه، روســای دانشگاه ها و استانداران و مردم 

که در این مدت زحمات زیادی کشیدند.
رییســی ادامــه داد: امروز مروری شــد بر همه 
کشورهایی که بیشــترین درگیری را با ویروس 
دارند. الان بیش ۱6۴ کشــور در دنیا متاســفانه 
گرفتار موج دلتا شــدند. ویروس جهش یافته دلتا 
با قدرت سرایت بســیار بالا حتی در کشورهایی 
که میزان بالایی از واکسیناســیون را انجام دادند 
باعث موج جدید شــده و اینکــه ابتلاها افزایش 
یابند. این موضوع نشــان دهنــده دو نکته مهم 
است؛ یکی اینکه بر اســاس الگوهای موجود در 
سطح دنیا، آنهایی که واکسن زدند از جمله سنین 
بالا و ... نشــان داده شده که هم میزان بستری و 
هم مرگ و میر ناشــی از بیماری پایین تر است. 
بنابراین خواهشم آن است که عزیزان بالای ۵۵ 
سال که الان سامانه برایشان باز شده حتما برای 

واکسیناسیون ثبت نام کنند.
وی افــزود: نکتــه دوم اینکه با توجــه به اینکه 
کشــورهایی که درصد بالایی از واکسیناسیون را 
دارنــد ولی میزان مجددا در آنها بالا رفته شــاید 
حاکی از آن باشد که واکسن زدن به تنهایی کافی 
نیست و نیاز به رعایت پروتکلهاست؛ بنابراین این 
افراد ممکن اســت مبتلا شوند اما میزان بستری 
و مرگ و میر در آنها پایین تر از ســایرینی است 
که واکسن نزدند. بنابراین هم باید واکسن بزنیم 
هم رعایت پروتکلها را داشــته باشیم تا زمانی که 
درصد بالایی از مردم دنیا واکسن بزنند و زنجیره 

بیماری قطع شود.
رییسی با اشاره به روند بیماری در کشور نیز گفت: 
در حال حاضر ۲9 استان درگیر کرونای دلتا شده و 
میزان بستری و ورود به بیمارستانها دارد بالا می 
رود. خیلی از تختهای بیمارستانها دارد پر میشود و 
این هشدار جدی است که اگر پروتکلها به همین 
شکل رعایت شوند تا یک هفته آینده ممکن است 

درگیر موج بسیار سهمگین تری شویم.
وی بــا تاکید بر اینکه هنوز به قلــه این موج از 
کرونا در کشور نرسیده ایم، گفت: رعایت پروتکلها 
در کشــور به زیر ۴۰ درصد سقوط کرده است و 
ویروســی با این قدرت سرایت بالا می تواند همه 

را مبتلا کند.
رییسی افزود: فکر می کنم اکنون همه خانواده ها 
در اطرافیان نزدیک خود به علت ســرایت بالای 
کرونــای دلتا یک مبتلا ســراغ دارند و از طرفی 
مردم هم تایید خواهند کرد که رعایت پروتکل ها 
هــم نیاز بــه مطالعه دقیق ندارد و اگر به شــهر 
ســر بزنیم می بینیم پروتکل ها به خوبی رعایت 
نمی شود. علی رغم اینکه هشــدار دادیم یکی از 
جاهای پرخطر قابل ســرایت رســتوران ها است 
هنوز  هم عده زیادی به رســتوران می روند و این 
یک هشدار جدی است و حتی آنهایی که دُز اول 
واکسن را زدند به دلیل قدرت سرایت بالا مستعد 
ابتلا هستند. بنابراین از حضور در اماکن تجمعی 
و سربســته پرهیز کنند.رئیسی ادامه داد: در کنار 
هشــدارهایی که دادیم میزان ورودی واکسنمان 
قابل قبول اســت و طی دو روز گذشته حدود ۲.۵ 
میلیون دُز واکسن جدید به دستمان  رسید و فردا 
هم  حدود یک میلیون دیگر به دستمان می رسد و 
تا آخر هم تکرار خواهد شد بنابراین تا پایان مرداد 
حدود ۷ میلون دُز واکسن به دستمان خواهد رسید. 

سرعت واکسیناسیون نیز قابل قبول است.
معاون بهداشت وزارت بهداشت، تاکید کرد: از امروز 
برای کل کشور سامانه واکسیناسیون برای ۵۵ سال 
به بالا باز اســت و خواهش می کنم فقط بر اساس 
نوبت خود به مراکز مراجعه کنند و ســبب ازدحام 
در مراکز تجمعی نشــوند. سامانه دیگر تک نوبتی 
اســت و با ثبت نام همان لحظه پاسخ می دهد و 
لازم نیســت منتظر پیامک بعدی باشید و محل و 
روز تزریق انتخاب می شود.ســخنگوی ستاد ملی 
مقابله با کرونا گفت: برای گروه های ســنی که 
اعلام می کنیم هیچ نگرانی برای واکســن وجود 
ندارد و واکسن برایشان داریم.وی افزود: همزمان 
با عید ســعید غدیر واکسیناسیون مشاغل پرخطر 
را هم بر اساس فاز ســوم آغاز کردیم که شامل 
معلمین، اســاتید حــوزه و دانشــگاه، زندانیان، 
رانندگان سیســتم حمل و نقل عمومی و بانک ها 
آغاز شدند و واکسیناسیون آنها طبق برنامه انجام 
خواهد شد و پیش بینی میکنم تا پایان شهریور فاز 
ســوم واکسیناسیون به اتمام خواهد رسید.رئیسی 
اظهار کرد:بانک اطلاعاتی دیابتی ها و کسانی که 
انســولین تزریق می کنند موجود است و از طرف 
مراکز بهداشــتی درمانی فراخوان خواهند شــد. 
بنابراین فعلا امکان ثبت نامشــان نیست عجله 

نکنند و از طرف ما فراخوان می شوند.

 ابتلای افزایشی کودکان
 به کرونای دلتا 

رییس مرکز طبی کــودکان وضعیت ابتلای کودکان به 
کرونای دلتا را تشــریح کرد و در عین حال درباره بحث 
بازگشــایی مدارس، گفت: انتظار است قبل از بازگشایی 
مدارس با کارشناســان حوزه سلامت کودکان مشورت 
شــود و با نگاه کارشناسانه و تخصصی نحوه بازگشایی، 
پیامدهای احتمالی بازگشایی و الزامات بازگشایی مدارس 

مورد بررسی قرار گیرد. 
دکتر رضا شروین بدو در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت 
ابتلای کودکان به کرونا در پیک پنجم، گفت: وضعیت 
ابتلا به کووید ۱9 در کودکان افزایشــی است و در مرکز 
طبی کودکان نیز تعداد بســتری زیاد شده است و یکی 
از بخش های کوووید ۱9 ما آی ســی یوی ما پر شــده 
اســت. البته کماکان از تمام ظرفیت بیمارســتان جهت 

خدمت رسانی مطلوب استفاده می کنیم. 
وی با بیان اینکه سوش غالب هم مانند همه جای شهر 
ســوش دلتا است و در اطفال هم سوش دلتا را می بینیم، 
گفت: البته خدا رو شــکر فعلا ظرفیت تخت هایمان به 
گونه ای است که اجازه خدمت رسانی را می دهد، اما به هر 
حال آمار در زمینه ابتلای کودکان به کووید ۱9 افزایشی 

است.
بدو ادامه داد: ما در حــال حاضر در مرکز طبی کودکان 
یک بخش کامل به کووید ۱9 اختصاص داده ایم و یک 
آی ســی یوی هشت تخته هم به صورت جداگانه داریم. 
همچنیــن دو بخش را هم بــرای کووید ۱9 با ظرفیت 
3۰ تخت در نظر گرفتیم. البته بیمارســتان ما به عنوان 
قطب علمی طب اطفال کشور، اقدامات درمانی دیگر غیر 
از کوویــد ۱9 را هم باید انجام دهد. لازم به ذکر اســت 
مشکلات اورژانسی کودکان و این نوع اقدامات به صورت 

مجزا و تفکیک شده، خدمت رسانی می شود.
وی با بیان اینکه در مرکز طبی کودکان هم آزمایشــگاه 
جامع کرونای کودکان راه انــدازی کردیم، گفت: بر این 
اساس سریعا تســت را انجام می دهیم و سعی می کنیم 
مشخص کنیم که کودکانی که مراجعه می کنند، کووید 
دارند یا خیر. بنابراین باید تعادلی میان مراجعین کووید ۱9 

و غیرکووید ۱9 ایجاد کنیم.
بــدو درباره شــدت بیماری کوویــد-۱9 در کودکان در 
واریانت دلتا، گفت: شــدت بیماری در کودکان هنوز هم 
خیلی بیشتر نشده است، اما میزان سرایت در آنها بسیار 
بیشتر است. در عین حال در اطفال و کودکانی که بیماری 
زمینه ای ندارند، تاکنون مرگ و میر چندانی نداشتیم، اما 
کودکانی که بیماری زمینه ای دارند و به کرونا هم مبتلا 

می شوند، بیماری شان سخت تر است.
وی خطاب به خانواده ها نیز گفت: رعایت هرچه بیشــتر 
بهداشت و جدی گرفتن واریانت دلتا و عدم عادی انگاری 
و پرهیــز از هر نوع رفت و آمد غیر ضروری و اســتفاده 
مستمر از ماسک مهمترین مباحثی است که خانواده ها در 
شرایط فعلی باید رعایت کننند. در عین حال کودکان هم 
باید تاجایی که می توانند ماسک بزنند، مگر در هوای آزاد.
بدو در ادامه با اشــاره به بحث بازگشایی مدارس، گفت: 
انتظار است قبل از بازگشایی مدارس با کارشناسان حوزه 
سلامت کودکان مشــورت شود و جلسات کارشناسی و 
تخصصی هم اندیشــی به صورت مداوم برگزار شود و با 
نگاه کارشناسانه و تخصصی نحوه بازگشایی، پیامدهای 
احتمالی بازگشایی، الزامات بازگشایی مدارس مورد بررسی 

قرار گیرد.

افزایش 18 درصدی 
پرونده های وارده به 

دادگستری استان تهران

رئیس کل دادگستری استان تهران با تاکید بر 
لزوم توجه به اتقان آرا از افزایش ۱۸ درصدی 
پرونده های وارده به دادگســتری استان تهران 

در ۴ ماهه ابتدایی سال جاری خبر داد.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر، محمدجواد 
حشــمتی مهذب، رئیس کل دادگستری استان 
تهران در نشســت ویدئوکنفرانســی که برای 
۴ ماهه دادگســتری استان  بررســی عملکرد 
تهران برگزار شد، با اشــاره به انتصاب حجت 
الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای به ریاست 
قــوه قضائیه، بر اجرای دســتورات رئیس قوه 

قضائیه در شورای عالی قضائی تاکید کرد.
وی توجــه به اتقان آرا را ضروری دانســت و 
گفت: از جمله تأکیدات صورت گرفته جلوگیری 
از ایجاد هزینه های اضافه برای مردم است که 
در صــورت توجه به اتقان آرا هم زحمت برای 
مردم کم می شــود و هم از ورود پرونده ها به 
مراجع قضائی مختلف کاســته می شود.حشمتی 
مهذب گفت: لازم است پرونده های قضائی در 
بدو تشــکیل به طور مناسب و بدون نقص به 

مراجع مربوطه ارجاع شود.
وی همچنیــن از دادســتان های عمومــی و 
انقلاب در ســطح اســتان تهران خواست تا به 
جمعیت کیفری در زندان هــا و زندانیان توجه 
بیشتری داشته و نســبت به بازدید از زندان ها 

بیش از پیش اهتمام کنند.
حشــمتی مهــذب از افزایــش ۱۸ درصــدی 
پرونده های وارده به دادگســتری استان تهران 
در ۴ ماهــه ابتدای ســال جاری خبــر داد و 
استفاده از راهکارهای پیشگیری از وقوع جرم 

را برای کاهش این روند ضروری دانست.

 معاون رییــس جمهوری در امــور زنان و 
خانواده با بیان اینکه معاونت امور زنان نهادی 
فراقوه ای است که با حداقل پرسنل گام های 
بزرگی در اعتلای عدالت جنسیتی برداشته 
است، خطاب به دولت بعد گفت: اگر بخواهیم 
دستاوردها را نادیده بگیریم و همه چیز را از 
اول شروع کنیم آثار سختی را به دنبال خواهد 

داشت.
به گزارش ایرنا، معصومه ابتکار روز شنبه در 
آخرین نشست ارایه عملکرد چهارساله این 
معاونت که با حضور مشاوران و معاونان زن 
وزرا و دســتگاه های اجرایی برگزار شد، از 
همکاری دستگاه های اجرایی که همکار و 
هم پیمان معاونت در تحقق عدالت جنسیتی 
و تقویت خانــواده در اجرای تکالیف قانونی 
برنامه ششم ماده ۱۰۱ و ۱۰۲ و بند ت ماده 
۸۰ و تکالیفی که از سوی مقام معظم رهبری 
و سیاســت های کلی خانواده و تکالیفی که 
از سوی رییس جمهوری به عنوان سیاست 
های کلی حوزه زنان و خانواده ابلاغ شــده 

است، تشکر و قدردانی کرد.
وی اظهار داشــت: کلمه رمز دســتاوردها و 
موفقیت های ایــن دوره هم پیمانی بود که 
در همین راستا بیش از ۲3۷ مورد موافقنامه 
و تفاهمنامه با دســتگاه های دولتی و غیر 
دولتی و دانشــگاه ها و بانک ها منعقد شده 

است و بنابر گزارش های مستندسازی شده 
درباره عملکرد معاونت، بیش از 9۰ درصد این 
موافقت نامه ها و قراردادها به مرحله اجرایی 
رسیده و نتایج مورد انتظار و خوبی را به دنبال 

داشته است.
معاون رئیس جمهوری با ابراز خوشحالی از 
ارایه الگوی موفق همکاری بین بخشی برای 
تحقق عدالت جنسیتی، بهبود وضعیت زنان 
و تقویت و ارتقای وضعیت خانواده در دولت 
دوازدهم، تاکید کرد: علاوه بر اسناد استانی 
که طی این دوره به تصویب و عملیاتی رسید 
که کتاب آن تدوین شده و این اتفاق مهمی 
است چراکه برای نخستین بار به طور رسمی 
برنامه ۲۲ دســتگاه را بــرای تحقق عدالت 

جنسیتی و تحکیم خانواده داریم.
ابتکار با یادآوری اینکه مصوبه اخیر ســتاد 
ملی زن و خانواده که سیاست های دوستدار 
خانواده در آنجا تصویب و ابلاغ شد از دیگر 
عملکردهای معاونت است، خاطرنشان کرد: 
در دولت دوازدهم بر اســاس برنامه حرکت 
کردیم و پایه های خوبی هم دولت یازدهم 
بــرای ما ایجاد کــرد که جــا دارد از خانم 

شهیندخت ملاوردی تشکر کنم.
وی بــا تاکید بــر اینکه ایــن دوره یکی از 
ســخت ترین دوران حکمرانی در دوره نظام 
جمهوری اســلامی بود، تصریح کرد: شاید 

فقط در دوران جنگ شاهد هجمه هایی با این 
وســعت در چند جبهه بودیم؛ مشکلاتی که 
حداقل ها را با دشــواری مواجه کرد یعنی ما 
به دلیل شیوع کرونا با حداقل نیروی انسانی 
که داشتیم کار را پیش بردیم و با وجود ثروت 
ملی، محدودیت هایی که بــرای بانک ها 
ایجاد شــد ما را با مشکلات زیادی رو به رو 
کرد. ضمن اینکه بلایای طبیعی زلزله، سیل، 
گرد و غبار و خشکســالی شرایط سختی را 

ایجاد کرد.

ابتکار خاطرنشان کرد: با تمام این موارد یکی 
از سخت ترین مسایل موضوع جنگ روانی 
بود که علیه مردم ایران در راســتای ناامید و 
دلســردکردن آنان به اجرا گذاشته شد اما با 
این وجود ما در جهت تحقق عدالت جنسیتی 
و تقویت و تحکیم خانواده گام های موثر و 
مفیدی را برداشتیم و امیدواریم این مسیر و 

راه را دولت بعد ادامه دهد.
معاون رئیس جمهوری خطاب به دولت بعد 
توصیه کرد: امیدواریم به دور از نگاه سیاسی 

و نگاه های جانبدارانه واقعیت ها و ضرورت 
های ملــی را ببینید. غیرمنصفانه قضاوت و 
برخورد کردن برای کشور مفید نخواهد بود 
و عوارض و آثار بســیار سختی را به دنبال 

خواهد داشت.
وی تاکید کرد: اگر بخواهیم دســتاوردها را 
نادیده بگیریم و همه چیز را از اول شــروع 
کنیم کاری سخت و بیهود است بخصوص 
در حوزه زنان که پیشــرفت های خوبی رخ 
داده است و باید بر اساس پیشرفت ها برای 

آینده حرکت و تلاش کرد.
ابتکار بــا بیان اینکه معاونت امــور زنان و 
خانواده نهادی فراقوه ای است، خاطرنشان 
کــرد: این معاونت کوچکترین دســتگاه در 
دولت است و هیچوقت ســاختار آن از نظر 
تعداد پرسنل با مسوولیت هایی که برعهده 
دارد متناسب نبوده است اما ما برای فعالیت و 
دنبال کردن دستورالعمل ها، از برون سپاری 
اســتفاده کردیم.وی یادآور شــد: پیشنهاد 
اصلاح ساختار معاونت را در سال 96 دادیم 
که متاسفانه به دلیل محدودیت ها و وضعیت 
های پیش آمده انجام نشد و کماکان معاونت 
با همان ساختار اما با اتخاذ راهکارهایی مانند 
برون ســپاری و همکاری با دســتگاه های 
مختلف و ســازمان های مردم نهاد مسیر را 

ادامه داده است.

معصومه ابتکار تاکید کرد: 

معاونت امور زنان و خانواده نهادی فراقوه ای است

اخبار

مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات و ارتباطات وزارت آموزش 
و پرورش درباره آخرین وضعیت تهیه و توزیع سیم کارت 
دانش آموزی توضیح داد و گفت: تهیه سیم کارت بر اساس 
درخواست اولیاء صورت می گیرد و اجباری نیست که همه 

دانش آموزان موظف به داشتن سیم کارت باشند.
مهندس محمــود حبیبی در گفت وگو با ایســنا، در این 
باره اظهارکرد: هدف از طراحی سیم کارت ها صیانت از 
دانش آموز در فضای مجازی است تا از محتوای آموزشی 
مناسب بهره مند شوند. پیش نویس طرح آماده شده و در 
مرحله آمادگی برای امضای دو وزیر ارتباطات و آموزش 
و پرورش است. این احتمال وجود دارد که طرح این هفته 
به امضای دو وزیر برســد کــه در هر صورت اگر محقق 

نشــد برای دولت بعدی باقی می ماند.وی افزود: تهیه و 
توزیع سیم کارت دانش آموزی موضوعی است که چندان 
به تغییر دولت ها بســتگی ندارد و سیاستی است که باید 
اجرایی شــود.مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات و ارتباطات 
وزارت آموزش و پرورش در پاسخ به اینکه آیا تهیه سیم 
کارت برای همه دانش آموزان اجباری خواهد بود؟ گفت: 
این اقدام بر اساس درخواســت اولیاء صورت می گیرد و 
اجباری نیست که همه دانش آموزان موظف به داشتن سیم 
کارت باشند. وبسایتی طراحی خواهد شد و خانواده هایی 
که تمایل داشته باشند می توانند ثبت نام کنند.حبیبی درباره 
آمادگی برای تامین این حجم از سیم کارت برای دانش 
آموزان اظهار کرد: این فرایند، مرحله به مرحله جلو می رود 

و ممکن اســت همه دانش آموزان مایــل به دریافت آن 
نباشند. پیش بینی ما این اســت که در فاز اول شاید ۱۰ 
درصد دانش آموزان بخواهند سیم کارت دریافت کنند که 
برای تهیه این تعداد سیم کارت مشکلی وجود ندارد.وی 
درباره هزینه اینترنت شاد در سال تحصیلی آینده نیز گفت: 
به لحاظ فنی اگر شبکه شاد به عنوان کمکی و مکمل در 
کنار آموزش حضوری استفاده  شود که حتماً این گونه هم 
خواهد بود در کنار بازگشایی مدارس، آمادگی لازم را برای 
انتقال اطلاعات دانش آموزی و تشــکیل کلاس در شاد 
داریم. هر قاعده ای برای شــاد در نظر بگیرند برای سیم 
کارت ها هم همینگونه است؛ اگر استفاده از شاد رایگان 

باشد اینترنت سیم کارت ها هم همین طور خواهد بود.

تهیه سیم کارت دانش آموزی اجباری نیست
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

یادداشتانرژی

نکاتی برای پیشبرد طرح 
گوره - جاسک با توجه به 

تغییر دولت
وزیر نفت در نامه ای خطاب به مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ضمن تبریک صادرات نفت از سواحل مکران و 
قدردانی از دســت اندرکاران این طرح نکاتی را برای 
ممانعت از معطلی و کندی کار در طرح گوره - جاسک 

با توجه به تغییر و تحول دولت اعلام کرد.
به گزارش شانا، متن نامه بیژن زنگنه خطاب به مسعود 

کرباسیان به شرح زیر است:
»اکنون کــه بحمدالله طرح عظیم خــط لوله گوره 
جاسک و مرحله نخســت تاسیسات مرتبط با آن به 
بهره برداری رسیده و صادرات نفت از سواحل مکران 
نیز به صورت رســمی  با دســتور ریاســت محترم 
جمهوری در مراسم پنجشــنبه 3۱ تیرماه آغاز شده 
است، ضمن تبریک این موفقیت بزرگی به جنابعالی 
و همه همکاران دست اندرکار طرح و تشکر مجدد از 
همه، لازم می داند کــه در ادامه کار، برای اینکه این 
طرح در مراحل تغییر و تحول دولت، گرفتار کندی و 
معطلی نشود، توجه جنابعالی و همه همکاران مرتبط را 

به نکات زیر جلب نماید:
۱( برای چهار پمپ راه اندازی شده در تلمبه خانه شماره 

۲ مراحل FAC و PAC انجام شود.
 B ۲( تا پایان شهریورماه، پانچ های باقیمانده کلاس
و C خط لوله، تلمبه خانه شماره ۲ و دیگر تأسیسات 
راه اندازی شــده توســط پیمانکاران تحت مدیریت 
شرکت متن/شرکت نفت و گاز پارس برطرف شود. در 
هر حال طبق رویه های جاری صنعت نفت، خط لوله و 
تأسیسات خشکی برای بهره برداری به شرکت خطوط 

لوله تحویل خواهد شد.
3( برای ماه های مرداد و شــهریور با همکاری امور 
بین الملل/نیکــو، نفت و گاز پارس، پایانه ها، اداره کل 
نظارت بر صادرات و شــرکت ملی نفتکش به نحوی 
برنامه ریزی شود که به طور متوسط درهر ماه دست 
کم ۵ میلیون بشــکه نفت خام از پایانه مکران صادر 

شود.
 ۴( طبق برنامه، پیگیری مســتمر شــود که تا پایان 
مهرماه ۱۴۰۰ پروژه های زیر به بهره برداری برســد و 
در نتیجه آن ها ظرفیت صادراتی به ۴۰۰ هزار بشکه 

در روز افزایش یابد:
- راه اندازی چهار دستگاه پمپ در تلمبه خانه شماره 

چهار
)SPM(نصب و راه اندازی دومین گوی شناور -

- بهره برداری از دو مخزن ذخیره در پایانه مکران )در 
دست ساخت توسط شرکت پترو امید آسیا(

۵( ادامه پیگیــری برای تحقق دیگــر موارد، طبق 
زمان بندی مورد توافق، تــا پایان فروردین ماه ۱۴۰۱ 
)مطابق متن پیوســت که به امضای مدیران ذیربط 

رسیده(
6( اتصال خط لوله گوره - جاســک به پالایشــگاه 
بندرعباس بــرای تبادل عملیاتی نیز همانگونه که از 
ابتدا مورد توجه بود، باید مجددا در دســتور کار قرار 
گرفته و خط لوله ارتباطی برای رفت و برگشت نفت، 

طراحی شده و پس از طی مراحل لازم، اجرا بشود.
۷( علاوه بر موارد بالا، با توجه به پیشــنهاد دریافت 
شــده، موضوع تأمین نفت خام خوراک پالایشــگاه 
بندرعباس از پایانه مکــران به جای خارک نیز مورد 
بررســی قرار گرفته و تا تاریخ ۱۲/۵/۱۴۰۰، گزارش 
توجیه اقتصادی آن با همکاری شرکت ملی نفتکش و 

مدیریت شرکت پالایش و پخش تهیه و ارائه شود.«

نفت میدان خشت از 
تأسیسات نرگسی صادر 

می شود
امکان انتقال نفت میدان خشت به مبادی صادراتی 
با اتصال خط لوله ۱۰ اینچ انتقال در حد فاصل ۱3 
کیلومتری به مرکز بهره برداری نرگسی گچساران 

فراهم شد.
به گزارش شــانا به نقل از شرکت ملی نفت ایران، 
سید بدیع اله موسوی، مجری پروژه میدان خشت 
شرکت نفت مناطق مرکزی درباره انجام مقدمات 
این عملیات گفت: بــرای راه اندازی و بهره برداری 
از میدان نفتی خشت، با هماهنگی و حضور مدیر 
عملیات، شرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران و 
تیم های بهره برداری آتش نشانی، بهداری و بهداشت 
و بهداشت، ایمنی و محیط زیست )اچ اس ئی( مرکز 
بهره برداری نرگسی، عملیات تخلیه و شست وشو و 
ایمن سازی خط لوله چاه شماره سه نرگسی به منظور 
اتصال خط لوله انتقال نفت میدان خشت انجام شد.
وی ادامه داد: عوامل اجرایی شــرکت نفت مناطق 
مرکزی و شرکت توسعه صنایع نفت و انرژی قشم 
)OEID( عملیــات اجرایی مربوطه را با کمترین 
زمان ممکن و به صورت کاملًا ایمن و بدون حادثه 
انجام دادند و به این ترتیب نفت تولیدی این میدان 
بــا خط لوله ۱۰ اینچ به طول ۱3 کیلومتر به مرکز 

بهره برداری نرگسی ارسال می شود.
مجری پروژه میدان خشــت شرکت نفت مناطق 
مرکزی با بیان اینکه تولید زودهنگام از میدان نفتی 
خشت با راه اندازی ســه حلقه چاه به بهره برداری 
می رسد، تصریح کرد: با اجرای عملیات لوله گذاری 
در مقطع پایانی خط لولــه ۱۰۰ کیلومتری میدان 
خشــت به گناوه نفت تولیدی این میدان در نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۰ با پنج حلقه چاه و تولید ۲۰ هزار 
بشــکه به طور کامل وارد چرخه تولید نفت و گاز 

کشور می شود.
بر اساس این گزارش، میدان نفتی خشت یکی از 
میدان های نفتی شرکت نفت مناطق مرکزی ایران 
در گســتره فعالیت شرکت بهره برداری نفت و گاز 
زاگرس جنوبی اســت که در ۱۸۰ کیلومتری شهر 
شیراز و در حوزه جغرافیایی شهرستان کازرون قرار 

دارد.

نگاهی بر نقش و اهمیت 
نظام مدیریت اچ اس ئی

صنعت نفت با ســبقه طولانی، در مقاطع مختلف 
شــاهد بروز فجایع ناگوار بــوده، فاجعه بوپال یا 
ســکوی پایپــر و فاجعه زیســت محیطی خلیج 
مکزیک به خوبی نشــان داد توسعه صنایع نفتی 

با چه ریسک های بزرگی همراه بوده است.
ایران هم از این قاعده مستثنی نبوده است و هر 
ساله شاهد وقوع حوادث فرآیندی در بخش های 
مختلــف صنعت نفت هســتیم؛ نظیر انفجار خط 
لوله انتقال گاز شــمال شــرق در سال ۱3۸9 با 
فوت ۱6 نفر؛ انفجار سایت میترینگ پتروشیمی 
بندرامــام در ســال ۱39۱ با فوت هشــت نفر؛ 
آتش سوزی مخزن پتروشیمی بوعلی سینا در سال 
۱39۵ با خسارت ده ها میلیون دلاری، فوران چاه 
۱۴۷ رگ ســفید در ســال ۱396 با فوت دو نفر 
از کارکنــان دکل و خســارت مالی قابل توجه و 
دو مورد اخیر یعنی آتش ســوزی مخازن سلاپس 
پالایشــگاه تهران و انفجار خط لوله انتقال نفت 
چشمه خوش که متأسفانه در حادثه چشمه خوش 
ســه نفر از کارکنان صنعت نفت جان خود را از 

دست دادند.
به مدد رسانه ها، شبکه های مجازی و کانال های 
تخصصی صنعت نفت، به محض وقوع حوادث، 
اخبار آن به طور گســترده منتشــر و تحلیل های 
مختلفی دربــاره چرایی وقوع و ریشــه های آن 
منتشر می شود که به شــخصه برای نگارنده این 
یادداشت، از منظر حرفه ای سبب مسرت است و 
آن را در ارتقای ســطح اچ اس ئی مؤثر می دانم. 
به طــور معمول پــس از وقوع حــوادث، پیکان 
انتقادها بــه جهت های مختلف نشــانه می رود 
و مســائل مرتبط بــا اچ اس ئی، شــاه بیت همه 

انتقادهاست.
در اینجــا لازم اســت ابتــدا به مفهــوم »نظام 
مدیریت اچ اس ئــی« بپردازیم: نظــام مدیریت 
اچ اس ئی را می توان سیستمی یکپارچه از عناصر  
پیشــگیرانه، آینده نگر و کنترلی به منظور کاهش 
حوادث و آســیب های معنوی و مادی ناشــی از 
آن به انســان و طبیعت و نیز کاهش آسیب های 
ناشی از فعالیت صنعتی در محیط زیست دانست.

پیامدهــای اقتصادی و اجتماعی حوادث ســبب 
شده اســت نگرانی افکار عمومی نه تنها درباره 
آثــار کوتاه مدت - کــه بر زندگــی آنها به طور 
مســتقیم تأثیر می گــذارد- بلکــه در خصوص 
پیامدهــای درازمــدت فعالیت هــای اقتصادی 
شــرکت های حوزه صنعت نفــت افزایش یابد. 
فاجعه انتشــار گاز ســمی متیل ایزوســیانات از 
کارخانه شــرکت یونیون کارباید در شهر بوپال با 
۲۵۰۰ کشته و۱۲۰۰۰ مصدوم در سال ۱9۸۵ یا 
فاجعه سکوی پایپر شرکت اکسیدنتال در دریای 
شمال با ۱6۷ کشــته در سال ۱9۸۷ نمونه های 
بــارز خســارت های غیرقابل جبــران اجتماعی 

هستند.
در ایــن میــان، صنعــت نفت با ریســک های 
بهداشــتی، ایمنی و محیط زیســتی و مسئولیتی 
پرشــماری روبه روست و مدیریت این ریسک ها، 
حلقــه اصلی موفقیــت بلندمدت کســب و کار 
شــرکت های فعال در این صنعت اســت. عدم 
قطعیت در علل )مثلاً خطر ذاتی ماده شیمیایی(، 
عدم قطعیت در معلول )برای نمونه آسیب ناشی 
از ماده شــیمیایی( و عدم قطعیــت درباره علت 
و معلــول در ارزیابی جنبه های مختلف ریســک 
به عنوان عامل اصلی پیامدهای نامطلوب صنایع 
فرآیندی شناخته می شود و نظام موفق سلامت، 
ایمنی و محیط زیســت باید بتواند بر حوزه عدم 

قطعیت اثربخش باشد.
واقعیت این است که در صنعت نفت ایران نظام 
اچ اس ئی با قدمتی ۲۰ ســاله بر اســاس الگوی 
انجمــن بین المللی تولید کننــدگان نفت و گاز 
در اواخــر ســال ۸۱ ابلاغ و از بالاترین ســطح 
وزارت نفت تا شــرکت های تابعه، مناطق و حتی 
تأسیســات، طرح ریزی و ساختاردهی شده است. 
این نظام اگرچه رشد خوبی داشته، اما با بهترین 
عملکردهای جهانــی و بین المللی فاصله دارد و 
نیازمند فرهنگ ســازمانی، حمایت ویژه مدیران 
و اتخاذ راهبردها و رویکردهای متعدد اچ اس ئی 
برای دســتیابی به عملکردی در تراز بین المللی 

است.
هدف اصلــی نظام مدیریــت اچ اس ئی و پدافند 
غیرعامل پیشگیری و کاهش خسارت و پایداری 
عملیات اســت. دســتیابی به این هدف نیازمند 
اتخــاذ رویکردهــا و راهبردهــای چندوجهی و 

میان مدت است.
از ایــن رو اگر ســازمانی موفق بــه مهار تعداد 
وقوع رویدادها شــود تا حدود زیــادی موفق به 
کنترل خســارت شده و دســتیابی به آن نیازمند 
دو ســازوکار اصلی مدیریت ریســک و مدیریت 
دارایی های فیزیکی است بنابراین مهمترین ابزار 
دســتیابی به اهداف اچ اس ئی، نگاه راهبردی به 
اچ اس ئی و توســعه متــوازن آن در فرآیندهای 
ســازمان و نیازمند تعهد عمیق و مشهود مدیران 
ارشد و کارکنان سازمان به اچ اس ئی است که از 

آن به عنوان فرهنگ اچ اس ئی یاد می شود.
سهم عوامل برون سازمانی در موفقیت اچ اس ئی 
پررنگ اســت که از آن جمله می توان به وجود 
مقــررات تنظیم گری )رگولاتــوری( و نظارتی 
بالادســت اچ اس ئی و مطالبه ذینفعان اشــاره 
کرد، شناســایی دلایل پیش آمــدن حوادث و 
نحوه پیشــگیری، مباحث حائز اهمیت دیگری 
اســت که در فرصت های بعدی به آن پرداخته 

می شود.
شهرام احمدی

معاون ایمنی و آتش نشانی اداره 
کل بهداشت، ایمنی، محیط زیست و 
پدافند غیرعامل وزارت نفت

مرکز پژوهش های مجلس طی گزارشی 
به بررسی مسائل و راهکارهای حمایت از 

تولید در صنعت نفت و گاز پرداخت.
به گزارش ایسنا، به نقل از روابط عمومی 
مرکــز پژوهش های مجلــس، معاونت 
مطالعات امور تولیدی مرکز پژوهش های 
مجلس در گزارشــی به بررســی موانع و 
الزامات پشتیبانی از تولید در صنعت نفت 

و گاز پرداخت.
در ابتدای این گــزارش با بیان این نکته 
که نام گذاری سال ۱۴۰۰ با عنوان »تولید؛ 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« ازسوی مقام 
معظم رهبری نشان دهنده تأکید قاطعانه 
ایشان بر اهمیت و حساسیت مسئله تولید 
در مقطع فعلی اســت و با توجه به بیانات 
ایشــان نام گذاری امســال نیز براساس 
تأکیــد بر روند جهش تولید اســت، آمده: 
در سالیان اخیر وضع تحریم های ظالمانه، 
عدم جذب سرمایه گذاری خارجی، اجرای 
نامناســب برخی قوانیــن، محدودیت در 
واردات کالاها و تجهیزات مورد نیاز برای 
بخش های بالادستی و پایین دستی نفت و 
عدم توجه به داخلی سازی آنها، شرکت های 
تولیدکننده انرژی را در دوران گذار از حیات 
وابسته خود به خارج از مرزها به استفاده از 

ظرفیت داخلی قرار داده است.
در ادامه این گزارش بیان شده: بازار انرژی 
کشور نیاز به یک بازنگری اساسی دارد تا 
از منظر ساختاری، حاکمیتی، قیمت گذاری، 
اجرایی، یکپارچگی در نهاد تصمیم گیری 

بخش انرژی، یارانه هــای کلان و بدون 
 هدف مــورد ارزیابی مجدد قرار گیرد. این 
بازنگری می تواند به مثابه تزریق جان دوباره 
به فرصت های ســرمایه گذاری در بخش 
نفت و گاز کشور باشد. وضع تحریم های 
ظالمانه و تشدید آن در سالیان اخیر واقعیت 
وابستگی بیش از حد این صنعت به خارج از 
مرزها را نمایان ساخت و فرصتی برای تفکر 
برای حل دائم این معضل را به اندیشمندان 
و دلســوزان مملکت داد تا فکری اساسی 

برای حل معضلات بیندیشند.
در این گزارش تصریح شــده: این شرایط، 
بخشی از ظرفیت تولید نفت خام کشور را 

بلااستفاده کرد و خسارت هایی را به میادین 
و چاه هــای در حال تولیــد تحمیل کرده 
است. با کاهش صادرات، هرچند نقش نفت 
در تأمین منابــع عمومی بودجه، کم رنگ 
شــد، اما برطرف کردن کامل وابســتگی 
بودجه به نفت کار چندان آســانی نیست. 
با این وجود با داشــتن نقشه راه مشخص 
می توان موانع را از سر راه برداشت. اگرچه 
وابستگی به مسیر طی شده و عادات حاکم 
بر بروکراسی کشــور به راحتی قابل تغییر 
نیست ولی سالیان تحریم، تمرینی برای 
خروج از وابستگی بودجه به نفت را برای 
دولت فراهم کرد. درضمن، پایین یا منفی 

بودن نرخ رشد سرمایه گذاری در کشور در 
ســالیان اخیر ضرورت تأمین منابع فوری 
برای سرمایه گذاری را تشدید کرده که گذر 
از این شرایط نیازمند تدوین و اجرای یک 
برنامه محرک تولید و رشد اقتصادی است 
که بدون اجماع در همه ارکان کشور، عبور 

از این شرایط به سهولت رخ نخواهد داد.
گزارش مانع زدایی و پشــتیبانی از تولید 
در صنعت نفت و گاز؛ مســائل و راهکارها 
در بخش توصیه ای خــود آورده: ازجمله 
سیاســت ها و راهکارهای پیشنهادی که 
برای رفع چالش های این صنعت در زمینه 
تولید می توان بیان کرد عبارت اســت از: 

تأمین مالی داخلی، گسترش بهره گیری از 
نفت خام تولیدی کشور با افزایش ظرفیت 
پالایشگاه های میعانات گازی و نفت خام با 
استفاده از سرمایه گذاری مردمی، گسترش 
بازارهای صــادرات نفت خام، گاز طبیعی 
و فراورده هــای نفتی و ایجاد مهارت های 
رقابــت در عرصه بین المللی که باید مورد 

توجه قرار گیرد.،
همچنین در این گزارش تصریح شــده: 
حمایــت واقعــی از ســازندگان داخلی 
)همراهی دولت با بخش خصوصی برای 
بهبود وضعیــت تکنولوژیکی با همراهی 
قطب های علمی و فناوری، پشتیبانی مالی 
طرح ها، اجرای مؤثر قانون حداکثر استفاده 
از توان تولیدی و خدماتی در تأمین نیازهای 
کشــور و حمایت از کالای ایرانی، تقویت 
دانش فنی، آموزش نیروی انســانی ماهر 
و کارآمد، بــه روز کردن تجهیزات تولید با 
دانش فنی روز، توسعه فرهنگ کارگروهی 
میان شرکت های داخلی، جداسازی مسائل 
حاکمیتی از مالکیت شرکت ها، اشتغال زایی 
برای توســعه ملی، تسهیل در انجام امور 
گمرکی، تســهیل و گشایش در اعتبارات 
اســنادی، کاهش هزینــه مبادله، متقبل 
شــدن ریســک تصمیمات توسط دولت 
که به بخش خصوصی تحمیل می شــود 
و پرداخت هزینه مبادله ناشی از این گونه 
تصمیمــات ازســوی دولت بــه فعالان 
اقتصادی و کارآفرینان و کاهش زمینه های 

رانت جویی(.

از سوی مرکز پژوهش های مجلس انجام شد

بررسی مسائل و راهکارهای حمایت از تولید در صنعت نفت و گاز

اخبار

مسئول تامین لوله طرح گوره - جاسک گفت: از گوره در 
استان بوشهر تا منطقه جاسک در استان هرمزگان )فاصله 
تهران تا مشهد( یک هزار کیلومتر لوله گذاری شد که شامل 

۸۴ هزار شاخه لوله می شود.
به گزارش شــانا، میثم عربیان افزود: تأمین لوله های ۴۲ 
اینچ طرح مشــتمل بر هزار کیلومتر لوله از ابتدای ســال 
۱396 و پس از برگزاری مناقصه و امضای قرارداد با ســه 
شرکت لوله سازی صفا )۱۵ درصد لوله موردنیاز(، ماهشهر 
)3۵ درصد لوله موردنیاز( و مشارکت ایران آروین - اهواز 
)۵۰ درصد لوله موردنیاز( آغاز شــد. از ابتدا مقرر شــد ۸۰ 
درصــد ورق موردنیاز از منابع خارجی و ۲۰ درصد از منابع 
داخلی )شرکت فولاد اکسین خوزستان( تأمین شود که با 

آغاز تحریم هــا، بیش از 9۰ درصد ورق ها از زنجیره تولید 
داخل تأمین شد.

وی ادامه داد: با توجه به شــرایط و محدودیت های طرح، 
خرید مستقیم حدود ۱۰۰ هزار تن ورق و تبدیل آن به لوله 
در قالب قراردادهای دستمزدی ساخت لوله با شرکت های 
لوله سازی اهواز، صفا و ماهشهر در دستور کار قرار گرفت، 
حجم قراردادهای امضاشده تأمین لوله بالغ بر ۵۰۰ میلیون 
یورو اســت که از منابع داخلی شرکت ملی نفت تأمین و 

پرداخت شد.
عربیان تصریح کرد: در زنجیره تولید داخل، شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان، حدود ۴۵۰ هزار تن اسلب و شرکت فولاد 
اکسین خوزســتان حدود 3۵۰ هزار تن ورق تولید کردند 

و شــرکت های لوله سازی اهواز، ماهشهر و صفا، لوله های 
موردنیاز را پوشــش دادند. از گوره در اســتان بوشــهر تا 
منطقه جاسک در استان هرمزگان )فاصله تهران تا مشهد( 
یک هزار کیلومتر لوله گذاری شد که شامل ۸۴ هزار شاخه 
لوله اســت، باتوجه به اینکه هر تریلی توانایی حمل ســه 
شــاخه لوله را دارد در مجمــوع ۲۸ هزار تریلی تنها برای 
حمل لوله نیاز بــود.وی گفت: با وجــود محدودیت های 
کرونایی از ۲۰ اســفند 9۸ و شــرایط بسیار حاد و محدود 
شــدن ترددها، با هماهنگی وزارتخانه های صمت، نفت و 
راه  و شهرسازی، بیش از ۱۰ هزار تن اسلب مورد نیاز فولاد 
اکسین در ایام نوروز در بازه زمانی ۱3 روزه تعطیلات عید و 

محدودیت های کرونایی حمل شد.

ساخت و به کارگیری 84 هزار شاخه لوله در طرح گوره - جاسک

سخنگوی صنعت برق:

مشترکان پر مصرف همکاری بیشتری با صنعت برق داشته باشند

مدیرعامل پالایشگاه:

۱۵ میلیون یورو برای تامین برق فشار قوی پالایشگاه تبریز هزینه می شود

آغاز عملیات گازرسانی به شهری در نقطه صفر مرزی

 ســخنگوی صنعت برق گفت: مشترکان پر مصرف همکاری بیشتری با 
صنعت برق داشته باشند تا بتوان برق پایدار برای همه تامین کرد.

به گزارش ایرنا، »مصطفی رجبی مشــهدی« روز شنبه در گفت و گویی 
افزود: همانطور که کارشناس هواشناسی اعلام کرد روند تدریجی افزایش 
دما را پیش رو داریم و روزهای سه شنبه، چهارشنبه و پنجشنبه روزهای 
گرمی در کل کشور هستند و استمرار مدیریت مصرفی که مردم دارند می 

تواند کمک بسیاری در گذر از این دوره داشته باشد.
وی در باره میزان مصرف مشــترکان خانگی ادامــه داد: یک الگو برای 
مناطق عادی در فصل تابســتان تعریف شــده که بر اســاس آن میزان 
مصرف حدود 3۰۰ کیلوات ساعت است و نباید ماهیانه از این عدد بیشتر 

شود.
ســخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: در صورتی که مصرف مشترک 
از این میزان افزایش یابد، پرمصرف محسوب شده و ۱6 درصد تعرفه آن 

ها افزایش می یابد.

 رجبی مشــهدی گفت:  آن دســته از مشــترکانی که  بیش از دو برابر 
الگو یعنی 6۰۰ کیلووات ســاعت در ماه مصرف دارند میزان برق مازادی 
را که مصرف می کنند، به طور متوســط نــرخ خرید برق از نیروگاه های 
تجدیدپذیر محاسبه می شود، یعنی بهای برق این مشترکان به ازای هر 

کیلووات ساعت ۸۰۰ تومان است.
وی افزود: این دسته از مشترکان بدانند که باید در این دوره صورتحساب 
بیشتری را نسبت به دوره های قبل پرداخت کنند، شاید برخی نیز توانایی 
مالی نیز داشــته باشــند، با این حال برای همراهی با مردم و تامین برق 
همه مشترکان از آن ها در خواست کردیم که مدیریت مصرف و همکاری 
لازم را داشته باشند تا بتوانیم از این دوره که صنعت برق با ناترازی تولید 
و مصرف مواجه است عبور کنیم.ســخنگوی صنعت برق کشور با بیان 
اینکه در هفته گذشته برق بیش از ۲۰۰ دستگاه دولتی و اجرایی را که به 
اخطارهای قبلی شرکت های توزیع کم توجهی کرده بودند را قطع کردیم، 
گفت: قطعا این اقدام ادامه نخواهد داشــت، به دلیل اینکه این دستگاه ها 

موظف و مکلف می شوند که چارچوب های تعیین شده را رعایت کنند ما 
نیز پایش خواهیم کرد و امیدواریم در روزهای آتی خبرهای خوبی داشته 

باشیم که دستگاه های اجرایی رعایت کرده اند.
رجبی مشــهدی با تاکید بر اینکه به طور خاص نمی توان گفت که کدام 
دســتگاه ها پر مصرف هستند اما تمام دستگاه ها به طور روزانه رصد می 
شــوند و تاکنون از همه مجموعه ها نهادهای عمومی، بانک ها، ادارات و 
دســتگاه های ملی مواردی در این حوزه وجود داشــته است، اظهار کرد:  

مسوول دستگاه وظیفه پایش این موارد را برعهده دارد.
به گفته وی بر اساس مصوبه دولت باید ۵۰ درصد مصرف برق این دسته 
از مشترکان نســبت به دوره مشابه سال قبل کاهش پیدا کند و با توجه 
به اینکه ساعات کار تغییر پیدا کرده می توانند دستگاه های سرمایشی را 
دیرتر روشــن و رعایت مصرف کنند، گفــت: در این حوزه توفیق زیادی 
نداشــتیم و تنها حدود 3۰ تا ۴۰ درصدی مدیریت مصرف در این حوزه 

صورت گرفته است که لازم است بیشتر مورد توجه قرار بگیرد.

 مدیرعامل شرکت پالایش نفت تبریز با 
اشــاره به تفاهم نامه همکاری با شرکت 
ســرمایه گذاری برق و انرژی غدیر جهت 
تامین برق فشــار قوی این پالایشــگاه، 
گفت: میزان ســرمایه گذاری برای اجرای 
ایــن طرح ۱۵ میلیون یورو برآورد شــده 

است.
غــلام رضا باقــری روز شــنبه در گفت 
و گــو با خبرنگار ایرنا با اشــاره به اینکه 
مدت اجرای این طرح ۱۸ ماه پیش بینی 
شده،  افزود: هدف از عقد این تفاهم نامه 
افزایش ســطح ایمنی و پایداری سیستم 

شبکه برق پالایشگاه می باشد.
وی ادامه داد: شــرکت ســرمایه گذاری 

برق و انــرژی غدیر دارنــده تعدادی از 
نیروگاه های تولید برق در کشور است که 
براساس این تفاهم نامه پس از طی مسیر 
قانونی و خرید انرژی و دریافت مجوزهای 
قانونی از شبکه فشار قوی ۱3۲ کیلو ولت 

این شرکت، برق دریافت کنیم.
باقــری اظهار کرد: در حــال حاضر برق 
مورد نیــاز پالایشــگاه  تبریــز در خود 
مجموعه و توســط ژنراتورهای موجود به 
ظرفیــت ۲۱ مگا وات تامین می شــود و 
فیدر اختصاصی پالایشگاه جهت مصارف 
و شرایط اضطراری از پست تراکتورسازی 
با دیمانــد قراردادی ۴.۵ مــگاوات تهیه 

می شود.

وی با اشــاره به طرح های توســعه ای 
پالایشــگاه تبریز، گفت: مطالعات طرح 
فــوق کــه از 6 مــاه قبل آغازشــده و 
ســناریوهای اجرایی مربوطه شناسایی و 
نحوه  اجرای آن در قالب تفاهم نامه اولیه 
توســط مدیران و کارشناسان شرکت ها 

بررسی و نهایی شده است
به گزارش ایرنا، شرکت پالایش نفـــت 
تبریز در ســـال ۱3۵3 طراحـی و پـس 
از اتمـــام مـــراحل احداث در بهــمن 
ســــال ۱3۵6 با ظرفیـــت اسـمی ۸۰ 
هزار بشـــکه در روز راه انـــدازی شـد. 
افزایـش ظرفیـت تولیـــد به ۱۱۰ هزار 
بشکه در سال ۱3۷۱ با تلاش کارشناسان 

و متخصصان داخلی، برگ زرینی اســت 
که در این شرکت رقم خورد.

شـرکـــت پالایـش نفـــت تبریـز هـم 
اکنـــون سهـم حـــدود ۷ درصـدی از 
تـوان تصـفیه نفـت خـام کـل کشـور را 
با تبـدیل به فـرآورده هـای اصلی و ویژه 
به خود اختصاص داده و تأمیـن بخـشی 
از سوخـت مایـع مورد نیـاز شـمال غـرب 
کشــور )اسـتان های آذربایجان شرقی، 
آذربایجان غربی، زنجان و کردســتان( را 

برعهده دارد.
بــا  روی کار آمدن دولت روحانی، تلاش 
برای ارتقــای جایگاه پالایشــگاه تبریز 
تســریع شــد، به گونه ای که در ســال 

۱39۲ واحــد تولید بنزیــن یورو چهار در 
آن به بهره برداری رســید و ۴۸.۵ درصد 
سهام مجتمع پتروشیمی توسط پالایشگاه 

خریداری شد.
در سال ۱393 واحد قیرسازی پالایشگاه 
تبریز و ســال بعد طرح گرانول ســازی 
گوگرد در آن افتتاح شــد؛ روند رشــد و 
توسعه پالایشــگاه تبریز در سال ۱39۵ 
با بهره بــرداری از طرح بازیافت گازهای 
ارسالی به مشعل، ادامه یافت و سال بعد 
واحد اختلاط و تولید روغن های روانساز 
به بهره برداری رسید؛ در ۲ سال اخیر نیز 
واحدهــای تولید گازوییل یورو ۵ به بهره 

برداری رسیده است.

طرح گازرسانی به شهر قطور )خوی( در استان آذربایجان غربی که در نقطه 
صفر مرزی ایران و ترکیه قرار دارد با حضور مسئولان استانی اجرایی می شود.

به گزارش شــانا به نقل از شرکت ملی گاز ایران، علیرضا شیخی، مدیرعامل 
شــرکت گاز استان آذربایجان  غربی در آیین  آغاز عملیات گازرسانی به شهر 
قطور )خوی( که با حضور اســتاندار آذربایجــان غربی و نماینده مردم خوی 

در مجلس شــورای اسلامی برگزار شــد، گفت: در این مسیر، یک ایستگاه 
سی جی اس نیز برای این شهر ساخته می شود و امیدواریم این پروژه را کمتر 

از دو سال آینده به بهره برداری برسانیم.
محمدمهدی شهریاری، استاندار آذربایجان  غربی هم در این آیین با قدردانی 
از عملکرد شــرکت گاز استان، اظهار کرد: شرکت گاز عملکرد درخشانی در 

حوزه گازرسانی به مناطق شهری و روستایی داشته است.وی با بیان اینکه در 
ســال 9۲ ضریب بهره مندی خانوار مناطق روستایی استان از گاز طبیعی 3۴ 
درصد بود، افزود: در ســایه عملکرد شرکت گاز استان آذربایجان  غربی، این 
مقدار اکنون به ۷۷ درصد رسیده که نشان از عملکرد درخشان این شرکت در 

سال های اخیر است.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

بانک - بیمه - بورس اخبار

جذب بیش از 110 هزار 
میلیارد تومان حق بیمه در 

سال 1400
رئیس کل بیمــه مرکزی گفت: حق بیمه تولیدی 
صنعت بیمه در ســال گذشته رقم ۸۲ هزار میلیارد 
تومانی را نشــان می دهد و پیش بینی کرده ایم که 
در ســال جاری به بالای ۱۱۰ هزار میلیارد تومان 

افزایش یابد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، غلامرضا ســلیمانی 
رئیس کل بیمه مرکــزی در آیین مجمع عمومی 
عادی سالیانه بیمه مرکزی با تاکید بر اینکه تقویت 
نظام شایسته سالاری در بیمه مرکزی و مجموعه 
صنعت بیمه در صدر برنامه ها قرار دارد که همین 
امر به افزایش سطح بهره وری و ایجاد رضایتمندی 
عمومی، منتهی شده است، اظهار داشت: حق بیمه 
تولیدی صنعت بیمه در سال ۱399 رقم قابل قبول 
۸۲ هزار میلیارد تومانی را نشــان می دهد و پیش 
بینی کرده ایم که در سال ۱۴۰۰ به بالای ۱۱۰ هزار 

میلیارد تومان افزایش یابد.
ســلیمانی، ارتقای ســطح حق بیمه تولیدی را در 
شرایط تورمی حاضر، ارزشمند و درخشان توصیف 
کــرد و افــزود: اگر حق بیمه ها متناســب با تورم 
موجود و در رشته شخص ثالث با افزایش نرخ دیه، 
همسان سازی می شد میزان حق بیمه تولیدی، رشد 

چشم گیرتری را تجربه می کرد.
وی بر ایفای مســئولیت اجتماعی در کنار تعهدات 
حرفه ای تاکید کرد و اظهار داشــت: صنعت بیمه 
در ایــام همه گیری ویروس کرونــا، ظرفیت ها و 
قابلیت های خود را بیش از پیش به نمایش گذاشت 
که طراحی بیمه نامه های تخصصی کرونا، بیمه نامه 
تامین مالی ناشی از توقف کسب و کار، تعمیم بیمه 
نامه تکمیلی درمان به خدمات بیماران کرونایی و 
نظایر آن بخشی از خدمات یادشده به شمار می رود.

رئیس شــورای عالــی بیمه به پوشــش تمامی 
ریســک های بزرگ در زمان تحریم اشاره کرد و 
گفت: آمادگی صنعت بیمه در بخش بیمه اتکایی، 
ستودنی اســت و برنامه ریزی های دقیقی در این 

حوزه صورت گرفته و همچنان ادامه دارد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به 
ضرورت اســتقرار دولت یکپارچــه الکترونیک به 
دســتاوردهای صنعت بیمه در این حوزه اشاره کرد 
و افزود: حذف بیمه نامه کاغذی یکی از برنامه های 
راهبردی بیمه مرکزی اســت کــه هم اکنون فاز 
نخست آن با موفقیت کامل به مرحله اجرا درآمده 
و امیدواریم پس از دستاورد حذف بیمه نامه کاغذی 

در دو رشته، این روند همچنان ادامه یابد.
ســلیمانی از گسترش با ارتباط صنعت بیمه و بازار 
سرمایه در سال گذشــته خبر داد و از این رویکرد 
به عنوان سند همراهی صنعت بیمه، سهامداران و 

دولت یاد کرد.
رئیــس کل بیمه مرکزی در مجمع عمومی عادی 
ســالیانه بیمه مرکزی به مواردی نظیر: تاســیس 
صندوق بیمه حوادث طبیعی، افزایش چشــمگیر 
ســرمایه شــرکت های بیمــه، افزایــش ضریب 
رضایتمندی مــردم، تلاش برای کاهش ســهم 
شــرکت دولتی بیمه ایران در بــازار صنعت بیمه، 
ارتقای سطح اداره کل مدیریت ریسک به مرکز و 
همچنین توسعه مرکز فاوا و کسب عنوان نخست 
دولت الکترونیک در بین تمامی دستگاه های اجرایی 

نیز اشاره و نسبت به ادامه این روند تاکید کرد.
صنعت بیمه می تواند در کنار فعالیت های بازرگانی 
بخشی از اهداف اجتماعی کشور را هم محقق سازد

وزیر امور اقتصــادی و دارایی نیز در این مجمع با 
اعلام رضایت از عملکرد نهاد ناظر صنعت بیمه در 
ایفای مسئولیت ها و تعهدات حرفه ای خود، اظهار 
داشــت: تمامی نمودارها از رشد منطقی و در عین 
حال متفاوت صنعت بیمه حکایت دارد و خوشبختانه 
گام های بلندی در زمینه همگانی سازی محصولات 

این صنعت برداشته شده است.
دژپســند با تاکید بر این نکته که صنعت بیمه باید 
متناســب با چشم انداز دولت هوشمند حرکت کند، 
خاطرنشــان کرد: بی تردید صنعت بیمه برای رشد 
اقتصاد ایران یک صنعت مهم، تعیین کننده و شتاب 
دهنده به شــمار می رود.وی با ابراز خرســندی از 
سرمایه گذاری صنعت بیمه در بخش های گوناگون 
اقتصادی، تحقق این امر را نشــانه هوشــمندی 
مسئولان آن دانست و تصریح کرد: با وجود تفاوت 
عملکردی بیمه های اجتماعــی و بازرگانی اعتقاد 
دارم که صنعت بیمه می تواند در کنار فعالیت های 
بازرگانی بخشــی از اهداف اجتماعی کشور را هم 
محقق سازد.وزیر اقتصاد از فعالان صنعت بیمه به 
عنوان مبارزان راستین جنگ تحمیلی اقتصادی یاد 
کرد و گفت: اگر نقش آفرینی صنعت بیمه در اقتصاد 
کلان کشور تقویت شود موفقیت های بیشتری را در 

آینده نزدیک شاهد خواهیم بود.

افزایش استقبال از یارانه 
دستمزد در سال 1400

مطابق تازه ترین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد 
حدود 3۷ هزار نفر در این طرح ثبت نام کرده و بیش 
از 3۰ هزار نفر از کارجویان موفق به بستن قرارداد 

با کارفرما شده اند.
به گزارش ایســنا، طــرح یارانه دســتمزد یکی از 
طرح های موثر در زمینه توســعه اشتغال است که 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در چند ســال 
گذشته با هدف جذب فارغ التحصیلان به بازار کار 
و تشویق کارفرمایان به استفاده از نیروی کار شغل 

اولی اجرا در آورده است.
ایــن طرح در آغاز در  اســتان ایلام، کردســتان، 
لرستان، کرمانشاه، چهارمحال وبختیاری، کهگیلویه 
و بویراحمد، خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان 
عملیاتی شد و مدتی بعد استانهای آذربایجان غربی، 
اردبیل، خوزستان، بوشهر، خراسان شمالی، گلستان، 
مازنــدران و هرمزگان به این طرح پیوســتند و در 
مجموع ۱6 استان مشمول پرداخت یارانه دستمزد 

شناخته شدند.
بر اســاس تازه ترین گزارش آمــاری ازطرح یارانه 
دســتمزد، تاکنون حدود 3۷ هزار نفر ثبت نام کرده 
که از این تعداد بیش از 3۰ هزار نفر موفق به انعقاد 

قرارداد کار شده اند.
همچنین بیش از 6۵۰۰ کارفرما اســتقبال خود را 

نشان داده و در این طرح مشارکت داشته اند.
این آمار در مقایسه با سال گذشته رشد قابل توجهی 
داشــته و روند ثبت نام کارجویان و کارفرمایان از 
ابتدای امسال سرعت بیشتری به خود گرفته است.

بررســی توزیع جغرافیایی اجرای طرح حاکی از آن 
است که استان خوزســتان با ثبت بیشترین تعداد 
داوطلب، کارفرمــا و قرارداد منعقده پیشــتاز این 
طرح بوده است.به موجب طرح یارانه دستمزد، آن 
دسته کارفرمایانی که از ظرفیت فارغ التحصیلان 
دانشگاهی در واحدهای خود استفاده و زمینه جذب 
آنهــا را فراهم کنند از 3۰ درصد حداقل دســتمزد 
مصوب شورای عالی کار به عنوان یارانه بهره مند 
می شــوند.این طرح با هدف کاهش هزینه های 
بکارگماری نیروی کار جدید بــرای کارفرمایان و 
به منظــور پایداری تولید، حفظ اشــتغال، افزایش 
فرصتهای شغلی و حمایت از بنگاههای خصوصی و 
تعاونی در استانهای مشمول به اجرا درآمده و مناطق 
کم برخوردار از اشتغال و بنگاههای به شدت آسیب 
دیده از ویــروس کرونا در اولویت اجرای این طرح 
قرار گرفته اند به نحوی کــه وزارت کار با اصلاح 
طرح پرداخت یارانه دســتمزد، بنگاههای به شدت 
آســیب دیده از ویروس کرونا و فعال در یکی از ۱۴ 
رسته مصوب شده را در اولویت اجرای این طرح قرار 
داد.جویندگان کار برای بهره مندی از این طرح باید 
مدرک تحصیلی دیپلم و بالاتر داشته باشند و سن 
آنها از 3۷ سال تمام بیشتر نباشد؛ شرط سنی برای 
زنان سرپرســت خانوار جوینده کار نیز تا سقف ۴۵ 
سال تعیین شده است.به گزارش ایسنا، متقاضیان 
و کارفرمایــان در صورت تمایل به ثبت نام در این 
 https://pyd.mcls.gov.ir طرح به سامانه

مراجعه کنند.

بورس انرژی میزبان عرضه 
انواع فرآورده هیدروکربوری 

می شود
بورس انرژی ایران امروز شاهد عرضه انواع فرآورده 

هیدروکربوری خواهد بود.
به گزارش مهر به نقل از بورس انرژی، رینگ داخلی 
این بورس، امروز )شنبه، نهم مردادماه( شاهد عرضه 
کالاهای ریفورمیت، آیزوفید، حلال ۴۰۴ و حلال 
۴۰۲ پالایش نفت تبریز و بلندینگ نفتا پالایش نفت 
بندرعباس است و هیدروکربن های هیدروژنه سبک 
پتروشیمی شازند در رینگ بین الملل عرضه می شود.

روز چهارشنبه )ششــم مردادماه( کالاهای آیزوفید 
پالایش نفت تبریز، هیدروکربن سنگین و ریفورمیت 
پتروشیمی بوعلی سینا، میعانات گازی مجتمع گازی 
پارس جنوبی، حلال ۴۰۲ پالایش نفت بندرعباس، 
برش سنگین پتروشیمی جم، سی او پالایش نفت 
آبادان و نرمال پنتان شرکت پالایش نفت اصفهان 
در رینگ داخلی و نفت ســفید شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتــی ایران، گاز مایــع مجتمع گاز 
پارس جنوبی، حــلال ۴۰۲ پالایش نفت اصفهان، 
ته مانده تصفیه شده برج تقطیر پالایش نفت شازند، 
برش هیدروکربن های ۵ کربنه و بالاتر پتروشیمی 
تبریز، رافینت ۲ شــرکت پتروشیمی شیمی بافت و 
MTBE پتروشیمی بندر امام در رینگ بین الملل 
بازار فیزیکی بورس انرژی ایران معامله شد.در این 
روز بیش از ۱۱۴.۴۴6 تن فرآورده هیدروکربوری به 
ارزش بیش از ۱3 هزار میلیارد و ۵۸۵ میلیون ریال 

در بازار فیزیکی بورس انرژی ایران دادوستد شد.

ارز دیجیتال ملی ایــران حالا با توجه به 
اتمام بررســی پروژه توسط بانک مرکزی 
امکان انتشــار و رونمایی دارد اما سئوال 
مهم اینجاست که این ارز دیجیتال ملی یا 

ریال دیجیتال چه ویژگی هایی دارد؟
 با استقبال گســترده از ارزهای دیجیتال 
در ســال های اخیر بانــک های مرکزی 
در سراسر دنیا اقداماتی را جهت ساخت و 
عرضه این ارزهای دیجیتال صورت داده 
اند؛  چین یکی از کشــورهایی است که در 
ســال های اخیر در تولیــد و عرضه یوان 
دیجیتال بســیار موفق عمل کرده است 
و اخیرا نیز قرار شــده است بانک مرکزی 
این کشور به مبلغ 6٫۲ میلیون دلار، پول 
دیجیتال چینی به شهروندان خود در پکن 

بدهد.
در میان سایر کشورهایی که در چند سال 
اخیر نســبت به خلــق ارز دیجیتال ملی 
اقداماتی صورت دادند می توان به کشــور 
های اکوادور، سنگال، سوئد، روسیه، ژاپن 
و ونزوئلا اشاره کرد؛ گزارش های سی ان 
بی ســی حاکی از آن است که اکوادور در 
سال ۲۰۱۵ اولین کشوری در دنیا بود که 
ارز دیجیتال ملی را در شیوه های پرداخت 

خود ثبت کرد.
بحث ارز دیجیتال ملی این روزها در ایران 
نیز بســیار داغ است. ســعید خوشبخت، 
کارشــناس از دیجیتال، در پاسخ به این 
پرســش که آیا از نظر فنی ایــران قادر 
اســت به ارز دیجیتال ملی دست یابد؛ به 
خبرآنلاین گفت: این پروژه در سال گذشته 
توسط شرکت خدمات انفورماتیک بانک 
مرکزی انجام شد و به پایان رسید و حال ما 
در هر زمان که خواستیم می توانیم با تهیه 
زیرساخت های مناسب در بانک مرکزی 
ارز دیجیتال ملی را در اختیار داشته باشیم.

این کارشناس ارز دیجیتال در ادامه افزود: 
ضوابط قانونی و تاثیرات اقتصادی دو امر 
حائز اهمیت در بحــث ارز دیجیتال ملی 
هستند؛ به لحاظ قانونی طبیعتا باید ضوابط 
مشخصی برای ارز دیجیتال ملی در نظر 
گرفته شده باشد و تاثیرات اقتصادی این 
موضوع که یک مدیا تازه برای انتشــار و 

جابه جایی ریال ســاخته شــده باشد نیز 
مسئله ای است که کارشناسان اقتصادی 
باید در خصوص آن به اظهار نظر و بررسی 
بپردازند، ولی به لحــاظ تکنیکال حداقل 
در کوتاه و میــان مدت تولید و عرضه ارز 
دیجیتال ملی در ایران چالش ساز نخواهد 

بود.
-تولید و عرضه ارز دیجیتال ملی در 
تشدید بحران برق نقشی خواهد 

داشت؟
خوشبخت در ادامه در پاسخ به این پرسش 
که نقــش ارز دیجیتال ملی در تشــدید 
بحران بــرق چقدر پررنــگ خواهد بود؛ 
افزود: در اینجا باید به یک اشتباه تاریخی 
بپردازیم؛ ما یک پدیده ای داریم به نام بیت 
کوین که تولید آن در اختیار شخص خاصی 
نیست بلکه در اختیار پروتکل شبکه است و 
برای تولید آن باید هزینه سنگینی در نظر 
گرفته شــود چراکه برق بالایی را مصرف 
مــی کند اما ارز دیجیتــال بانک مرکزی 
پدیده ای پابلیک نیست و در دنیا به عنوان 
ارزی که بانک مرکزی آن را تولید می کند 
تعریف می شود دقیقا مانند ریال در ایران و 
در نتیجه تولید آن در اختیار بانک مرکزی 
است و الگوریتم ها و روش هایی که برای 
رسیدن به اجماع در شبکه بلاکچین از آن 

استفاده می شود مانند الگوریتم ها و روش 
هایی که بسیار پرهزینه و انرژی بر هستند 
و در شــبکه بیت کوین و امثال آنها مورد 
استفاده قرار می گیرند نیست چراکه این 
شبکه ها به اصطلاح پرایویت و یا شناسا 
هستند به این معنا که بازیگر های کلیدی 
این شبکه ها شناخته شده هستند. در نتیجه 
روش های رســیدن به اجماع و الگوریتم 
های رسیدن به ارز دیجیتال ملی بسیار کم 
هزینه است و به هیچ عنوان مسائلی که در 
حول محور بیت کوین به وجود می آید در 
این دنیا نمی گنجد؛ بیت کوین به این دلیل 
که می خواهد بین المللی شود و ناشناس 
باقی بماند و غیرمتمرکز باشد طبیعتا نیاز 
دارد بــه روش های خیلــی پیچیده تری 
استخراج شود و در اینجا اما ما انگار که در 
حال دیجیتال کردن پول ملی خود هستیم.

وی در پاسخ به این پرسش که ارز دیجیتال 
ملی می تواند در دور زدن تحریم ها موثر 
واقع شــود یا خیر، افزود: قطعــا خیر. ارز 
دیجیتال بانک مرکزی و یا پول دیجیتال 
بانک مرکزی اصــلا تعریف این چنینی 
ندارد و برای دور زدن تحریم ها ســاخته 
نشــده است و دقیقا همان ریالی است که 
اســتفاده میکنیم منتها در تولید آن از زیر 
ساخت های بلاکچینی استفاده شده است 

و برای مجموعه ای از مزایایی که سمت 
مردم نیست و قابلیت های حاکمیتی دارد 
ساخته شده است؛ مانند قابلیت رهگیری 
بهتر، مبارزه با پولشویی به صورت بهتر و 
یا ایجاد سیســتم هایی که به لحاظ فنی 
پایداری بیشــتری داشته باشــند. از میان 
مزایــای مختلف دیگر آن مــی توان به 
اســتفاده از آن در توسعه پذیری و امکان 
سرویس دهی به سینتک ها اشاره کرد و 
اصلا این ابزار بــرای دور زدن تحریم ها 
ساخته نشده است و همان قدر که با ریال 
می توان تحریم دور زد همان قدر نیز با ارز 
دیجیتال بانک مرکزی می توان تحریم ها 

را دور زد.
- بحران برق منجــر به کاهش 
اســتقبال اتباع خارجــی برای 

ماینینگ در ایران شده است؟
ایــن کارشــناس در بخش دیگــری از 
سخنانش به مســاله ماینینگ اشاره کرد 
و گفت: نکته  مهمی کــه وجود دارد این 
اســت که مبارزه بــا ماینینگ  کمکی به 
بهبود اوضاع صنعت برق ایران نمی کند؛ 
اصلا یکی از دلایلی که فاجعه صنعت برق 
ایران هنوز کاملا رخ نشان نداده است این 
است که کشــورما در حال حاضر در رکود 
جدی اســت و تولید در آن خوابیده است 

و اصلا مصرف برق ما در سال های اخیر 
به طور چشــمگیری زیاد نشده است و در 
نتیجه قطعی های اخیر برق اصلا چیزی 
نیست و ما باید در سال های آینده منتظر 

بدتر از اینها باشیم.
 به گفته وی قانونگذاری و قرارگیری این 
صنعت جدیــد در چارچوب قابل مدیریت 
مهمترین اقدامی اســت که باید صورت 

گیرد.
خوشبخت در ادامه افزود: در واقع اگر ما در 
حال حاضــر در رکود نبودیم و  واحدهای 
صنعتی مشــغول فعالیت بــا ظرفیت بالا 
بودند این بحران برق بســیار گسترده تر 
بود. تنهــا راه برون رفــت از این بحران 
این اســت که صنعت برق نوسازی شود 
و سرمایه گذاری های جدی در این حوزه 
انجام شــود و در این میان تنها راهی که 
به جذب افراد بیشتر در صنعت برق کمک 
می کند این است که نیروگاه ها بتوانند ۲۴ 
ساعته کار کنند و مطمئن شوند که تولید 
آنها همیشه و در تمام ایام سال خریدار دارد 
و همچنین مطمئن شوند که دستمزدشان 
را به موقع می گیرند و اینطور نباشــد که 
۲۰ درصد توانشــان را تولید کنند و آن را 
به دولت بفروشند و دو سال دیگر پول خود 

را بگیرند.
وی در آخر افزود: دلیل اصلی اینکه کشور 
ما با بحران برق مواجه اســت این است 
که صنعت برق ایران چند ســال است که 
ظرفیتش به طور جدی افزایش پیدا نکرده 
اســت چراکه بازگشت ســرمایه نیروگاه 
های ایــران را کاملا غیرقابل تولید کرده 
است به عبارت دیگر اگر شما کل صنعت 
ماینینگ را از ایران ریشــه کن کنید سال 
دیگر بحران برق پرقدرت تر نمایان خواهد 
شــد. در حال حاضر نیز سایت ها در ایران 
خاموش هستند پس چرا بحران برق داریم 
و اصلا بحــران برق ایران بر می گردد به 
این موضوع که کسی در صنعت برق ایران 
حاضر به سرمایه گذاری نیست و بالعکس 
می توان از ماینینگ به عنوان یک راهکار 
برای کمک به توسعه صنعت برق در ایران 

بهره گرفت.

ایران به جرگه دارندگان ارز دیجیتال می پیوندد

نسل جدید پول ایرانی دیجیتال از راه می رسد

اخبار

 شاخص کل بورس در روز شــنبه 9 مرداد و در پایان 
معاملات روز با رشد 3۴ هزار و 96۲ واحدی همراه شد 

و به یک میلیون و 3۵۱ هزار و ۴66 واحد رسید.
بــه گزارش پول نیوز، در پایان معاملات امروز شــنبه 
9 مرداد بازار ســهام، ارزش سهام عدالت درمقایسه با 
روز چهارشــنبه )6 مرداد ماه(، ۲.۷درصد افزایش یافت 
و ارزش ســبد ۵3۲هزار تومانی و یک میلیون تومانی 
سهام عدالت به ترتیب به ۱۱ میلیون و ۸۸۵هزار تومان 
و ۲۲ میلیون و 396هزار تومان رســید. با احتساب این 
موضوع، ارزش 6۰درصد قابل فروش ســبد ۵3۲هزار 
تومانی ســهام عدالت به ۷ میلیون و ۱3۱هزار تومان 

رسیده است.

در حالی که اغلب سهامداران انتظار داشتند بازار سرمایه 
معاملات امروز خود را با رشــد همــراه کند، اما کمتر 
سهامدارانی انتظار رشد 3۴ هزار واحدی شاخص بورس 
را داشــتند و از این جهش در پایان معاملات غافلگیر 

شدند.
در جریان معاملات بازار سرمایه در هفته گذشته طی 
3روز معاملاتی تعداد ۱۸میلیــارد و ۲۵9میلیون انواع 
اوراق بهــادار به ارزش ۱6۷هزار و 3۴۰میلیارد ریال در 
بیش از ۲میلیون و ۸۷هــزار و 3۸۴دفعه مورد معامله 
قــرار گرفت که به ترتیب ۱۷.۸۵، ۴.9۲ و ۷.۱۴ درصد 
کاهش را نســبت به هفته قبل تر )که 3 روز معاملاتی 

داشت( تجربه کردند.

این درحالی اســت کــه تعداد ۲۵3۴میلیــون واحد از 
صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله در بورس 
تهــران به ارزش کل بیش از 3۵هــزار و ۱۲6میلیارد 
ریال نیز در هفته گذشته مورد معامله قرار گرفت که به 

ترتیب با ۴۴.۲9 و ۱۴.۴۱ درصد افزایش همراه شدند.
این گزارش می افزاید: شاخص بورس در پایان معاملات 
هفته منتهی به ۸ مردادماه با ۵هزار و ۲۱۰واحد افزایش، 
معادل ۰.۴۰درصد رشــد کرد و به رقم یک میلیون و 
3۱6هزارو ۵۱6واحد رســید و شــاخص کل هموزن 
نیز با 6 هــزار و 3۲9واحد کاهش، معادل ۱.۵۷درصد 
 افت کــرد و رقم 396هــزار و ۷۴۵واحد را به نمایش

 گذاشت.

رشد 34 هزار واحدی بورس

نرخ سود بین بانکی به ۱۸.۱۷ درصد رسید

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس مطرح کرد:

ارسال پیامک ثبت چک به گیرنده هر چه زودتر راه اندازی شود

نرخ سود بین بانکی به ۱۸.۱۷ درصد رسید
جدول تغییرات نرخ سود بین بانکی نشان می دهد که 
نرخ ســود در این بازار از ۱۸.۴6 درصد در اوایل تیر ماه 
امسال به ۱۸.۱۷ درصد در مرداد ماه کاهش یافته است.

به گزارش ایسنا، نرخ بهره بین بانکی به عنوان یکی از 
انواع نرخ های بهره در بازار پول به نرخ های سود یا بهره 

در سایر بازارها جهت می دهد.
در واقع این نرخ، قیمت ذخایر بانک هاست و زمانی که 
آن ها در پایان دوره مالــی کوتاه مدت اعم از روزانه یا 
هفتگی، دچار کسری ذخایر می شوند، از سایر بانک ها 
در بازار بین بانکی یا از بانک مرکزی استقراض می کنند 
که این نــرخ در حال حاضر در محدوده ۱۸.۱۷ درصد 

قرار گرفته است.  
این در حالی است که  سود بین بانکی در سال گذشته 
روند متفاوتی را طی کرد؛ در ابتدای ســال و در ســه 

ماه اول، نرخ ســود بین بانکی روندی کاهشی داشت 
به طوری که در خردادماه این نرخ به هشــت درصد نیز 

رسید.
از این ماه تا آبان، ســود بین بانکی روند متفاوتی را در 
پیش گرفت و صعودی شــد و این روند صعودی تا به 
آنجا پیش رفت که در آبان ماه، نرخ ســود در بازار بین 
بانکی از نرخ سقف کریدور نیز بیشتر شد و به بیش از 

۲۲ درصد رسید.  
از آبان ماه اما دوباره روند سود بین بانکی تغییر کرد و 
کاهشی شــد. از آذرماه سال گذشته تا اوایل خردادماه 
ســال جاری نرخ سود بین بانکی در محدوده ۱9 تا ۲۰ 
درصد تثبیت شده بود تا آنکه از اردیبهشت مجدد روند 

کاهشی شروع شد و تا اواسط تیرماه نیز ادامه یافت.
البتــه این نرخ تا پایان تیرماه روند صعودی پیدا کرد و 
به ۱۸.6۱ درصد رســید اما از این زمان به بعد تاکنون 

طبق اعلام بانک مرکزی به ۱۸.۱۷ درصد رسیده است.
بررسی این اعداد و ارقام درحالی است که کارشناسان 
اقتصادی کاهش مداوم نرخ سود در بازار بین بانکی آن 

هم در شرایط تورمی را تهدیدی برای اقتصاد می دانند 
زیرا، نشان دهنده افزایش پایه پولی و نقدینگی متاثر از 
دست درازی دولت به منابع بانک مرکزی برای تامین 

کسری بودجه است.
از سوی دیگر، کاهش نرخ بهره بین بانکی یک سیاست 
انبساطی اســت که متاثر از این سیاست  قیمت ها در 
همه بازارها نه به صورت همزمان افزایش می یابد که 
تاکنون روند کاهشی این نرخ در سالجاری مداوم و قابل 

توجه نبوده است تا موجب این امر شود.  
موضوع دیگری که در راســتای کاهش نرخ بهره بین 
بانکی مطرح می شود، کاهش سودهای بانکی است که 
مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در این زمینه به 
ایسنا اعلام کرد: کاهش این نرخ در صورتی منجر به 
کاهش سود بانکی می شود که کاهش نرخ در بازار بین 

بانکی پایدار باشد.

سخنگوی کمیســیون اصل 9۰ مجلس گفت:لازم 
اســت تا ارسال پیامک ثبت چک به گیرنده، هر چه 
زودتر راه اندازی شــود. با انجــام این کار، برخی از 
مشکلاتی که ممکن اســت در آینده به وجود بیاید 

برطرف خواهد شد.
علــی خضریان، ســخنگوی کمیســیون اصل 9۰ 
مجلس شورای اســلامی در گفت و گو با خبرنگار 
مهر با اشاره به کاهش نسبت تعداد چکهای برگشتی 
به چکهای مبادله ای در چکهای جدید صیادی که به 
3.۵ درصد رسیده است، گفت: کاهش نسبت تعداد 
چکهای برگشــتی به چکهای مبادله شــده به 3.۵ 

درصد نشان می دهد که اگر بانک مرکزی در اجرای 
ســایر بخشهای قانون جدید چک با دقت و سرعت 
بیشتری عمل کند، مشکلات مردم به همین شدت 

کاهش خواهد یافت.
وی در مورد اهمیت مطلــع کردن گیرندگان چک 
از ثبت چک هایشــان در سامانه صیاد گفت: در حال 
حاضر لازم اســت تا ارســال پیامک ثبت چک به 
گیرنده، هر چه زودتر راه اندازی شــود. با انجام این 
کار، برخی از مشــکلاتی که ممکن است در آینده 
به وجود بیاید برطرف خواهد شــد. با فراهم شــدن 
ارسال پیامک ثبت چک به گیرنده، مردم می توانند از 

صحت معاملات خود و ثبت چک ها در سامانه صیاد 
مطمئن شوند تا از انجام معامله با چک ضرر نکنند.

ســخنگوی کمیســیون اصل 9۰، در مورد اتصال 
خودپردازها به سامانه صیاد نیز بیان کرد: این اقدام 
برای صاحبان کســب و کار که در مناطق محروم 
فعالیت دارند می تواند گشــایش ایجاد کند. وظیفه 
بانک مرکزی اســت که برای این دسته از افراد نیز 
راهکاری در نظر داشــته باشــد. امکان ثبت و تائید 
چک از طریق پیامک نیز می تواند در این جهت مفید 

باشد.
خضریان در مورد آموزش به کارکنان بانک و همراه 

ســازی کاربران چک اظهارداشت: با توجه به لزوم 
ثبت و تائید اطلاعات چک در ســامانه صیاد بانک 
مرکــزی، انتظار می رود تــا بانک مرکزی در جهت 
آموزش به کارکنان شــعب بانکی و کاربران دسته 
چکهای جدید، با جدیت بیشــتری وارد عمل شود. 
در جلسات کمیسیون اصل 9۰ که از مسئولین بانک 
مرکزی نیز دعوت به حضور شد، به این مهم پرداخته 
شد و آنها نیز پذیرفتند تا با جدیت بیشتری، آموزش 
به افراد را پیگیری کنند؛ امــا تاکنون اقدام مؤثری 

صورت نگرفته و این موضوع قابل توجیه نیست.
وی، با اشــاره به فقدان وحدت رویه بین بانک ها در 

خدمت رســانی به مردم گفــت: بانک مرکزی باید 
شــعب بانکی را به خدمت رسانی تحت یک وحدت 
رویه مجاب کند. البته بخشــی از این عدم وحدت 
رویه به خاطــر عدم آموزش صحیــح به کارکنان 
بانک است که باعث زمانبر شدن فرایند ثبت و تائید 

اطلاعات چک شده است.
سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ در ادامه افزود: با توجه 
به الزامی بودن ثبت اطلاعات چک، نظیر مشخصات 
گیرنده، تاریخ سررســید، مبلغ و کد یکتای چک در 
سامانه صیاد، بنابراین بانک ها نیز در سامانه های خود 
بایــد همین اطلاعات را دریافت کنند. زیرا فرض بر 

این است که ســایر اطلاعات که برخی از بانک ها 
از کاربــران دریافت می کنند، در سامانه هایشــان از 
پیش موجود است. پس ثبت اطلاعات اضافی، نباید 
موجب اتلاف وقت کاربران در ثبت و تائید اطلاعات 

چک شود.
خضریان در مورد نحــوه عملکرد بانک مرکزی در 
اجرای قانون جدید چک گفت: به نظر می رسد بانک 
مرکزی در اجرای تکالیف بر زمین مانده قانون جدید 
چک، دچار عقب ماندگی اســت و لازم است تا هر 
چه ســریع تر در جهت اجرای این تکالیف، با جدیت 

بیشتری قدم بردارد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخباراقتصادکلان

ضرورت مهار سوداگران زمین 
برای کنترل قیمت مسکن

یک کارشــناس اقتصادی اقدامات ســوداگران 
زمین را مهمترین عامل افزایش قیمت مســکن 
دانســت و بر مقابله با ســوداگران زمین برای 

کاهش قیمت مسکن تاکید کرد.
به گــزارش ایســنا،  محمــد خــوش چهره،   
کارشــناس مســائل اقتصادی و نماینده پیشین 
مجلس شورای اســلامی، گفت: مشکل مسکن 
ســوداگری در زمین اســت به گونه ایکه برخی 
گروهها و جریان های سازمان یافته با همکاری 
برخی بانک ها با ایجاد جنگ اقتصادی و جنگ 
روانی برای بالا بردن قیمت زمین اقدام می کنند 
و از طرفی سیاســت های غلط زمین شهری به 
سوداگری و افزایش قیمت زمین دامن زده است.
وی افزود: در کشــورهای پیشرفته قیمت زمین 
۱۰ تا ۱۵ درصد آورده برای ســازنده اســت اما 
در کشور ما به دلیل غفلت و سیاست های غلط 
تصمیم گیران و افزایش سوداگری زمین، قیمت 
زمین بسیار بیشــتر از حد معمول بالا رفته و با 
وجود تولید انبوه مصالح ساختمانی مانند سیمان 
و فــولاد اما به دلیل افزایش قیمت زمین هزینه 

و قیمت تمام شده مسکن افزایش یافته است.
این اســتاد اقتصــاد در ادامــه در رادیو گفت: 
سوداگران زمین موجب شده اند حتی در شرایط 
رکود، قیمت مســکن افزایش یابد بدون اینکه 
ساخت و ساز رونق داشته باشد و این سوداگران 
با انجام دلال بازی در مناطق بالای شهر قیمت 
زمیــن های مرغوب را افزایــش می دهند و در 
نتیجه این موج به ســایر مناطق و دیگر شهرها 

نیز سرایت می کند.
وی تاکیــد کــرد: دولت جدید بایــد به صورت 
عملی و جدی ضمن مبارزه با فســاد و مفسدان 
اقتصادی جلوی ســوداگری زمیــن را بگیرد تا 
ساخت و ساز رونق گیرد و قیمت مسکن کاهش 
یابد زیرا مسکن و اشتغال دو رکن مهم و اساسی 

در اقتصاد خانوارها است.
خوش چهره، افزایش نرخ اجاره مسکن را ناشی 
از افزایش بی رویه و افســار گســیخته قیمت 
مسکن در کشــور دانست و اظهار داشت: دولت 
جدید باید با ایجاد رونق در ساخت و ساز و تولید 
زمینه کاهش قیمت مسکن را فراهم سازد تا به 

تبع آن نرخ اجاره مسکن نیز کاهش یابد.
وی با اشــاره عملکرد ضعیف اقتصادی دولت ها 
پس از پایــان جنگ تحمیلی، گفت: در ۴ دولت 
گذشته گرچه هرکدام شعار جدید و متفاوتی ارائه 
کردند اما عملکرد ضعیف اقتصادی در همه این 

دولت ها مشابه بود.
این کارشــناس تصریح کــرد: دولت های روی 
کار آمــده پــس از جنگ تحمیلــی همگی در 
خام فروشی، وابســتگی بودجه کشور به فروش 
نفت خام، افزایش واردات و کاهش تولید، گوی 
ســبقت را از یکدیگــر ربودنــد و قاچاق کالا و 

فسادهای مالی هرروز افزایش پیدا کرد.
وی تاکیــد کرد: دولت جدیــد زمانی میتواند در 
مبارزه با فســاد و رفع مشکلات اقتصادی موفق 
شــود که با برنامه دقیق و تیــم قوی اقتصادی 
هماهنگ و منســجم، وابســتگی بودجه به خام 
فروشــی و فروش نفت خام را کاهش دهد و با 
حمایت از تولید و رفع موانع، تولید و کسب و کار 

را رونق دهد.
خوش چهره درخصوص راه های درمان بیماری 
اقتصاد کشور، اظهار داشت: عملکرد غلط تصمیم 
گیران موجب متراکم شدن مشکلات اقتصادی 
در کشور شــده و برای درمان این اقتصاد بیمار 
دولتمردان باید عزم جدی و عملی خود را برای 
اصلاح ســاختارهای اداری، اقتصادی، بانکی و 
مالیاتی و مبارزه بی امان با مفســدان اقتصادی 
و رانتخواران به کار گیرند تا تولید و سازندگی در 

کشور جان تازه ای یابد.

سازمان حمایت بصورت 
مشروط با افزایش قیمت 

بلیت قطار موافقت کرد
و  کننــدگان  مصــرف  ــت  ی حما ن  ما ز ا ـ سـ
تولیدکننــدگان اجــرای درخواســت انجمن 
شــرکت هــای حمل ونقــل ریلــی مبنی بر 
افزایــش ۴۰ درصــدی قیمت بلیــت قطار را 
در صــورت تصویب در شــورای عالی ترابری 

بلامانع دانست.
به گزارش خبرنگار مهر، در پی ارسال نامه ای 
از سوی شــهرام آدم نژاد معاون حمل و نقل 
وزارت راه و شهرســازی و دبیر شورای عالی 
ترابری به عباس تابــش معاون وزیر صنعت، 
معــدن و تجــارت و رئیس ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکننــدگان مبنی بر 
اعلام نظر این ســازمان در خصوص افزایش 
قیمت بلیت قطار مسافری، این سازمان اعلام 
کرد: با توجه به اینکه بر اســاس مصوبه سال 
بهمن ماه ۱39۷ ســتاد تنظیم بازار، شــورای 
عالی ترابری مرجع نهایــی تعیین قیمت بلیت 
قطار است؛ لذا هر مصوبه ای که شورای عالی 
ترابری در این خصوص داشــته باشد، از نظر 

سازمان حمایت نیز بلامانع خواهد بود.
گفتنی است پیش از این شهرام آدم نژاد معاون 
وزیر راه و شهرســازی و دبیر شــورای عالی 
ترابری در نامه ای به رئیس ســازمان حمایت، 
خواســتار اعلام نظر این سازمان در خصوص 
افزایش قیمــت بلیت قطارهای مســافری با 
توجه بــه افزایش ســنگین هزینه های جاری 

این شرکت ها شده بود.

آدرس غلط روحانی درباره 
عملکرد مناطق آزاد

کارشناس اقتصادی در واکنش به سخنان رئیس جمهور 
مبنی بر تبدیل مناطق آزاد به سکوهای صادراتی گفت: 
مناطــق آزاد در حوزه صادرات غیر نفتی عملکرد خوبی 

نداشتند .
به گزارش خبرنگار مهر، حسن روحانی رئیس جمهور، روز 
۴ مردادماه در حاشیه جلسه افتتاح طرح های مناطق آزاد 
با بیان اینکــه، دولت مناطق آزاد را به مراکز صادراتی و 
جذب ســرمایه تبدیل کرده است، گفته بود که مناطق 
آزادی که اخیراً تصویب شدند، در آینده نزدیک باید فعال 
شوند و مانند مناطق آزاد فعلی می توانند کشور را در مسیر 
تعامل سازنده با کشورهای همسایه و کشورهای جهان 

قرار دهند.
 این اظهارات در حالی مطرح می شــود که بنابر گزارش 
مرکز پژوهش هــای مجلس، عملکرد مناطق آزاد ایران 
طی ســال های ۱39۲ تا ۱39۸ مناسب نبوده است؛ به 
طوری که سهم این مناطق از صادرات غیرنفتی کشور 
تنها حدود %۱، از میــزان تولید نیز یک درصد، از تعداد 
واحدهــای تولیدی فعال در کشــور کمتــر از %3، از 
جذب سرمایه گذاری مســتقیم خارجی حدود %۱۰ و از 

اشتغال زایی کل کشور تنها ۴ درصد است.
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس به این مســئله 
اشاره شــده که میزان واردات کالا از طریق مناطق آزاد 
نیز حدود ۲ برابر صادرات کالا از این مناطق به خارج از 
کشور در طول دوره مذکور بوده است. همچنین وسعت 
مناطق آزاد بیش از 3 برابر وســعت شهرک ها و نواحی 
صنعتی کشــور بوده، اما میزان اشتغال در شهرک های 
صنعتی بیش از 3 برابر اشتغال در مناطق آزاد کشور است!

وحید شقاقی شهری، کارشناس اقتصادی، در گفت وگو با 
خبرنگار مهر با اشــاره به عملکرد منفی مناطق آزاد در 
صادرات کالا، گفت: متأسفانه در صادرات غیر نفتی این 
مناطق عملکرد خوبی نداشتند و عملًا به سکویی برای 
واردات غیر رسمی و قاچاق تبدیل شده اند، این در حالی 
است که هدف از تشــکیل این مناطق توسعه صادرات 

کالا بوده است.
وی افــزود: قانون مناطق آزاد در ســال ۱3۷۱ با ایجاد 
3 منطقه قشــم، کیش و چابهار در کشور تصویب شد 
و به مرور زمان تعداد و گستره این مناطق به دلیل منافع 
بسیاری زیادی که برای برخی از گروه ها به دنبال داشت، 

به تدریج افزایش یافت.
شــقاقی با بیان اینکه در شرایط فعلی ایجاد مناطق آزاد 
جدید هزینه بسیاری نسبت به منافع آن دارد و تصویب 
آن ها به صلاح کشور نیســت، افزود: هدف از تشکیل 
مناطق آزاد در اکثر کشورهای جهان، افزایش صادرات و 
صادرات مجدد، جذب تکنولوژی و سرمایه های خارجی و 
نیز جذب گردشگر است که تجربه 3۰ ساله تشکیل این 
مناطق در ایران نشان می دهد که مناطق آزاد در کشور 

همواره بر خلاف این اهداف عمل کرده اند.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به تأسیس شرکت های 
صوری در مناطق آزاد به قصد دور زدن قوانین مالیاتی، 
گفت: متأسفانه دولت و نمایندگان مجلس در دروه های 
گوناگون به دنبال افزایش مناطق آزاد در کشــور بوده و 

توجهی به عملکرد نامناسب این مناطق نداشته اند.
این عضو هیئت علمی دانشگاه خوارزمی ادامه داد: کالاها 
از کشورهای همجوار به مناطق آزاد قاچاق و از آن جا نیز 
به راحتی به ســرزمین اصلی منتقل می شوند. همچنین 
بعضاً برخی از کالاهای داخلی نیز که در خارج از کشور 
دارای ارزش قابل توجهی است، از روزنه مناطق آزاد به 

سایر کشورها قاچاق می شود.
وی با انتقاد از وضعیت نامناســب مناطق آزاد در کشور 
افزود: انبارداری غیر اســتاندارد، وجود ســکوهای باری 
غیر اصولی، وضعیت نامناســب جــاده ای و فرودگاهی 
و همچنین عــدم بهره منــدی کافی ایــن مناطق از 
زیرســاخت های فناوری باعث شده اســت تا عملکرد 

مناطق آزاد کاملًا بر خلاف انتظارات باشد.

قیمت بالای بلیت هواپیما و 
جلسه ای که برگزار نمی شود!

در شــرایطی که بیش از یک ماه از گرانفروشــی بلیت 
هواپیما از سوی ایرلاین ها می گذرد، بارها و بارها جلسه 
شــورای عالی هواپیمایی کشــوری به تعویق افتاده و 
مشخص نیســت چرا تکلیف این افزایش قیمت روشن 

نمی شود؟
به گزارش ایســنا، شــرکت های هواپیمایــی از ابتدای 
تیر ماه ســال جاری بدون داشــتن مصوبه ای اقدام به 
افزایش قیمــت بلیت هواپیما در مســیرهای داخلی تا 
حــدود 3۰ درصد کردنــد و تا کنــون توضیحی بابت 
این افزایش قیمت نیز نداده اند. از ســوی دیگر با وجود 
اظهارات و هشدارهای مسئولان وزارت راه وشهرسازی 
و ســازمان هواپیمایی کشوری، تا کنون هیچ برخوردی 
با شرکت های هواپیمایی نشده و قیمت بلیت هواپیما به 
نرخ مصوب سابقش نیز برنگشت.اتفاق دیگری که رخ 
داد اینکه از همان هفته های نخست این افزایش قیمت، 
به گفته مسئولان سازمان هواپیمایی کشوری قرار است 
به زودی جلسه شورای عالی هواپیمایی کشوری برگزار 
و تکلیف قیمت بلیت هواپیما روشــن شــود اما هر روز 
بــه روزی دیگر و هر هفته به هفته دیگر موکول شــد 
و تا کنون هیچ کدام از مسئولان دلیل به تعویق افتادن 
جلســات متعدد هماهنگ شده شورای عالی هواپیمایی 

کشوری را توضیح نداده اند.
آخرین بار قرار بود چهارشــنبه هفته گذشته این جلسه 
برگزار شــود امــا دوباره به تعویق افتاد. محمد حســن 
ذیبخش - سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری - در 
این باره به ایســنا گفته بود: روز چهارشنبه )ششم مرداد 
ماه( جلسه شــواری عالی هواپیمایی کشوری با حضور 
وزیر راه و شهرسازی و نمایندگان شرکت های هواپیمایی 
برگزار و درباره قیمت بلیت هواپیما تعیین تکلیف خواهد 
شــد.وی افزود: در جلسه امروز مقرر شده تا آنالیز قیمت 
از ســوی ایرلاین های داخلی ارائه شود و در این جلسه 
مورد بررســی قرار گیرد. سپس هزینه های مورد ادعای 
شــرکت های هواپیمایی و درخواست های آن ها ارزیابی 
شود و آن ها بتوانند از دلایل افزایش قیمتی که داده اند، 

دفاع کنند.

معــاون آزادراه هــای شــرکت توســعه 
زیربناهای حمل و نقل کشــور با تاکید بر 
ضرورت توسعه ســاخت آزادراه در کشور 
گفت: کشــور برای رفع مشکلات داخلی 
نیاز به ۱۰ هــزار کیلومتر آزادراه یا کریدور 

ترانزیتی داخلی دارد.
کســب درآمد کلان با ســاخت کریدور 

آزادراهی
جــلال بهرامی در گفتگو با »پول نیوز« با 
بیان این مطلب، افــزود: در عین حال ما 
نیاز به ســاخت ۱۵ هزار کیلومتر آزادراه در 
شرق کشور داریم که این منطقه از کشور 
را آباد کند و محور توســعه شود. همچنین 
کشــور به ۵ هزار کیلومتر دیگر نیاز دارد تا 

کریدور های ترانزیتی خود را فعال کند.
وی با بیان اینکه راه محور توســعه است 
و در جایی کــه راه وجود نــدارد، باید راه 
بســازیم، افزود: ما اگر به خوبی به اهمیت 
این موضوع پی ببریم، باید ۲۰ هزار کیلومتر 
آزادراه در کشور بسازیم که این میزان کمتر 

از ۱۰ درصد جاده های فعلی کشور است.
بهرامــی افزود: این در حالی اســت که ما 
کمتر از ۱.۵ درصد آزادراه در کشور ساخته 
ایم و هزینه هایی که بابت این عدم احداث 
می دهیم بسیار زیاد است و اگر این میزان 

را بسازیم، درآمد هایی که برای ما حاصل 
می شود، قابل مقایسه نخواهد بود و نه تنها 
دیگر این هزینه را صرف نمی کنیم، بلکه 
در فضای عدم النفعــی که برای ما ایجاد 
شــده، سود هم می کنیم و این مزیت تنها 
با ساخت کریدور آزادراهی محقق می شود.

وی با تاکید بر اینکــه دولت نباید در این 
بخش وارد شــود، افزود: بخش خصوصی 

باید این آزادراه ها را بسازند و از آن نگهداری 
و بهره بــرداری کنند و نگاه دولتی هم بر 
آن حاکم نباشــد و وقتی این ضرورت وارد 
زندگی می شود که حق انتخاب مطرح شود 
و مردم انتخاب کنند که به خاطر رفاه خود 
از این مســیر ها عبور کنند و هزینه آن را 

هم بپردازند.
بهرامی با اشــاره به اینکه این نگاه دولتی 

که بر محور توســعه حاکم شــده است، 
منجر به توسعه نمی شود، گفت: متاسفانه 
نگاه توسعه ای در کشور وجود ندارد و این 
دیدگاه که قیمت کالا ها در کشور چند برابر 
می شود، اما در بخش آزادراهی نرخ ها فقط 
۱۱ درصد افزایش می یابد، سرمایه گذاران 
را برای ســرمایه گــذاری در این بخش 

تشویق نمی کند.

وی بــا انتقــاد از اینکه تصور می شــود 
خارجی ها باید برای سرمایه گذاری در ایران 
وارد عمل شــوند، گفت: درحالی که چنین 
نیســت و کشور ما از ســرمایه لازم برای 
توسعه راه ها و ســاخت آزادراه ها در کشور 
برخوردار است و هیچ بخشی از راه سازی 
در کشور وابسته به کشور های دیگر نیست، 
اما متاسفانه کشور ما دچار خودتحریمی و 

مشکلات داخلی است.
بهرامــی اضافه کرد: مــا از علوم و دانش 
کافی در حوزه ســاخت تونل، راه، راه آهن 
و... در کشــور برخورداریم و هیچ کمبود و 
مشــکلی در حوزه های راه سازی از قبیل 
طراحی، حفاری، نظارت، اجرا و حتی تامین 
تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز نداریم 
و وقتــی از این امکانات در داخل کشــور 
برخوردار هستیم، باید از آن ها استفاده کنیم.
معاون آزادراه های شرکت توسعه زیربنا های 
حمل و نقل کشــور در عین حال با اشاره 
به تنوع بالای شــرکت های راه سازی در 
داخل کشور خاطر نشــان کرد: ما نه تنها 
در حوزه ســاخت و اجرا کمبود و مشکلی 
نداریــم، در بخش شــرکت ها نیز از تنوع 
بالایی برخورداریم، اما برای سرمایه گذاری 
باید ساختار ها را اصلاح کنیم و پیش ببریم.

معاون آزادراه های شرکت توسعه زیربناهای حمل و نقل تاکید کرد:

کسب درآمد کلان با ساخت کریدور آزادراهی

اخبار

عرضه در بورس، قیمت سیمان را به واقعیت نزدیک کرد

مدیرکل صنایع خودرو و نیرومحرکه وزارت صنعت:

محدودیت فعالیت خودروسازانی که در زمان تحریم ما را تنها گذاشتند

وزیر راه و شهرسازی :

سامانه طرح اقدام ملی مسکن در حال بازیابی مجدد است

 مدیرکل صنایع خودرو و نیرومحرکه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: آن دسته از خودروسازان خارجی 
که در زمان تحریم ها ما را تنها گذاشتند، نمی توانند به 

شکل سابق در کشورمان فعالیت داشته باشد.
»ســهیل معمارباشــی« روز شــنبه در گفت وگو با 
خبرنــگار اقتصادی ایرنــا افزود: اکنــون هرچند به 
صورت غیرمســتقیم تماس های بین خودروسازان و 
قطعه ســازان خارجی با فعالان این صنایع در داخل 
برقرار شــده، اما هنوز ارتباط مستقیمی گرفته نشده 

است.
وی بیان داشت: با توجه به شرایط مذاکره های برجامی 
و همچنین مشخص شــدن نتیجه انتخابات ریاست 
جمهوری، همه منتظرند تا ببیننــد در آینده نزدیک 

شرایط به چه شکل به پیش می رود.
این مســوول تصریح کرد: از ســوی وزارت صنعت 
محدودیتی برای همــکاری با خارجی ها وجود ندارد، 
اما به طور حتم آن دســته از شرکت هایی که در زمان 
تحریم ها ما را تنها گذاشــتند یا شرکت هایی که به 

تعهدات خود در قبال مشــتریان ایرانی عمل نکردند 
و حتی مشــتریان را در تامین قطعات دچار مشــکل 
کردند، نمی توانند به شکل سابق در کشورمان فعالیت 

داشته باشد.
وی درخصــوص نگرانی قطعه ســازان از گشــایش 
درهای کشــور به ســوی واردات با برداشــته شدن 

احتمالی تحریم ها، گفت: قطعه سازان در دوره سخت 
تحریم ها یاری گر کشــور بودند، امــروز نیز با وجود 
اینکه مطالبات شان با تاخیر زیادی پرداخت می شود، 
همچنان در شرایط ســخت پای کار هستند و حتی 
سرمایه گذاری هایی در حوزه ساخت داخل انجام دادند.

معمارباشی تصریح کرد: به طور حتم وزارت صنعت به 

حمایت لازم از قطعه ســازان خواهد پرداخت، اما باید 
رویکردشان به سمت تولید رقابتی باشد.

مدیرکل صنایع خودرو و نیرومحرکه وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت ادامه داد: قطعه ســازان باید بتوانند 
پس از مدتی در زنجیره تامین خودروســازان خارجی 
قرار گرفته یا محصولاتشان را به بازارهای صادراتی 

شرکت های خودروساز بفرستند.
به گزارش ایرنا، کارشناسان معتقدند: اسناد بالادستی 
بایــد در صنعت خودرو تعیین کننده تصمیم ها و حتی 
مشارکت های خارجی باشــد، زیرا به طور حتم منافع 
ملی و منافع خودروسازان و قطعه سازان در آن لحاظ 
می شود و در این صورت دیگر فرقی نمی کند با کدام 

کشور به همکاری بپردازیم.
این اسناد بالادستی با عوض شدن دولت ها و مدیران 
صنعتی دچار تغییر نخواهند شد، بلکه فصل الخطاب 
همه همکاری ها خواهد بود. شــنیده ها حاکی است 
مذاکره ها با همه طرف های خارجی  از جمله چینی ها 

و اروپایی ها در جریان است.

وزیر راه و شهرســازی گفت: سامانه طرح اقدام ملی 
مســکن در حال بازیابی و نوســازی است و کسی 

مشکل ثبت نام مجدد نخواهد داشت.
بــه گزارش خبرنگار مهر، محمد اســلامی وزیر راه 
و شهرسازی در حاشیه مراســم امضای تفاهم نامه 
همکاری وزارت راه و ارشــاد بــرای تأمین ۱۰ هزار 
واحد مســکونی اصحاب فرهنــگ و هنر در جمع 
خبرنگاران امضای تفاهم نامه تأمین مسکن اصحاب 
فرهنگ و هنر را یکی از اقداماتی دانست که وزارت 
راه و شهرسازی از سال گذشته پا به پای طرح اقدام 
ملی مســکن پیگیری می کرد، دانست و اظهار کرد: 
وزارت راه و شهرسازی در این مدت تفاهم نامه های 
متعددی با دســتگاه های اجرایی برای تأمین مسکن 
کارکنان آن دستگاه ها به امضا رسانده و امروز نیز با 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای تأمین مسکن 
اصحاب فرهنگ و هنر به امضا رســاند مقدمات این 
کار فراهم شــده اســت.وی تأکید کرد: نکته حائز 
اهمیت این اســت که طرح اقدام ملی مســکن دو 
وجــه دارد؛ یکی ثبت نام عمومی از طریق ســامانه 
طرح اقدام ملی مســکن که پروژه های آن در دست 
اجراســت و دیگری از طریق امضــای تفاهم نامه 
با دســتگاه های اجرایی اســت. در این تفاهم نامه، 
دستگاه های طرف قرارداد، آورده های نقدی یا زمین 
هم دارند که البته وزارت ارشاد زمین در اختیار ندارد؛ 
لذا این تفاهم نامــه را تحت فرمت طرح اقدام ملی 

مسکن پذیرش کردیم که به زودی پیامک برای این 
۱۰ هزار نفر ارسال خواهد شد.

وزیر راه و شهرســازی خاطرنشــان کرد: مشمولان 
ایــن ۱۰ هزار واحد در پروژه هــای طرح اقدام ملی 
مســکن جانمایی خواهند شــد. این روند ادامه دارد 
و لیســت های اولویتــی بعدی نیز بــه وزارت راه و 

شهرسازی از سوی وزارت ارشاد ارسال می شود.
اســلامی بیان کرد: تنظیمات اجرایی این ۱۰ هزار 
واحد کاملًا نهایی و جانمایی ها انجام شــده اســت؛ 
هیچ نگرانی از این بابت نداریم؛ امیدواریم لیست های 

بعدی که به ما داده می شود سریع تر پوشش دهیم.
وی درباره ســامانه طرح اقدام ملی مسکن که موقتاً 
از دسترس خارج شده، تصریح کرد: در حال بازیابی 

مجدد و نوســازی اســت؛ آنهایی که ثبت نام کرده 
اند، اطلاعاتشــان موجود است و کسی مشکل ثبت 
نام مجدد نخواهد داشــت.در ادامه نیز ســید عباس 
صالحی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی گفت: یک 
سالی اســت که موضوع مسکن اصحاب فرهنگ و 
هنر مطرح است؛ ما چند صد هزار نفر در حوزه تحت 
پوشش اهل هنر و رسانه را در ایران داریم در آذر 9۷ 
فقط 3۰۰ هزار نفر فارغ التحصیل رشته های هنر از 

دانشگاه ها داشتیم.
وی به تعداد بالای دانشــجویان ارتباطات و رسانه 
اشاره و تصریح کرد: فعالان این عرصه جامعه بسیار 
بزرگی اســت و اگر می خواستیم همه آنها را در این 
تفاهم نامه می آوردیم، شاید برای شروع مناسب نبود 

و ســنگ بزرگ هم گاهی نشــانه نزدن است. بعضاً 
برخی اهالی فرهنگ و هنر تعاونی مســکن داشتند 
که مشــکلاتی داشتند؛ ۸۰ هزار نفر در صندوق هنر 
دارای پرونده هســتند که از این ۸۰ هزار نفر، وزارت 
راه و شهرسازی ۵۵ هزار نفر را واجد شرایط دانست.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی افزود: در مرحله اول 
قرار شــد ۱۰ هزار نفر از ایــن ۵۵ هزار نفری که در 
صندوق هنر واجد شــرایط خانه دار شدن تشخیص 
داده شــدند، بــه عنــوان اولویت بــه وزارت راه و 

شهرسازی معرفی شدند.
وی یادآور شــد: این تفاهم نامه برای آینده در حال 
اجراســت، لذا اسامی ۱۰ هزار نفری که واجد شرایط 
هستند، احصا شــده اســت. به زودی گروه دوم از 
این ۵۵ هزار نفر به وزارت راه و شهرســازی معرفی 
خواهند شــد؛ در مراحل بعدی سراغ مجموعه های 
دیگر می رویم؛ یک مســیر اجرایــی برای خودمان 
طراحی کــرده ایم؛ امیدواریم در ســال اول اجرای 
طــرح، از ۵۵ هزار نفر عبور کنیم و ســراغ ســایر 

اصحاب فرهنگ و هنر برویم.
صالحی اعتبارات وزارت ارشــاد را محدود دانست و 
گفــت: اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای هم 
محدود اســت و باید بتوانیــم ظرفیت های خودمان 
را به ظرفیت ها وزارت راه و شهرســازی پیوند بزنیم 
و بتوانیم با این وزارت خانه برای مســکن اصحاب 

فرهنگ و هنر هم افزایی کنیم.

 معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
با عرضه بیش از ۷۰۰ هزار تن سیمان در بورس در آخرین 
روز کاری هفته گذشــته )چهارشنبه(، متوسط قیمت ۲9 
هزار و ۵۰۰ تومانی برای هر کیسه سیمان تعیین شد که به 

واقعیت، بسیار نزدیک است.
»سعید زرندی«  )شنبه( در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا افزود: اگر تامین برق صنایع ســیمانی به روال عادی 
بازگردد، ذخایر کلینکر زیادی در این شرکت ها وجود دارد 
که می تواند تبدیل به ســیمان شده و به کاهش بیش از 

پیش قیمت ها بیانجامد.
وی اظهار داشت: اکنون منتظریم تا وزارت نیرو شرایط را 
برای ادامه کار واحدهای سیمانی و فولادی تسهیل کند.

این مســوول بیان داشت: در ابتدا مقرر بود این دو صنعت 
به مــدت دو هفته با محدودیت هــای تامین برق مواجه 
باشند، اما به دلیل شرایط اضطراری این مساله تمدید شد 
و احتمالا تا پایان هفته محدودیت ها ادامه خواهد داشت.
زرندی خاطرنشان کرد: با این حال مقرر شده تامین برق به 
میزان ۷۰ درصد در شب و 3۰ درصد در روز برای واحدهای 
سیمانی لحاظ شــود و به همین منظور شرکت هایی که 
روز چهارشــنبه محصول خود را در بورس عرضه کردند 
در اولویت قرار گرفتند که شــامل 36 شــرکت است.وی 
ادامه داد: به این ترتیب در شرایط مساوی، شرکت هایی که 
عرضه ســیمان تولیدی خود در بورس را به صورت کامل 
انجام دادند در اولویت تامین برق با فرمولی که عنوان شد 

قرار خواهند گرفت.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت یادآور 
شــد: روز چهارشنبه هفته گذشــته ۷۰۰ هزار تن سیمان 
توسط شــرکت های یاد شــده در بورس عرضه شد که 
متوسط قیمت هر پاکت سیمان ۲9 هزار و ۵۰۰ تومان بود. 
به این ترتیب هم از ظرفیت بورس استفاده و هم قیمت ها 
به واقعیت نزدیک شــد.به گزارش ایرنا، هفته گذشــته 
»اســدالله کشــاورز« معاون امور معدن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: با خنک تر شــدن 
هوا و کاهش مصرف برق و قول مساعد مسوولان وزارت 
نیرو در تامین برق برای صنعت سیمان، تولید کارخانجات 

افزایش و قیمت ها در بازار کاهش خواهد یافت.
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شهرستان اخبار

خبر

 با حضور استاندار گلستان
 صورت گرفت

رونمایی از اتوبوس های 
بازسازی شده شهرداری 

گرگان 

گرگان-میلادزواریی-خبرنگارمملکت:
همزمان با فرا رسیدن عید سعید غدیر در مراسمی با حضور 
دکتر حق شناس استاندار گلستان، دکتر دادبود شهردار و 
جمعی از مسئولان شهری، از ۳ دستگاه اتوبوس بازسازی 
شده جهت استفاده در حمل و نقل عمومی گرگان رونمایی 

شد.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی روابط عمومی شهرداری 
گرگان، این بازسازی با هزینه ای بالغ بر ۲۰ میلیارد ریال 

توسط شهرداری گرگان انجام شد.
همچنین همزمان با این رونمایی عملیات بازســازی ۲۰ 
دستگاه اتوبوس فرسوده نیز آغاز شد که تا پایان سال به 

بهره برداری خواهد رسید.
مهدی کمال غریبی رئیس سازمان حمل و نقل شهرداری 
گرگان در حاشیه این مراسم از قابلیت این اتوبوس ها به 
منظور استفاده معلولین خبر داد و گفت: این اتوبوس ها 

دارای بالابر بوده که ویژه تردد معلولین است.
وی افزود: یکی از مهمترین مواردی که باید همه ما در نظر 
داشته باشیم این است که به این باور برسیم که افراد دارای 
معلولیت نیز جزوی از جامعه اند و باید مانند همه از امکانات 

برابر و یکسان برخوردار باشند.
به گفته کمال غریبی، مدیریت شهری گرگان خصوصا 
ســازمان حمل و نقل،خدمت رسانی به این قشر عزیز را 

همیشه مدنظر داشته است.

رئیس اداره مشارکت های آموزش 
و پرورش مازندران 

توسعه مدارس غیر دولتی 
نیازمند نظارت و پایش 

مستمر است
 

ساری –امیری فر-خبرنگارمملکت:
رئیس اداره مشــارکت های آموزش و پرورش مازندران 
گفت: توسعه مدارس غیر دولتی نیازمند نظارت و پایش 

مستمر است.
به گزارش اداره اطلاع رســانی و روابط عمومی آموزش 
و پرورش مازندران؛ »رضا درخور«، در حاشــیه اجلاس 
سراســری مدیران و روســای آموزش و پرورش کشور، 
توسعه مدارس غیر دولتی و ارتقا فعالیت های آموزشی و 
پرورشی در این مدارس را نیازمند نظارت و پایش مستمر، 

منسجم و هدفمند می باشد. 
وی افزود: ما موظف هستیم که کیفیت مدارس غیردولتی 
را ارتقا دهیم و دسترسی عادلانه همه دانش آموزان را به 

آموزش باکیفیت تامین کنیم . 
رئیس اداره مشــارکت های آموزش و پرورش مازندران 
گفت: این امر با بهره گیری از نظرات کارشناسانه مدیران 
موفق و توانمند مدارس غیردولتی استان در نشست های 
تخصصی و با نظارت و پایش بر فعالیتهای این مدارس در 

طول سال تحصیلی محقق خواهد شد.

6 سایت جدید تلفن همراه 
در استان مرکزی نصب و راه 

اندازی شد
اراک-یاحقی-خبرنگارمملکت:

مدیر مخابرات منطقه مرکزی از احداث شش سایت جدید 
تلفن همراه در استان مرکزی خبرداد .

به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه مرکزی 
مهندس لطفی با اشاره به اینکه سایت های احداث شده 
در شهر های ســاوه ، آشتیان ،محلات ودلیجان  نصب 
وراه اندازی شــده اند بیان کرد: در راستای ارائه خدمات و 
بهره مندی مشتریان از تکنولوژی های مبتنی بر اینترنت 
تلفن همراه و افزایش پوشــش آنتن دهی تلفن همراه ، 
مبلــغ 1۲۰ میلیارد ریال برای ایجاد ســایت های جدید 
سرمایه گذاری شده است .                                                                                                       
مدیر مخابرات منطقه مرکزی اظهار داشت: این طرح ها 
در قالب فاز هشــت توسعه همراه اول ودر شرایط دشوار 
تحریم نصب وراه اندازی شــده اند کــه از این تعداد ۳ 
سایت درشهر ساوه  و۳ سایت دیگر در شهرهای آشتیان 
، محلات ودلیجان ایجاد شده است و ساکنین این مناطق 
از این پس می توانند با سرعت دسترسی بالاتر وافزایش 

کیفیت، خدمات مخابراتی همراه اول را دریافت نمایند .
مهندس لطفی در ادامه افزود :  تمام سعی وتلاش ما بر 
این است که با ارتقا و افزایش کیفیت شبکه ارتباطات سیار 
در اســتان خدمات و سرویس های مخابراتی را همگام با 

رشد تکنولوژی  به مشتریان ارائه دهیم .

 مدیرکل آموزش فنی  و حرفه ای 
استان 

تعهد آموزش مهارتی  
کرمانشاه  در سال جاری بیش 

از 5 میلیون نفرساعت است

 

کرمانشــاه-فریده محمدی-خبرنگارمملکت :مدیرکل 
آموزش فنی  و حرفه ای استان کرمانشاه گفت: برای سال 
جاری تعهد آموزش پنج میلیون و 1۳۵هزار نفرساعت را 
داده ایم ولی باتوجه به تعطیلی کارگاه ها به دلیل شــیوع 
کرونا عملا احساس می کنیم شاید این هدف محقق نشود 

با این وجود از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم.
 »یاور محمدی« نشست خبری که به صورت مجازی 
برگزار شــد، با بیان اینکه برنامه هــای این ارگان برای 
ســال جاری اندکی با سال گذشته تفاوت دارد، افزود: در 
سه ماهی که با وضعیت نارنجی و قرمز کرونایی مواجه 
هستیم کارگاه های ما نیز با تعطیلی مواجه شده ولی روند 
سال گذشته را ادامه داده ایم تا بتوانیم نیازهای مهارتی را 

در سطح استان پوشش بدهیم.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان کرمانشاه با بیان 
اینکه راه اندازی مراکز آموزش مهارتی در سطح صنایع 
تولیدی استان امسال به صورت جدی تر دنبال می شود، 
افزود: ۲۹واحد صنعتی برای این منظور در ســال جاری 
هدفگذاری شده است تا بتوانیم مراکز آموزش مهارتی آن 
را راه اندازی کنیم چنانچه امروز یکی از همین مراکز در 

صنایع شیمیایی بیستون در روانسر راه اندازی شد.
محمدی از راه اندازی مراکز کسب و کار به عنوان هدف 
دیگر یاد کرد و اظهار داشت: آموزش منجر به اشتغال و 
تولید در این مراکز دنبال می شــود و  در مرکز صحنه ۲ 
کارگاه مهارتی کسب و کار و یک مرکز در مرکز مهارت 
های کرمانشاه راه اندازی شد و درصدد هستیم تا پایان 
سال چندین مرکز دیگر برای این منظور راه اندازی کنیم.

این مسوول به تفاهم نامه ای با وزارت نفت اشاره کرد و 
گفت: بحث تامین نیروی انسانی واحدهای پتروشیمی و و 
احدهای تولید نفت و گاز استان در مناطقی همانند اسلام 
آباد روانسر، اورامانات، کنگاور هرسین، سنقر و در دستور 
کار قرار گرفته است تا در صورت راه اندازی از نیروهای 
بومی اســتفاده شود مصوبات لازم برای این منظور اخذ 
شده اســت که در این صورت دوهزار و ۵۰۰ نفر از افراد 

متقاضی آموزش های لازم را خواهند دید.
وی اضافــه کرد: با توجه به ظرفیت قــوی که در اتاق 
اصنــاف، اتاق بازرگانی و واحدهــای تولیدی وجود دارد 
بخش قابل توجهی از افراد جویای کار را می خواهیم از 

طریق همین واحدها آموزش دهیم.
محمدی با بیان اینکه به دلیل شیوع کرونا سال گذشته 
و امسال با کاهش حضور در آموزشگاه ها مواجه بودیم و 
بسیاری از این آموزشگاه ها تعطیل شده اند، افزود: در سال 
گذشته و جاری اتفاق مهمی افتاد که صدور مجوز برای 
افراد متقاضی تاسیس آموزشگاه ها به تعداد قابل توجهی 
بود و اکنون بازرســی های قانونی در حال انجام است و 

اکثرا با تایید مواجه شده اند.
1۸مرکز مهارتی در سطح استان فعال هستند

وی با بیان اینکه ۲۴۵واحد آموزشگاهی آزاد استان مجوز 
فعالیت دارند، افزود: اکنون با قرمز شدن چهار شهرستان 
برخی از آنان دیگر حق فعالیت نخواهند داشت و 1۸مرکز 
مهارتی در ســطح استان فعال هســتند که متناسب با 
وضعیت کرونا فعالیت می کنند، با این وجود تا جایی که 
ستاد کرونا اجازه دهد با تمام ظرفیت تلاش خواهیم کرد 
و بخش قابل توجهی از آموزش های مجازی از طریق 

سایت فنی حرفه ای استان ارائه می شود.
آموزش مهارت از طریق مجازی سختی هایی دارد

این مسوول اضافه کرد، با توجه به اینکه استان کرمانشاه 
در سال گذشته با رنگبندی های متفاوت کرونایی مواجه 
می شد تنها توانستیم سه ماه آموزش فعال و رسمی در 
کارگاه ها برگزار کنیم و مجبور شدیم به روش های دیگر 
آموزشی روی بیاوریم که آموزش در فضای مجازی نمونه 

ای از آن بود.

 تقدیر صنف بارفروشان
 و کسبه میدان میوه و تره باراز 

شهردار اراک
اراک-یاحقی-خبرنگارمملکت

، رئیس اتحادبه صنف بار فروشان، اعضای هیئت 
مدیره و کســبه میدان میوه و تــره بار اراک، طی 
پیامی از اقدام ارزشــمند شهردار اراک در دو بانده 
نمودن، تعریض و آســفالت جاده تره بار، تقدیر و 

تشکر نمودند.
در متن این پیام آمده اســت: خداوند را شاکریم که 
با تدبیر و حمایت، اقدامات مسئولانه و تلاش های 
ارزنــده جنابعالی و همکاران مجموعه شــهرداری 
اراک، طرح بر زمین مانده ســاماندهی، بهسازی و 
آسفالت بلوار منتهی به میدان میوه و تره بار جدید 
اراک به انجام رســید و علاوه بر تسهیل در تردد و 
رفع مشکلات موجود در این معبر، اقدامی ارزشمند 
در راســتای صیانت از جان  و مــال مردم که در 
تصادفــات مکرر و پی در پــی رانندگی در معرض 
خطر قرار میگرفت، بعمــل آمد. بی درنگ عرصه 
مدیریت شهری یکی از شایسته ترین عرصه های 
خدمات رسانی به مردم و از ارگان های تاثیرگذار بر 
عمران و آبادانی شهر و صیانت از حقوق شهروندی 

است.
لــذا بر خود لازم میدانیم که از اقدامات ارزشــمند 
حضرتعالــی در ســاماندهی، تعریض، بهســازی 
و آســفالت بلــوار میدان میوه و تره بــار اراک که 
رضایــت خالق و مخلوق را به دنبال دارد، خالصانه 
و خاضعانه تقدیر و تشــکر نماییم و مزید توفیقات 
حضرتعالــی را در خدمت به مــردم و نظام مقدس 

جمهوری اسلامی، از خداوند منان خواستاریم.

عالیخانــی- -احســان  اصفهــان 
خبرنگارمملکــت : معــاون بهره بــرداری 
ذوب آهــن اصفهــان با بیــان اینکه تولید 
میلگــرد ۵۰ موجــب کاهــش واردات و 
جلوگیــری از خروج ارز از کشــور شــده 
اســت، گفت: قرار است تولید میلگرد سایز 
۳۰ براســاس درخواست و نیاز مشتریان در 

برنامه ذوب آهن قرار گیرد.
مهرداد تولائیان در خصوص اضافه شدن و 
 ۷۰CR۲ تولید محصــول میلگرد ۵۰ مارک

بــه محصولات ذوب آهــن، اظهار کرد: با 
توجه به اســتراتژی ذوب آهن در راستای 
تولید محصولات با ارزش افزوده بالا و نیاز 
مشتریان، نسبت به تولید این محصول کار 

کردیم.
وی با بیان اینکه محصولات ۷۰CR۲ پیش 
از این بــرای صنایع مس تولید می شــد، 
گفت: پیشتر میلگرد ســایز ۶۰ و ۸۰  این 
محصول را تولید می کردیم و صنایع مس 
عــدد قابل توجهــی از آن را از ذوب آهن 

اصفهان خریداری می کردند.
با  اصفهان  بهره بــرداری ذوب آهن  معاون 
اشــاره به اینکه صنایع مس نیازهای جدید 
خود را به ذوب آهن اعلام کرد وف در حال 
حاضر میلگرد ســایز ۵۰ تولید شده است، 
تاکید کرد: قرار اســت تولید میلگرد سایز 
۳۰ براســاس درخواست و نیاز مشتریان در 

برنامه ذوب آهن قرار گیرد.
وی گفت: تولید این محصولات در راستای 
اســتراتژی ذوب آهن است و طبیعی است 

که باید اهداف خــرد و ریز باید با یکدیگر 
جمع شــوند تا در نهایت تولید محصولات 
بــا ارزش افزوده بالا موجب ســودآوری و 

افزایش ارزش سهام شود.
تولائیان تاکید کرد: با بررسی های موجود 
و اعلام نیاز صنایع مس ذوب آهن بر  تولید 

این میلگرد سرمایه گذاری کرده است.
وی با اشاره به اینکه این میلگرد در کارگاه 
نورد ۵۰۰ ذوب آهن تولید می شود، اظهار 
کرد: در حال حاضر ذوب آهن براساس نیاز 

مشــتری اقدام به تولیــد میلگرد ۵۰ کرده 
است و مشــتری در طول سال محصولات 
مــورد نیاز خــود را هر ماهه و یا ســه ماه 

سفارش می دهد.
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان تاکید 
کرد: با توجه به اینکه پیش بینی می شــود 
این درخواست از سوی صنایع مس در طول 
سال تداوم داشته باشــد، تولید میلگرد ۵۰ 
در ســبد محصولات ذوب آهن قرار گرفته 

است.

معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان مطرح کرد

کاهش واردات و جلوگیری از خروج ارز با تولید میلگرد ۵۰

اخبار

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگارمملکت : 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب از تزریق ۲۰ 
مگاوات برق توسط شرکت پتروشیمی ایلام به شبکه 
برق غرب کشور در روزهای حساس کنونی خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شــرکت بــرق منطقه ای 
غــرب، مهنــدس »علی اســدی« گفت: شــرکت 
پتروشــیمی ایــلام یکی از مشــترکین صنعتی این 
شــرکت اســت که با اقدامات خود همکاری مؤثر و 

ارزشمندی با برق غرب دارد.
وی افزود: شرکت پتروشیمی ایلام با تولید و تزریق 

بــرق به صورت لحظه ای و به میزان ۲۰ مگاوات در 
ســال جاری، کمک شایانی به شــبکه غرب کشور 

کرده است.
اســدی خاطرنشــان ســاخت: شــرکت  مهندس 
پتروشیمی ایلام در سال گذشته نیز بیش از ۳1 هزار 
مگاوات ســاعت انرژی تولید و به شــبکه برق غرب 

تزریق کرد.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای غــرب در پایان 
گفت: بــا توجه به محدودیت هــای تولید و افزایش 
مصرف برق و در راســتای ارائه برق مطمئن و پایدار 

به مشــترکین منطقه، شــرکت پتروشیمی ایلام ۲۰ 
مگاوات برق به شــبکه غرب کشــور تزریق کرده و 
اینجانب به نوبه خود از مجموعه مدیریت و پرســنل 

محترم آن شرکت قدردانی می کنم.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای غــرب از تزریق 
۲۰ مگاوات برق توســط شرکت پتروشیمی ایلام به 
شبکه برق غرب کشــور در روزهای حساس کنونی 
خبر دادو افزود: شــرکت پتروشــیمی ایلام یکی از 
مشترکین صنعتی این شــرکت است که با اقدامات 

خود همکاری مؤثر و ارزشمندی با برق غرب دارد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای کرمانشاه  خبر داد

تزریق ۲۰ مگاوات برق توسط شرکت پتروشیمی ایلام به شبکه برق غرب کشور

خبر

پایان ریل گذاری خط آهن خاش 
زاهدان با ریل ذوب آهن 

اصفهان -احسان عالیخانی-خبرنگارمملکت :
مدیر پروژه راه آهن چابهار- زاهــدان از اعلام اتمام ریل گذاری خط آهن خاش-زاهدان همزمان با 
فرا رســیدن عید غدیر خم در ۷ مرداد خبر داد و گفت: تمام ریل مورد نیاز این پروژه، ریل ملی و از 

تولیدات کارخانه ذوب آهن اصفهان تامین شده است.
حمید خیرخواه با اشــاره به اینکه طول راه آهن چابهار-زاهدان ۶۳۵ کیلومتر اســت، اظهار کرد: این 
پروژه بندر شــهید بهشتی چابهار را به شهر زاهدان متصل می کند که با احتساب خطوط ایستگاهی 

طول ریل گذاری ۷۶۰ کیلومتر خواهد بود.
وی بــا بیان این که راه آهن چابهار-زاهدان به هشــت قطعه نامگذاری شــده اما در عمل ۹ قطعه 
اجرایــی دارد، افزود: قطعه ۶ دو قطعه ۶ الف و ۶ ب اســت. قطعه یــک از چابهار آغاز و در قطعه 
۸ به شــهر زاهدان ختم می شــود.وی با اشــاره به این کــه راه آهن چابهار-زاهدان از شــهرهای 
نیکشــهر، ایرانشــهر و خاش عبــوری می کند، گفت:  بر اســاس برنامه ریزی صــورت گرفته فردا 
 همزمان با فرا رســیدن عید غدیر خم پایان ریل گذاری مســیر زاهدان-خاش به طول 1۵۵ کیلومتر
 اعلام می شــود. مدیر پروژه راه آهن چابهار- زاهدان تصریــح کرد: به این ترتیب یک چهارم کل 
پروژه چابهار-زاهدان ریل گذاری می شــود و پس از آن با انجام کارهای مربوطه حداکثر تا چهار ماه 
آینده این مسیر ریلی به بهره برداری می رسخیرخواه با اشاره به اینکه تاکنون برای خط آهن زاهدان-
خاش حدود 1۶۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است، گفت: تمام ریل مورد نیاز این پروژه، ریل ملی و 

از تولیدات کارخانه ذوب آهن اصفهان تامین شده است.
وی یــادآور شــد: برای اتصــال ریلی زاهدان بــه خاش ۲۰ هزار تن ریل ملی اســتفاده شــده و 
 برنامه قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء این اســت کــه برای ریل گذاری کل مســیر از تولید داخل

 استفاده کند.

شهردار کرج

 کرج دومین تولیدکننده گیاهان گلخانه ای 
کشور است

البرز-حیدری-خبرنگارمملکت :
شهردار کرج گفت: کرج بعد از شهرستان محلات بیشترین میزان 
تولید گل و گیاهان گلخانه ای کشــور را بــه خود اختصاص داده 

است.
علی کمالی زاده در مراســم افتتاح بازار صدف، اولین بازار دائمی 
گل و گیاه کرج، اظهار کرد: سازمان ساماندهی مشاغل شهری و 
فرآورده های کشاورزی یکی از سازمان های فعال شهرداری کرج 

در حوزه اقتصاد شهری است.
وی با اشاره به اینکه ساماندهی مشاغل و کسب وکارهای شهری 
از مهم ترین وظایف این ســازمان اســت، افزود: امروزه به واسطه 

رشد روزافزون صنعت  IT و دیجیتال، کسب وکارها با سرعت زیادی در حال تغییر هستند.
شهردار کرج توضیح داد: فضای دیجیتال و مجازی امکان دسترسی آسان مصرف کننده به کالاهای موردنیاز را با سرعت و کیفیت قابل 

قبولی فراهم کرده و مدیریت شهری کرج هم از این بستر برای ارائه خدمات بهتر به شهروندان استفاده می کند.
کمالی زاده در ادامه با اشاره به ظرفیت کرج در تولید گل و گیاه ادامه داد: کرج بعد از شهرستان محلات استان مرکزی بیشترین میزان 

تولید گل و گیاهان گلخانه ای کشور را به خود اختصاص داده و از این طریق درآمدزایی مناسبی هم دارد.
وی تأکید کرد: با افتتاح بازار دائمی گل و گیاه صدف، فروشــندگان و تولیدکنندگان گل دیگر نیاز ندارند برای خرید به بازار گل شــهید 
بابایی مراجعه و می توانند گل و گیاه موردنیاز خود را مســتقیم از این بازار تهیه کنند که این کار هم به نفع عرضه کننده و هم خریدار 

است.
شهردار کرج با اشاره به ظرفیت های این بازار ۳۰ غرفه ای، گفت: با افتتاح این مجموعه شاهد افزایش کیفیت گل و گیاهان تولیدشده، 

کاهش قیمت نهایی فروش آن ها و افزایش مصرف گل و گیاه در منازل شهروندان کرجی خواهیم بود.

 ساری –امیری فر-خبرنگارمملکت:
با انجام عملیات شبکه گذاری در چهار ماهه اول سال 
1۴۰۰، بالغ بر 1۲1 کیلومتر به مجموع خطوط شــبکه 

تغذیه و توزیع گاز در مازندران افزوده شده است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان مازندران، 
»مقدم بیگلریان« در جلســه کنترل پروژه با اشاره به 
اجرای حدود 1۲1 کیلومتر شــبکه گاز در استان اظهار 
داشت: ۸۰ درصد از مجموع عملیات شبکه گذاری گاز 

در امســال متعلق به مناطق روستایی استان است که 
نشان از توجه ویژه شرکت ملی گاز به برخورداری همه 

نقاط استان از نعمت گاز طبیعی دارد.
وی افزود: هــم اکنون مجموع طول شــبکه تغذیه و 
توزیع گاز در اســتان به بیش از ۲1 هزار و ۳۰ کیلومتر 

افزایش یافته است.
بیگلریــان همچنیــن از نصب بالغ بــر ۶ هزار و ۶۵۰ 
انشــعاب جدید گاز در چهار ماهه اول ســال خبر داد و 

گفت: این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۰ 
درصد افزایش داشته است.

سرپرست شــرکت گاز اســتان مازندران بیان کرد: با 
اجرای ایــن عملیات در چهار ماهه اول ســال جاری، 
تعداد علمک های گاز در سطح استان به بیش از ۸۲۰ 

هزار انشعاب رسیده است.
وی گفت: بــا اجرای عملیات شــبکه گذاری و نصب 
انشــعابات گاز در چهار ماهه امســال، 1۰ هزار و ۶۷۰ 

مشترک جدید به جمع مصرف کنندگان گاز طبیعی در 
مازندران افزوده شده است.

بیگلریان در خاتمه ضمن تشــکر از همکاران پرتلاش 
شــرکت گاز اســتان، از همه مصرف کننــدگان گاز 
طبیعــی بویــژه مشــترکین جدید درخواســت کرد تا 
ضمن بررســی مســتمر تجهیزات گاز و اســتفاده از 
 وسایل گازسوز اســتاندارد، نکات ایمنی گاز طبیعی را

 رعایت کنند.

اجرای بیش از  121 کیلومتر شبکه گاز در مازندران

سمنان -خبرنگارمملکت  : سرهنگ »محمد حسن سلامی« 
گفت: عملیات مرصاد تداعی ارزش ها و ایثارگری ملت ایران 
بود، یکی از موفق ترین عملیات های دوران دفاع مقدس که 
با الطاف خاصه خداوندی نابودی سازمان نظامی منافقین را 
به همراه داشــت و پرونده هشت سال دفاع مقدس در بعد 

سخت افزاری آن را با شکست منافقان بست.
سرهنگ »محمد حسن سلامی« مدیر کل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان سمنان  در چهارمین جشنواره 
استانی »ترنم فتح« ویژه یگان های موزیک نیروهای مسلح 
همزمان با سالروز عملیات مرصاد در جمع گروههای موزیک 
نیروهای مســلح استان  اظهار داشت: دوران پرافتخار دفاع 
مقدس برگهای زرینی در خود دارد که در تاریخ ماندگار شده 
و از آنها به عنوان اوج مقاومت و ایثار رزمندگان اسلامی در 

سالهای حماسه و خون یاد می شود.
وی با بیان  این که ســنگین ترین تلفات منافقین در طول 
هشت سال  دفاع مقدس در عملیات مرصاد رخ داد، افزود: 
یکی از شــاخص ترین عملیات هــای دفاع مقدس که در 
پاسخ  به عملیات »فروغ جاویدان« منافقین پس از پذیرش  
قطعنامه ۵۹۸ از سوی نظام مقدس جمهوری اسلامی اتفاق 
افتاد، عملیات مرصاد بود که در واقع رزمندگان اســلام به 
کانون فتنه منافقین حمله کردند و باعث نابودی دشمن شدند.

سلامی گفت: عملیات مرصاد تداعی ارزش ها و ایثارگری 
ملت ایران بود، یکی از موفق ترین عملیات های دوران دفاع 
مقدس که با الطاف خاصه خداوندی نابودی سازمان نظامی 

منافقین را به همراه داشت و پرونده هشت سال دفاع مقدس 
در بعد سخت افزاری آن را با شکست منافقان بست.

مدیر کل حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس استان 
سمنان  با بیان این که اولین نیروهای سازماندهی شده که 
منافقین را در تنگه مرصاد زمینگیر کردند، رزمندگان استان 
سمنان بودند افزود: در سوم مرداد 1۳۶۷، نیرو های منافقین از 
محور سرپل ذهاب وارد ایران شدند ، اما دلاور مردان استان 
سمنان، تیپ قائم استان سمنان با ابلاغ ماموریت از طرف 
قرارگاه در ســوم مردادماه ســال 1۳۶۷ با سازمان رزم خود 
شامل چهار گردان توانست حرکت اولیه منافقین که به سوی 

کرمانشاه در حرکت بودند را سد و دشمن را زمین گیر کند

 مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس سمنان 

عملیات مرصاد تداعی ارزش ها و ایثارگری 
ملت ایران بود

سمنان -خبرنگارمملکت  :سید حسین شاهچراغ مدیرکل 
آموزش فنی و حرفه ای استان سمنان روز سه شنبه در نشست 
خبری به مناسبت هفته ملی مهارت در سالن کنفرانس اداره 
کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان سمنان توسعه مراکز 
جوارکارگاهــی و بین کارگاهی کنــار صنایع و بنگاه های 
اقتصادی اســتان را از برنامه های سال1۴۰۰ دانست و ابراز 
داشت: به منظور توسعه مراکز جوارکارگاهی و بین کارگاهی 
در اســتان سمنان، نیاز به مشارکت بنگاه های اقتصادی به 
ویژه در شهرستان گرمسار به عنوان قطب صنعتی استان 

است.
وی افزود: بیش از ۵۰ درصد از دوره های برگزار شــده سال 
گذشته استان سمنان ســفارش محور بود و این استان از 
 نظر پرداختن به آموزش ســفارش محور رتبه اول کشــور
 را دارد.مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان سمنان گفت: 
آموزش مهارت محور در راستای جذب کارآموزان به بازار کار 
تاثیر بیشتری دارد و باید به آموزش سفارش محور بیشتر از 

تقاضا محور )متناسب با نیاز جامعه( پرداخته شود.
شاهچراغ بیان کرد: در دوران شیوع کرونا، بیشترین آسیب 
متوجه آموزش شد اما به دلیل اینکه اثرات آن در بلند مدت 

مشخص می شود، اکنون به آن پرداخته نمی شود.
وی افزود: با توجه به اینکه احتمال حضوری بودن آموزش در 
سال تحصیلی پیش رو زیاد است، برای حفظ سلامت مربیان 
و دانش آموزان، نیاز اســت کادر آموزش فنی و حرفه ای در 
اولویت واکسیناسیون قرار بگیرند زیرا در هر حال آموزش های 

عملی به صورت مجازی کیفیت مطلوب را ندارد.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای اســتان سمنان گفت: اگر 
قرار است انتظاراتی که از آموزش فنی و حرفه ای وجود دارد 
محقق شود، لازم است تجهیزات و دانش فنی و حرفه ای 

مدام به روز رسانی شود.
شــاهچراغ تاکید کرد: برای افزایش کیفیت آموزش، لازم 
اســت اعتبار کافی برای فراهم کــردن آموزش مبتنی بر 

تجهیزات روز دنیا فراهم باشد.
وی ابراز داشت: همچنین قانون و مقررات باید متناسب با 
شــرایط روز به گونه ای تغییر کند که جوانان علاقه مند به 

کسب مهارت های فنی و حرفه ای شوند.

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان

 مراکز جوارکارگاهی آموزش فنی
 و حرفه ای سمنان افزایش می یابد
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رفع دغدغه مسکن و معیشت 
اصحاب فرهنگ و هنر در 

اولویت باشد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به کاهش شدید 
ســطح درآمدی اصحاب فرهنگ و هنر، خواستار توجه 
جدی به رفع دغدغه های معیشت و مسکن هنرمندان و 

دیگر اقشار مرتبط با فرهنگ و هنر شد.
به گزارش خبرنگار مهر، سید عباس صالحی ظهر امروز 
در مراسم »امضای تفاهمنامه آغاز ساخت ۱۰ هزار واحد 
مسکونی برای هنرمندان و خبرنگاران معرفی شده به 
وزارت راه و شهرســازی«، مسکن را یک موضوع مهم 
کشور دانست و گفت: هر مقدار که سهم مسکن از سبد 
هزینه خانوار افزایش می یابد، اهمیت این کالا نیز بیشتر 
شده و آمارهایی همچون 3۵.۵ درصد سهم مسکن از 

سبد هزینه خانوار نگران کننده است.
وی ادامه داد: این رقم در کلانشهرها بسیار بیشتر بوده و 
در تهران به 6۰ درصد رسیده که سبب شده مسکن به 
دغدغه خانوارهای ایرانی و بخصوص جوانانی که آماده 
ازدواج هستند، تبدیل شود. در این راستا کارهای خوبی 

انجام شده و اقداماتی هم در دست انجام است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، موضوع تفاهمنامه امروز 
این وزارتخانه با وزارت راه و شهرســازی را تفاهمنامه 
ســاخت مسکن برای خبرنگاران و هنرمندان دانست و 
یادآور شد: اولویت نخستی که به این موضوع پرداخته ایم، 
بحث خانه دار شدن جوانانی است که می خواهند صاحب 
خانه شــوند؛ ســال 6۷ کل دانشــگاه های ما 6۰۰۰ 
دانشجوی هنر داشــت اما در سال 9۷ این شاخص به 
حدود 3۰۰ هزار نفر رســید که نشان دهنده افزایش ۵۰ 
برابری تعداد دانشــجویان هنر در دانشگاه های دولتی، 
آزاد و امثال آن است. سهم دانشگاه هنر نسبت به کل 
دانشــجویان در سال 6۷ حدود ۲ درصد بود اما در سال 

9۷ به ۸ درصد افزایش یافت.
صالحی بیان کرد: اگر دغدغه مسکن جوانان را به عنوان 
یکی از دغدغه اصلی آنها بدانیم، شاهد خواهیم بود که 
تعداد آنها بسیار زیاد بوده و این به جز فارغ التحصیلان 
آموزشــگاه های آزاد هنری اســت که هر ساله 3۰۰ تا 
۴۰۰ هزار نفر وارد بازار کار هنر می شــوند.وی با تأکید 
بر اینکه فارغ التحصیلان رشته های هنر هر ساله روی 
هم انباشته می شوند، به دیگر زیرشاخه های مجموعه 
فعالیت وزارت ارشــاد اشاره کرد و گفت: مجموعه های 
متنوعی ذیل وزارت ارشاد فعالیت می کنند که خبرنگاران 
و هنرمندان، بخشی از آنها هستند. همچنین ۱3 هزار 
و ۲۰۵ کانون تبلیغاتی، 6۴۴۴ آموزشگاه هنری، ۷6۱۰ 
مؤسســه فرهنگی هنری چندمنظوره، 3۵۲۵ کتابخانه 
عمومی، ۱۵ هزار و ۷۵۰ انتشاراتی، نشریات، رسانه های 
برخط، کانون های فرهنگی و هنری مساجد، سالن های 
ســینما و ... از دیگر دســتگاه هایی هستند که تحت 
نظارت وزارت ارشاد به فعالیت می پردازند.وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی گفت: وزارت ارشاد می تواند در حوزه 
مسکن برای مجموعه های فعال رسانه، فرهنگ و هنر 

تسهیلگری کند.
وی بــه صندوق هنر اشــاره و خاطرنشــان کرد: این 
مجموعــه خدمات مالــی به مجموعــه هنرمندان و 
خبرنگاران می دهد و یکی از آن خدمات اصلی آن، بیمه 
خبرنگاران و هنرمندان اســت. در حال حاضر ۸۰ هزار 
نفر عضو صندوق هنر هستند و ۴۰ هزار نفر از آنها بیمه 
تأمین اجتماعی از صندوق هنر دریافت می کنند که به 
دلیل کمبود امکانات، امکان تحت پوشــش قرار دادن 

همه خبرنگاران و هنرمندان را ندارند.
صالحــی به اصناف مرتبط با وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی اشاره کرد و گفت: خانه مطبوعات، خانه سینما، 
خانه تئاتر، خانه موســیقی، دهها انجمن، اتحادیه های 

قرآنی و ....از جمله این صنوف هستند.
وی هدفگذاری وزارت راه و شهرســازی در خصوص 
خانه دار شدن اقشار هدف را یادآور شد و ادامه داد: یکی 
از گروه های هدف قابل توجه از نظر تعداد، گروه اقشار 
تحت پوشش وزارت ارشاد است. میانگین درآمد اصحاب 
فرهنگ و هنر بسیار پایین است. یکی از اشتباهات رایج 
در حــوزه فرهنگ و هنر که در حال رخ دادن اســت، 
این است که برخی اشخاص که به عنوان سلبریتی یا 
چهره مشهورند، این نما را نسبت به کل جامعه پوشش 

می دهند درحالی که تعداد آنها بسیار محدود است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی بیان کرد: در چند سال 
اخیر برآوردی صورت گرفت که بر اساس آن، میانگین 
درآمد اصحاب فرهنگ و هنر از میانگین درآمد کارکنان 
دولت بســیار پایین تر است؛ بنابراین اگر قصد داریم به 
حوزه هایی که آسیب پذیری بیشتری دارند، توجه کنیم 

اصحاب فرهنگ و هنر جزو این حوزه ها هستند.
وی با بیان اینکه سهم فرهنگ و هنر در سبد هزینه ای 
خانوار بسیار پایین است، گفت: آمارها نشان می دهد ۱.9 
درصد سبد هزینه ای خانوارها، فرهنگ و هنر است که 
البته بخش زیادی از آن هم برای تفریح صرف می شود 
تا فرهنگ و هنر بنابراین درآمد اصحاب فرهنگ و هنر 
هم به یک درآمد حداقلی تبدیل می شود.صالحی به تأثیر 
کرونا بر درآمد اصحاب فرهنگ و هنر اشاره کرد و گفت: 
بخش خدمات بخصوص فرهنگ و هنر، بیشترین ضربه 
را از کرونا دید. سال 9۷ تعداد تئاترهای اجرا شده ۷۱9۸ 
نمایش بود اما سال 99 به ۱۲6۸ نمایش کاهش یافت 
که تقریباً یک پنجم کمتر از ســال 9۷ بوده درحالی که 
تعداد تماشاگران تئاتر هشت میلیون و ۲۰۰ هزار نفر و 
سال 96 یک میلیون و ۲96 هزار نفر بود. 9۸۵۴ اجرای 
صحنه ای در سال 9۷ وجود داشت، اما سال 99 فقط ۸9 
اجرای صحنه ای در حوزه نمایش رخ داد. همچنین سال 
9۷ فروش سینماها ۲۵۰ میلیارد تومان بود اما سال 99 
به 9 میلیارد تومان کاهش یافت.وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به برشمردن خساراتی که به اصحاب فرهنگ 
و هنر در سال گذشته وارد آمد، تأکید کرد: این خسارات 
بســیار قابل توجه و اساســی بود بنابراین انتظار داریم 
وزارت راه و شهرسازی مسئله مسکن اصحاب فرهنگ 
و هنر را به عنوان یکی از مســائل مهم در اولویت های 
خود قرار دهد. وزیر راه و شهرسازی نیز از ابتدای ورود به 
این وزارتخانه، موضوع ساخت وساز را مورد اهتمام قرار 
داد اما مســئله مسکن اصحاب فرهنگ و هنر با تأخیر 
مواجه شد که با همکاری وزارت راه و شهرسازی، این 

مشکلات برطرف و تأخیر جبران شد.

یک حقوقدان معتقد اســت طــرح صیانت از فضای 
مجــازی که اخیــرا در مجلس به تصویب رســیده 
است باعث تورم قوانین متروک و بی فایده می شود 
چون مجلس در تصویــب این قانون یا ارجاع آن به 
کمیسیون خاص به اقتصاد جرم بی تفاوت بوده است.

پیمان حاج محمود عطار، وکیل پایه یک دادگستری 
معتقد اســت این طرح بــدون در نظر گرفتن حقوق 
بنیادین شــهروندان مطرح شده و در صورتی که به 
تصویب کمیسیون خاص مجلس برسد، با بی توجهی 
به مفهوم اقتصاد جرم، باعث عمل نشــدن به آن و 

متروک ماندن این طرح خواهد شد.

-چرا برخــی از حقوقدانان معتقدند طرح 
صیانت از فضای مجازی با حقوق بنیادین و 

ریشه ای انسانها در تعارض است؟
برابر اصول اساســی مورد اتفاق همه مکاتب الهی از 
قبیل ادیان آسمانی و ابراهیمی، مانند یهود، مسیحیت 
و اسلام و همچنین مکاتب حقوق بشری مورد اعتماد 
کشورهای پیشــرفته و دموکراتیک برخی از حقوق 
بشــر، به نام حقوق بنیادین بشر شناخته می شوند. 
هیچ حکومت و رژیم سیاسی حتی با تصویب قانون از 
طریق کنگره و پارلمان اختیار محدود یا سلب کردن 
برخی یا تمام این دسته از حقوق بنیادین از شهروندان 

تحت حکومت خود را ندارد.
این حقوق به گونه ای است که تمام نهادهای دولتی 
و حاکمیتی موظف به رعایــت تک تک این حقوق 
برای همه شهروندان و ساکنان سرزمین خود هستند.

یکی ازاین حقوق بنیادین بشــر،حق داشتن آگاهی 
و اطلاعات و دانســتن مطالب درون جامعه و دولت 
وحاکمیت و اطلاع رسانی برای همه شهروندان درباره 
رخدادها و وقایع کل جهان اعم ازمســایل اقتصادی، 
اجتماعی، سیاسی، زیست محیطی، رویدادهای منجر 
به جنگ و صلح، بلایای طبیعی و غیره است و هیچ 
حکومتی نمی تواند با تصویب قانون یا صدور ســایر 
فرامین و دســتورات سیاســی و حکومتی این حق 

بنیادین شهروندان را از آنها سلب نماید.
طرحی که در جلســه روز سه شــنبه ۵ مرداد ۱۴۰۰ 
مجلس با تصویــب اکثریت آرای نمایندگان مصوب 
شد، می تواند نظریه متقن حقوق بشری بالا را تحت 
الشــعاع خود قرار دهد. این طرح بارها مورد مناقشه 
صاحبنظران حقوقی و اجتماعی قرار گرفت و از دستور 
صحن علنی مجلس خارج شد، ولی در کمال شگفتی 
مجــددا در صحن غیرعلنی مجلس مطرح شــده و 
نماینــدگان مصوب کردند این طرح به کمیســیون 
مربوطه مطابق اصل ۸۵ قانون اساسی برود و بررسی 
شود. این تفویض اختیار درباره مفاد طرح پیشنهادی 
است و کمیسیون می تواند طرح را به صورت قانون 
آزمایشــی مورد تصویب قرار داده و در نهایت رییس 
مجلس آن را برای اجرا به روزنامه رسمی کشور ابلاغ 
کرده و شهروندان و سایر قوا ملزم به اجرای آن می 

شوند.

-تصویب این طرح چگونه می تواند باعث 
بروز مشــکل در جامعه بــه لحاظ حقوقی 

شود؟
یکی دیگر از اصول اساســی که مورد اجماع و اتفاق 
همه اندیشــمندان حقوقی اســت لزوم کاســتن از 
رفتارهای مجرمانه از طریق تصویب قوانینی است که 
مردم شاید چندان به آنها اعتنا نکنند. به عبارت دیگر 
قانونگذار مکلف است مواردی که طبق قوانین قبلی 
جرم انگاری شده بود و برای آنها کیفر تصویب شده 
بود به علت ابعاد آسیبی که برای جامعه و شهروندان 
و اقتصاد کشور مجازات کردن رفتارهای نابهنجار به 
دنبال دارد، در مصوبات بعدی در نظر داشــته باشد و 
همچنین بایســتی اصل »حداقلی بودن مجازات« را 
سرلوحه اقدامات و سیاستهای قانونگذاری خود قرار 

دهد.
امروزه از تلفیق دانش اقتصاد با دانش حقوق کیفری 
و جرم شناسی،تئوری ای به عنوان»اقتصاد جرم«ارائه 
شده که بر اساس آن باید میزان سود-زیان و هزینه 
-فایــده درباره قانونی که رفتاری را جرم انگاری می 
کند، ارزیابی شود. یعنی قانون گذار باید هزینه-فایده 
کند که آیا این رفتــار را اگر من جرم انگاری کنم و 
برای آن مجازات تعیین کنم برای جامعه چقدر هزینه 

و چه میزان فایده دارد.

-درباره این تئوری در حقوق خودمان مثالی 
می زنید؟

بــه طور مثــال درابتدای قرن ۱۴هجری شمســی 
قانونگذار ایران تصویب کرد اگر کسی با زیرشلواری 
درخیابان ظاهر شود باید مجازات شود.کمتر گزارشی 
از مجــازات افرادی که بــا زیرجامه در خیابان ظاهر 
شــدند، در دست است و این نشــان می دهد قانون 
مزبور کاملا متروک مانده اســت. حــالا اگر فرض 
بگیریم قانونگذار پیــش از جرم انگاری این رفتار –
آمدن با زیرشلواری در خیابان- معادله هزینه و فایده 
آن را بررسی می کرد متوجه می شد این قانون هیچ 

فایده ای ندارد و سراسر هزینه است.
درکشور ما متاسفانه تراکم قوانین کیفری که بخش 
قابل ملاحظه ای از رفتارهای نابهنجار شهروندان را 
جــرم انگاری کرده و برای ایــن رفتارها،اعم از فعل 
یا ترک فعل مجازات تعیین کرده اســت نســبت به 
سایر کشورهای جهان دارای تراکم بسیاری است و 
بر خلاف اصل بنیادین لزوم کاستن از تراکم قوانین 

کیفری است.

-با عنایت به ایــن نظریه، چطور می توان 
مصوبه اخیر مجلس را مورد نقد قرار داد؟

مصوبه اخیر مجلس شــورای اســلامی درباره طرح 
صیانت از فضای مجازی یکی از مواردی اســت که 
مخالف صددرصد اصل حداقل سازی قوانین کیفری 
تلقی می شود. تصویب این طرح مستلزم جرم انگاری 
بسیاری از رفتارهای شهروندان در فضای مجازی و 
اســتفاده از اینترنت و ســایت های اطلاع رسانی و 
پیام رســانهای اینترنتی است و مسلما بر خلاف نظر 
اجماع جهان، مستلزم صرف هزینه های گزاف برای 
نیروهای انتظامی، دادسراها و دادگاه ها برای تعقیب 
و تحقیق و مجازات افرادی می شود که در این قانون 

رفتارهای احتمالی آنها جرم انگاری شده است.
بــه دنبــال آن لزوم تشــکیل و ســاخت زندانها و 
بازداشتگاه ها برای نگهداری بزهکاران جرایم ناشی 
از این قانون اســت که از لحاظ اقتصادی و برچسب 

زنی به شهروندان برای تخطی از مقررات این قانون، 
به هیچ عنوان به نفع و فایده شــهروندان و کشــور 

نخواهد بود.

-در این شرایط شهروندان باید چه اقدامی 
انجام دهند؟

بایــد کاری کرد که مصوبه اخیــر مجلس به قوانین 
متروکی که غیرقابل اجراست دچار نشود. این قوانین 
متروک همانطور که در بالا اشاره کردم بسیار زیادند 
و اخیرا هم قوانین متروک زیادی به تصویب رسیده 
که می توان در این باره به قانون حمایت از آمران به 
معروف و ناهیان از منکر اشاره کرد. به نظر می رسد 
مجلــس در تصویب این قانون به هزینه تصویب آن 
و اقتصاد جرم بی توجه بوده اســت. اصولا ما امر به 
معــروف و نهی از منکر را وظیفه شــرعی و ازجمله 
فروع دین می دانیم و قانونگذاری درباره کسی که به 
این واجب شــرعی عمل می کند کاری لغو و بیهوده 
به نظر می رسد.درســت مانند آنکه ما قانون حمایت 
از کســانی که نماز می خوانند یا حج به جا می آورند 
وضع کنیم. امیدواریم مجلس با بازگشــت به مسیر 
تعقل و در راســتای اصل حکیم بــودن قانونگذار، از 
طرح ضداینترنتی کوتاه بیاید و بیشتر از این به حجم 

قوانین متروک کشور اضافه نکند.

-صداوسیما حامی اصلی محدودیت اینترنت
واکنــش منفی افــکار عمومی به طرح موســوم به 
»صیانت از حقوق کاربــران در فضای مجازی« در 
مجلس انقلابی، صدا و ســیما را به تکاپو انداخته تا 
ملتی را از ســوء تفاهم به درآورد که هان ایهاالناس! 
این قطع و قتل و کاهش و محدودیت اینترنت نیست 
و قرار نیســت شبکه های پرطرفدار و محل مجازی 
کســب و کار مردم را ممنوع و تعطیل کنند و ریز و 
درشت، کارشناس می آورند تا همین را بگویند. یکی 

وعدۀ اصلاح بدهد و دیگری رفو کند! 
واکنش منفی افکار عمومی و شخصیت های مختلف 
سیاســی و فرهنگی و اجتماعی و اقتصادی به طرح 
موســوم به »صیانت از حقوق کاربــران در فضای 
مجازی« در مجلس انقلابی، صدا و سیما را به تکاپو 
انداختــه تا ملتی را از ســوء تفاهم به درآورد که هان 
ایهاالناس! این قطع و قتــل و کاهش و محدودیت 
اینترنت نیست و قرار نیست شبکه های پرطرفدار و 
محل مجازی کســب و کار مردم را ممنوع و تعطیل 
کنند و ریز و درشت، کارشناس می آورند تا همین را 

بگویند. یکی وعدۀ اصلاح بدهد و دیگری رفو کند!
به همین بهانه می توان پرسید:

  ۱. اگر چنین است چرا طرح را به گونه ای ننوشتند تا 

این گونه ها تفسیرها صورت نگیرد؟ به تعبیر مولانا در 
دفتر پنجم مثنوی معنوی: 

  آن یکی پرسید اشُتُر را که هی!
  از کجا می آیی ای فرخنده پیِ؟

  گفت: از حمّامِ گرمِ کوی تو
  گقت خود پیداست از زانوی تو!

  ۲. شاید در صدا و سیما توجیه کنند که دارند از قوۀ 
مقننه دفاع می کنند و مجلس، خانه ملت است و دفاع 

از طرح یا مصوبۀ خانه ملت، دفاع از ملت است.
  بلــه، دفاع از مجلس کار خوبی اســت اما چرا اگر 
مجلس در دوره های قبل و خصوصا مجلس ششــم 
طرحی تصویب می شــد یا در همین مجلس قبل که 
اگر خنثی بودند از این دســت طرح ها هم نداشــتند 
ولی تا ســخنی می گفتند که نمی پسندیدید مجلس 
را به توپ می بســتند و حداقل چهره های مؤثر آن 
ولو در جایگاه نایب رییــس را بایکوت می کردند اما 
حالا مدافع نهاد مجلس شــده اند؟ جز این است که 
نه از این مجلس و نه از صدا و سیما، صدای اکثریت 
جامعۀ تحول خواه و نوگرای و انزواستیز ایران شنیده 
نمی شود و از این حیث اشتراک دارند؟ )اگر نخواهیم 
به تعلق فکری هر دو به جبهــۀ پایداری بپردازیم(. 
به عبارت دیگر اکثریت جامعه به گواه نرخ مشارکت 
در انتخابــات و آرای نمایندگان، بــه گونه ای دیگر 
می اندیشد، می پوشد، می پسندد، می بیند و می خواهد.

  3. صدا و سیما که اصرار دارد شبه کارشناسان حامی 
طــرح را دعوت کند چرا ســراغ ده ها و صدها چهرۀ 
سرشــناس مخالف نمی رود؟ چرای آن البته روشن 
اســت . چون صدا و ســیما نه یک رسانه با تعریف 
مصطلح در علوم ارتباطات که یک سازمان تبلیغاتی 
اســت که پای موضوعات سیاسی که در میان باشد 
برای القای یک موضوع بســیج می شــوند و برنامه 
می ســازند و بوق را برمی دارند. در این بوق یک روز 
در نقد و نفی برجام دمیده می شــد و یک ماه بعد اگر 
فرمان برسد که قرار اســت برجام احیا شود در مقام 
تأییــد در آن می دمند. مرحوم ممد بوقی و ســهراب 
بوقــی در امجدیه و آزادی هــم کاری به روند بازی 
نداشــتند. بلکه در حمایت از قرمز و آبی می دمیدند 
اما انبوهی از هــواداران را خوش حال می کردند. این 
بوق اما نســبتی با علاقۀ کثیری از مردم ایران ندارد 
که اصلا به فضای مجازی و شبکه های اجتماعی به 

مثابه مفری از دست همین بوق می نگرند.
  ۴. اگــر طرح در خدمت مردم اســت چــرا آقای 
حسینی بای را به خیابان ها نمی فرستند و نظر مردم را 
جویا نمی شوند؟ اما نه. پای اینترنت و مجلس انقلابی 

در میان باشد به خیابان نمی توان رفت.
  ۵. در میان کارشناسان وشــبه کارشناسان گمنام، 

یک اســتاد زبان و ادبیات فارسی و یک استاد حقوق 
را هــم دعوت کنند تا از اولی بپرســند آنچه در این 
طرح آمده معنی واژۀ »صیانت« است یا »محدودیت، 
کنترل و شیفت از شــبکۀ جهانی اینترنت به شبکۀ 
محدود داخلی« از آن مستفاد می شود و از دومی هم 
بپرســند مصداق صیانت از حقوق است یا نقض حق 

آزادی بیان و حق انتشار آزاد اطلاعات؟
  6. چرا کارشناسان تجارت الکترونیک و گردشگری 
را نمی آورند تا بپرســند این طرح چه بلایی بر ســر 
بازار و توریسم می آورد؟ شاید بگویند اینستاگرام را که 
نمی خواهیم ببندیم. خوب اگر نمی خواهید اینستاگرام 
را ببندید پس چی را می خواهید ببندید؟ تلگرام را که 
قبلا فیلتر کرده بودید. می خواهید به حضور رســانه 
های رســمی در فضای تلگرام پایان دهید و کل این 
امکان را به دشمنان جمهوری اسلامی و شبکه های 
شایعه پراکن بدهید؟ این همه عقل و هوش و تدبیر 

را از کجا آورده اید آخر؟!
  ۷. شــاید توجیــه کنند که در برابــر هجوم خبری 
شــبکه های ماهواره ای فارسی زبان خصوصا مثلث 
تلویزیون های » ایران اینترنشــنال، بی بی سی فارسی 
و من و تو« نمی توانیم ســاکت بنشینیم و باید آتش 

تبلیغات آنان را خنثی کنیم.
   آنها اما دنبال ســوژه اند و این سوژه را هم خودتان 
داده اید. سوژه را می دهید و بعد می خواهید خنثایش 
کنید؟ اگر مجلس، ربطی به صدا و ســیما نداشت و 
واقعــا اکثریت جامعه را نمایندگــی می کرد باز قابل 
توجیه بود ولی حالا که یک روح در دو بدن هســتند 
می توان پرســید تبعات آن را نمی دانستید؟ تازه اگر 
موفق شــوید و کل اینترنت را قطع کنید باز بر شمار 

مخاطبان این سه افزوده اید.
   ۸. حتی اگر نیت صدا و ســیما خیر باشــد و واقعا 
دنبــال بیان از حقوق کاربران یا اصلاح این طرح که 
اگر هم نهایی شود به خاطر »هشتاد و پنجی« بودن، 
آزمایشی خواهد بود، باز از صدا وسیما پذیرفته نیست 
چون همواره از انحصار حمایت کرده و یک پای هر 
اتفاق منحصر کنندۀ رسانه ای است و پای خود را به 
شــبکۀ نمایش خانگی با مجوز ارشاد هم دراز کرده 
چه رســد به اینترنت که بی اجازۀ صدا وسیما وصل 

شده است.
  9. درســت 3۰ ســال پیش و در همین تابستان و 
در مرداد داغ ۱3۷۰ خورشــیدی عصر یک روز جمعه 
شبکۀ اول سیما برنامه ای دربارۀ ماهواره داشت با دو 
میهمان: محمد هاشمی رییس وقت سازمان صدا و 
سیما و سید محمد خاتمی وزیر وقت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی.
   رییس ســازمان )هاشــمی( با اشــاره به بزرگی 
دیش هــای صدا وســیما می گفت اینهــا را چطور 
می خواهنــد در خانه ها نصب کننــد و به لحاظ فنی 
ناممکن می دانست اما وزیر ارشاد )خاتمی( می گفت: 
مشکل فنی که ندارند و اندازۀ دیش های خانگی هم 
کوچک می شــود تنها بحث مطــرح از نظر حقوقی 
است و این که مرزهای کشــورها چه می شود و آیا 
نقض حقوق نیســت و اگر هم باشد کی می خواهد از 

کی شکایت کند؟
   صدا و ســیما اگر آن »جُنگ هفته« در 3۰ ســال 
قبل را پخش و قانون منسوخ شده ممنوعیت به کار 
گیری ادوات و تجهیزات ماهــواره ای را یادآوری و 
بررسی کند آنگاه روشن خواهد شد که چقدر تجربه 
اندوخته ایم؟ اگر 3۰ سال طول کشید تا به این نقطه 
برســیم اینترنت ماهواره ای اندک زمانی بعدتر از راه 

می رسد.
   ۱۰. در برنامه هــای بعــدی یــک کارشــناس از 
حوزه های امنیتی هم دعوت کنید تا به شما بگوید اگر 
بخشــی از خشم و اعتراض در فضای مجازی تخلیه 

شود بهتر و امن تر از خیابان است!

کاریکاتور خبر

هیچ خبری از واکسینه کردن بچه های تئاتر نیست!
ایرج راد بــا بیان اینکه هنوز هیچ خبری از 
واکسینه کردن هنرمندان تئاتر نیست، گفت: 
اجرای تئاتر در این شرایط بسیار خطرناک 
است و بازیگر که نمی تواند با ماسک بازی 

کند!
رییــس هیات مدیره خانه تئاتر در گفتگو با 
ایســنا درباره واکسیناسیون هنرمندان تئاتر 
توضیح داد: خیلی قبل تر صحبت واکسینه 
کردن هنرمندان مطرح شد که البته چندان 
هــم جدی نبود و حاشــیه هایی هم در پی 
داشت به طوری که بعضی هنرمندان عنوان 
کردند ما تافته جدا بافته نیستیم و همراه با 
دیگر اقشار جامعه واکسن خواهیم زد و بعد 
از آن دیگر خبری درباره واکســینه کردن 

هنرمندان تئاتر مطرح نشد.
او با اشــاره به فعالیت مقطعی ســالن های 
تئاتر در شــرایط کرونایــی اضافه کرد: اگر 
قرار است ســالن ها فعال بمانند، باید تمام 
موارد بهداشتی رعایت شود. درحال حاضر 
پروتکل های بهداشتی در رابطه با تماشاگران 
در ســالن های فعال تئاتر رعایت می شود و 
مسایلی مانند فاصله گذاری اجتماعی، لزوم 
استفاده از ماســک و ... انجام می شود ولی 

وضعیت هنرمندان متفاوت است.

راد خاطرنشان کرد: بازیگر تئاتر که نمی تواند 
با ماسک روی صحنه بیاید یا هنگام گریم 
شدن، ماسک بر چهره داشته باشد. نمی توان 
همیشــه طوری میزانسن داد که فاصله ای 
بیش از دو متر میان بازیگران وجود داشته 
باشد. بنابراین رعایت پروتکل های بهداشتی 
برای گروه های نمایشی چه در تمرین و چه 

در اجرا، ناممکن است.
او با یادآوری شــرایط دشوار اجرای تئاتر در 
دوران کرونا افزود: در این مقطع تعدادی از 
عزیزان تئاتری فداکاری کردند و چراغ صحنه 
را روشن نگه داشتند تا حیات تئاتر تداوم پیدا 
کند. هرچند بعضی از آنان هم درگیر بیماری 
شدند. در حال حاضر واکسیناسیون دوستان 
تئاتری هم بر اســاس رده بندی ســنی در 
حال انجام اســت ولی مساله این است که 
بعضــی از گروه های اجرایی از نظر ســنی 

شرایط واکسن زدن را ندارند و مدتی زمان 
می برد تا نوبت شان بشود در حالیکه آنان با 
حضور روی صحنه در معرض خطر جدی 
قرار دارند. بنابرایــن امیدوارم هر چه زودتر 
برای واکســن این گروه ها هم فکری شود.

راد درباره پیگیری خانه تئاتر برای واکسینه 
کردن فعالان این رشته توضیح داد: امیدوارم 
جلســه بعدی هیات مدیره خانه تئاتر حتما 

درباره این موضوع صحبت شود.
او با اشــاره به تعطیلی بخشی از سالن های 
تئاتر در مقطع فعلی اضافه کرد: در تعطیلات 
اخیر بعضی از گروه های نمایشــی امکان 
کار پیدا نکردند. قرار شــد این گروه ها مورد 
حمایت قرار بگیرند ولی رقم حمایتی چندان 
جدی نیست. ضمنا همچنان در زمینه جبران 
خســارت گروه هایی که قبلا اجرا داشته اند، 

مشکلاتی وجود دارد.
ایــرج راد در پایان گفــت: در حال حاضر 
گروه هایی که در مجموعه های خصوصی 
روی صحنه  هستند، دارند فداکاری می کنند 
ولی نباید از خودگذشتگی آنان فراموش شود 
و به حال خودشان رها شوند. حداقل کاری 
که می توان برای این جوانان انجام داد، این 

است که واکسن شان زده بشود.

 طرح صیانت، محدودکردن آزادی های اجتماعی است
واکنش ها به طرح ناگهانی مجلس درباره اینترنت ادامه دارد

اینا ول کن دورکاری نیستند!
نظرسنجی مجمع جهانی اقتصاد از تمایل دو سوم کارمندان برای ادامه دورکاری پس از پایان همه گیری کووید۱9 حکایت دارد. 
طبق این نظرسنجی مردم هند مشتاق ترین افراد برای ادامه دورکاری هستند. این موضوع سوژه انتشار کارتونی از مهدی عزیزی 

شد.


